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حکایت وصل تهران و ری
توسعه ری و تهران همزمان در دوره صفویه 
آغاز شد، با این تفاوت که ری، پیش از حمله 
مغول، یکی از شهرهای آباد عالم بود و اغلب 
راه های ارتباطی آن روزگار از آن می گذشت. 
پس از صفویه نیز این شاهراه همچنان شرق 
و غــرب را به هم پیوند مــی داد. کهن ترین 
نقشــه ای که از ایران وجــود دارد در دوره 
افشاریه و توسط افراد انگلیسی  در سال 1۷۴۷ م/ 1159 ق تهیه شد. 
در این نقشــه، ری تلاقی گاه راه های ارتباطی بین ساوه، طبرستان، 
قزوین، زنجان، همدان و تهران بوده است. شاه طهماسب اول صفوی؛ 
بنیانگذار نخستین تأسیســات در ری است که بازار سنتی این شهر 
یکی از آن ها اســت. در همــان زمان دور روســتای تهران حصاری 
کشیدند و چهار دروازه برای آن پیش بینی کردند. به یکی از دروازه ها 
که به سمت ری بود، دروازه شاه عبدالعظیم می گفتند و بعدها به نام 
دروازه اصفهان نیز مشــهور شد. در این دروازه ورودی بازار حضرتی 
امروز قرار داشــت. در نقشــه های قدیم تهران نــام این دروازه آمده 
اســت. در فاصله بین دروازه حضرتی و ری، روستاهای زیادی وجود 
داشــت. در دوره ناصرالدین شاه، به ســبب افزایش جمعیت تهران، 
تصمیم به گســترش شــهر گرفتند و حصار طهماسبی را برچیدند. 
در گستره جدید، دروازه های تهران از چهار به دوازده دروازه افزایش 
یافت و دروازه حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( به حوالی میدان شوش 
امروزی منتقل شد؛ همان جایی که نخستین متروی روزمینی تهران 
)یا ماشــین دودی( را راه انداختند تا مســافران تهران را به میدان 
کنونی شــهر ری برسانند. ماشــین دودی، برخلاف مترو و راه آهن 
امــروزی، در اختیار بخش غیردولتی بــود. هرچند به دلیل اهمیت 
ایــن طرح، دروازه کوچکی هم برای مترو یا ماشــین دودی طراحی 
شــده بود که با فاصله اندکی از دروازه شــاه عبدالعظیم قرار داشت. 
همان روالی که در ســال های گذشــته در ایســتگاه مرکزی و دیگر 
ایســتگاه های مهم مترو از نظر شهرسازی و معماری رعایت می شد. 
محل سوارشدن مسافران به تعبیر آن روزگار گارآهن خوانده می شد. 
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»پدیده شهر« فاکتور عدالت در جنوب و شمال تهران را بررسی می کند

دوپارگی کلانشهر تهران از کوهپایه های البرز تا حریم راه آهن شهری

2
 تفکیک نقش دولت و مدیریت شهری

 از بی عدالتی در تهران
از حیــث تئوریک در خصوص مفهــوم عدالت در 
شهر اتفاق نظر وجود ندارد . در این حوزه مطالعات 
متعددی در سطح جهان انجام شده است . در ایران 
نیز مطالعاتی انجام شــده لکن از عمق و گســتره 
ی قابل توجهی برخوردار نیســت . بخشی از این 
مطالعات در پایان نامه ها و مقالات  دانشــجویی 
انعکاس یافته و یک مورد نیز شــهرداری تهران در 
طرح موسوم به سنجش عدالت در شهر به طور مفصل تر به آن پرداخته است. 
طرح مذکور گرچه نقاط قوتی در خود دارد، اما به دلیل ضعف بخش اقتصادی 
مطالعات آن و گرایش بیش از حد دست اندرکاران طرح به سمت بخش سلامت 
،نمی تواند معیار مناسبی از وضعیت توزیع منابع و عدالت در شهر تهران ارائه 
دهد. از طرفی کارفرمای این طرح شــهرداری تهران بوده اســت  و بخشی از 
فرایندهای تخصیص و بازتوزیع منابع جز حوزه های ماموریتی و کارکردی آن 
می باشد . از این رو  نمی تواند قضاوت بی طرفانه ای در این خصوص ارائه دهد.

با این حال خروجی این مطالعه حکایت از این دارد که در بسیاری از بخش ها 
و شاخص ها توزیع منابع و امکانات نابرابر بوده است . حال مسئله کلیدی این 
است که در شکل گیری این بی عدالتی کدام عوامل و فاکتورها موثر بوده است  
و این عوامل محصول کارکرد کدام بخش ها بوده است.در این نوشتار می کوشم 
بر اساس تکیه بر مطالعات انجام شده در این حوزه به سوالات فوق پاسخ دهم.

هر کدام ازمطالعات انجام شده یکسری شاخص ها را برای توصیف وضعیت 
توزیع منابع و مقوله عدالت اجتماعی انتخاب کرده اند . از این رو در ابتدا باید 
این معیارها و شاخص ها را برشمرد و پس از توصیف وضع موجود تهران در 
آن شاخص ، باید تعیین کرد که این وضعیت محصول عملکرد کدام بخش 

است ) دولت یا مدیریت شهری (.
شــاخص قیمت مسکن: مسکن در شهر یکی از شــاخص های اصلی عمده 
سنجش عدالت اجتماعی است. و گویاترین شاخص نیز در مورد وضعیت مسکن 
قیمت خرید و اجاره واحدهای مسکونی است. بر اساس آمارهای رسمی موجود، 
تفاوت بین نقاط شمالی و جنوبی تهران بسیار جدی و در مواردی غیرقابل باور 
اســت. حال نکته کلیدی این است که در بخش مسکن کدام عوامل بیشترین 
نقش را داشته اند.این شاخص ، یعنی قیمت مسکن هم تابع متغیرهای کلان 
مانند سیاست های اقتصاد کلان دولت ، نرخ تورم ،وضعیت بازارهای موازی مانند 
بازار پول ، ســرمایه و بازار ارز و پدیده های جابجایی جمعیتی مانند مهاجرت 
گسترده ،قیمت نفت و هم فاکتورها و متغیرهای محلی مانند میزان فروش تراکم 
،تغییر کاربری ،سیاست های طرح تفصیلی ،و زیرساخت های شهری و ... می 
باشد .بنابراین بخش مربوط به سیاست های کلان محصول کارکرد دولت ها و 

بخش دوم محصول عملکرد مدیریت شهری می باشد.
شاخص فقر، اشتغال ، شکاف درآمدی و توزیع نقدینگی: این شاخص در جای 
خود می تواند به صورت تفکیکی مورد بررسی قرار گیرد چرا که از حیث مفهومی 
و معیارهای محاسبه تفاوت های زیادی با هم دارند . اما به عنوان مثال بر اساس 
آمارهای موجود، در بخش فقر و مدل توزیع نقدینگی در شــهر تهران وضعیت 
مطلوبی وجود ندارد و حتی در برخی موارد غیر قابل دفاع می باشد. طبیعتا به 
دلیل ســاختار و مدل توزیع قدرت و اقتصاد در سطح ملی ، این بخش عمدتا 
محصول عملکرد دولت ها محسوب می شود . و نقش مدیریت شهری به طور 
غیرمســتقیم و عمدتا در برخی فرایندهای بازتوزیعی به صورت کمرنگ قابل 

احصا می باشد.
شاخص پروژه های عمرانی بزرگ مقیاس و زیر ساخت های بزرگ شهری: 
این شاخص به نوعی یک معیار از مدل و تفکرحاکم بر توسعه شهر می باشد و 
در جای خود باعث پیشــرف مناطقی از  شهر شده است.در حالی که نبود این 
زیرساخت ها باعث رکود و عقب ماندگی بخش های دیگری از شهر شده است. 
از این نقطه نظر، گرچه شهرداری تهران مدعی است که به جنوب شهر نیز توجه 
کرده است اما واقعیت این است که بخش عمده منابع صرف پروژه های بزرگ 
مقیاس در مناطق شمالی و غربی تهران شده است. از این رو نتایج حاصل از این 
توزیع نابرابر در این بخش  محصول عملکرد مدیریت شهری)شورا و شهرداری 

تهران(در چند دهه اخیر می باشد.
شــاخص تخصیص بودجه: واقعیت این اســت که دولت نفت می فروشــد و 
شهرداری تراکم. به یک معنا بر اساس مفاهیم اقتصادی هر دو منبع درآمدی)چه 
فروش نفت ،چه فروش تراکم ( رانتی و غیر تولیدی می باشــد . )تئوری دولت 
رانتیر( . مســاله کلیدی در این میان، مدل توزیع این منابع در ســطح ملی و 
محلی بوده است . نحوه توزیع منابع ناشی از فروش نفت تابع فرایندهای اقتصاد 
سیاســی بوده و نحوه توزیع منابع درآمدی حاصل از فــروش تراکم نیز ،تابع 
سیاســت های مدیریت شهری با تکیه بر علائق سیاسی و اجتماعی آنها بوده 
است . بررسی ها نشان میدهد که نه بودجه در سطح ملی و نه در سطح محلی 
به صورت نرمال توزیع نشــده است . هر چند شهرداری تهران مدعی است که 
به مناطق جنوبی تهران در امر تخصیص بودجه توجه بیشــتری داشته است .
شاخص سرانه فضای سبز و محیط زیست: از نقطه نظر این شاخص وضعیت 
پراکنش سرانه فضای سبز در تهران چندان نرمال نمی باشد. قهراً هرگونه بی عدالتی 
در این بخش محصول عملکرد مدیریت شهری)شورا و شهرداری تهران( می باشد.
شاخص آموزش، خدمات بهداشتی و پزشکی: توصیف وضعیت این شاخص نیز 
نشان از نابرابری در تهران می دهد و البته خروجی این بخش محصول عملکرد 

دولت ها و سیاست های اقصاد کلان و مدل توسعه ملی است.
شــاخص خدمات حمل و نقل عمومی ، خدمات رفاهی،فرهنگی و ورزشی: از 
این نقطه نظر نیز پراکنش منابع نرمال نمی باشد و سهم مدیریت شهری)شورا 
و شهرداری تهران( در این بخش برجسته تر می باشد. البته باید سهم دولت ها 
در تخصیــص منابع در بخش مترو و اتوبوس را نیز در این مورد توجه قرار داد.  
البته در برخی مطالعات شاخص هایی چون حکمرانی خوب ،تغذیه، موضوعات 
اجتماعی ، ســالمندی ، کودکان و زنان و ... نیز به عنوان معیار مورد توجه قرار 

گرفته است . 
آمارها و واقعیــت از نوعی بی عدالتی اجتماعی وفضایی در تهران حکایت می 
کند و مساله اساسی این است که این مفهوم نباید در دعوای سیاسی به گروگان 
گرفته شــود ، بلکه دولت و مدیریت شــهری باید نقش و سهم خود را در این 
فرایند پذیرفته و ســمت گیری های سیاستی خود را در جهت ترمیم و بهبود 
این وضعیت قرار دهند. ذکر این نکته ضروری است وضع موجود نتیجه عملکرد 
یک دولت یا یک دوره مدیریت شهری نیست، بلکه محصول عملکرد چندین 
دهه  فرایندهای ملی ،فراملی و محلی می باشد . فقط نکته در اینجاست که در 

برخی ادوار این فرایندهادر جهت تشدید بی عدالتی و یا کاهش آن بوده است.

 بهاره نــوروزی: »عدالت« را در لغت به معنای 
میزان وتعادل معنا کرده اند، حکمی که بیشــتر 
یاد روابط انســانی را در ذهن می نشــاند؛ در 
کالبد شهرها نیز معنا ومفهوم پیدا می کند. از 
زمانی که قرار گرفتن در چهار جهت شــمالی 
وجنوبــی وشــرقی، ترازویی برای ســنجش 
میزان رفــاه و نوع برخورداری مردم شــد، 
اصطلاح بالای شهر نشینی و پایین شهر نشینی 
نیز در میان مــردم رواج پیدا کرد. اصطلاحی 
که حکایت از تفاوت های زندگی مردم شــمال 
وجنوب شهر می کرد . با اینکه در ده سال اخیر 
طرح وپروژه های مدیریت شهری در جنوب 
و شــرق تهران نیز مصداق  معیار پیدا کردند، 
اما جمله بالای شــهر وپایین شــهر در گوشه 
وکنار تهران شنیده می شود. از آنجایی که  که 
مشت نمونه خروار است چهار منطقه شمالی 
4و3،۲،۱که نزدیک به ارتفاعات البرز هســتند 
و چهار منطقه۲0 و ۱7،۱8،۱۹نزدیک به حریم 
راه آهن را درکفه معیــار قرار دادیم تا میزان 
بهره مندی این مناطق از رفاه و عدالت را مورد 
بررســی قرار دهیم. اگرچه ســنجش عدالت 
معیارهای گوناگونی دارد، اما فاکتورهای بودجه 
عمرانی، ســرانه فضای ســبز، قیمت مسکن و 
میزان دسترسی  به حمل ونقل عمومی، تعدد 
فضاهای ورزشی و فرهنگی همه ابعاد مساوات 
در شهر را روشــن نمی کند؛ اما آیینه ای است 
که بخشــی از حقیقت زندگی مردم را نمایش 
می دهد . پدیده شهر در سلسله گزارش های 
عدالت در کلانشهر تهران تلاش می کند، به ابعاد 
عدالت و مساوات در کلانشهر تهران بپردازد. 
اگرچه که شهرها نیز همانند موجود زنده هر 
روز دارای تغییر وتحول می شوند و نمی توان به 
شکل قاطعانه به قضاوت نشست اما این شروع 
را می توان آغاز راه بررسی و کاوش در  کالبد 

کلانشهری ۱3 میلیونی تهران تلقی کرد.
طرح تفصیلی نمی تواند به همه ابعاد عدالت 

شهر جامعه عمل بپوشاند
طرح تفصیلی کلانشــهر تهران با هدف برقراری 
عدالت در  تهران نوشــته و در سال 91 اجرا شد. 
طرح  تفصیلی شهر تهران طرحی بود که بر اساس 
معیارها و ضوابط کلی طرح جامع، نحوه استفاده 
از زمین های شهری را در سطح محلات مختلف 
شهر و موقعیت و مساحت دقیق زمین برای هر 
یک از آنها و وضع دقیق و تفصیلی شــبکه عبور 
و مرور، میزان تراکم جمعیت، تراکم در واحدهای 
شــهری، اولویت های مربوط به مناطق بهسازی، 
توسعه و حل مشکلات شهری و موقعیت تمامی 
عوامل مختلف شهری را تعیین می کرد. با وجود 
اجــرای طرح فصیلــی تهران ماجــرای فروش 
تراکم ها، تغییر غیر قانونی کاربری ها در سطح شهر 
تهران حل نشــد. بسیاری نبود درآمدهای پایدار 
برای شهرداری تهران را  عامل اصلی حل نشدن 

این مشکل قلمداد می کردند.
محمد سالاری عضو کمیسیون شورای شهر در 
پاسخ به این پرسش که طرح تفصیلی می تواند 
راهگشای عدالت در مناطق شمالی وجنوبی شهر 
تهران باشــد، به خبرنگار »پدیده شهر« گفت: 
مفاد طرح تفصیلی نمی تواند به همه ابعاد عدالت 
درشهر تهران جامعه عمل بپوشاند، اما  در مفاد و 
در پیوست های طرح تفصیلی نشانه هایی ازعدالت 

را شاهد هستیم .«  
وی با اشــاره به مفاد اجرا نشده طرح تفصیلی 
تهران افزود:» بر اســاس نظر کارشناسان طرح 
تفصیلــی وطرح جامع در پهنه جنوب شــرق 
تهران از محدوده بوســتان آزادگان تا بوستان 
ولایت کــه اراضی پادگان قلعه مرغی ســابق 
،پهنه 10۷0هکتار پهنه اداری تجاری وخدماتی 
درنظرگرفته شده اســت. این پهنه جنوبی در 
شــهر تهران یکی از ظرفیت هــای ویژه طرح 
جامع وطرح تفصیلی تهران برای کاهش فاصله 
شــمال وجنوب پیش بینی شده اما تاکنون به 
این ظرفیت توجهی نشده است.« وی با تاکید 
بر مغفول ماندن این ظرفیــت ادامه داد:»این 
درحالی اســت که شــهرداری تهران می تواند 
از ایــن امکان برای ایجــاد بازارهای جهانی و 
ارتقا جایگاه کلانشــهر تهران در مقیاس ملی 
ومنطقه ای اســتفاده کند. بنابراین می توان با 
بهره گیــری از ظرفیت این پهنه و با  ســاخت 
بازارهای چند منظوره در ایجاد اشــتغال برای 
مردم جنوب شــهر و پویا کردن اقتصاد و کم 
کردن فاصله شــمال و جنوب شهر تهران این 
منطقه گام برداشت. قطعا ضرورت پیش بینی 
این پهنــه در طرح تفصیلی بــرای جلب نظر 

مالکان املاک واراضی این منطقه برای ساخت 
وسازهای بیشــتر بوده است. شهرداری تهران 
باید با ایجاد بســتر ســازی های مناسب برای 
جذب سرمایه گذاران زمینه تحول این منطقه 
را فراهم کند که این هدف بارها درکمیسیون 
ماده 5 با حضور شهردار تهران بررسی شده اما 

تاکنون این بستر فراهم نشده است.«
 ســالاری با ارائه راهکارهای اســتفاده از مناطق 
جنوبی شهر تهران بیان کرد: » شهرداری تهران 
باید با ایجاد یک واحد مســتقل مشابه سازمان 
سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری 
تهران برای ســامان دهی این پهنــه ایجاد کند. 
اگر این اتفاق صورت بگیرد مشــاوران ذی صلاح 
می توانند با طراحــی ایده ها و تعریف پروژه های 
مناسب ظرفیت بالقوه این پهنه جنوبی را به فعل 
برســانند. با این اقدامات چشم انداز روشنی روبه 
روی  متولیان ساخت وساز وسرمایه گذاران بخش 

خصوصی قرار می گیرد. 
وی تاکیــد کــرد: اگر چنین شــرکتی زیر نظر 
شــهرداری و شورای شــهر ایجاد شود، مسلما 
پروژه های مطابــق با راهبردهــای طرح جامع 
وتفضیلی خواهــد بود و هم رونــق اقتصادی و 
افزایش سرانه های رشد و ارتقا جنوب شهر تهران 
رخ خواهــد داد. البته طرح های موضعی فراوانی 
نیز درراستای ارتقا وضعیت شهر تهران در شمال 
وجنوب پیش بینی شده است که این ظرفیت ها 
در جنوب شهر تهران بیشــتر بوده و محدود به 
ارتفاعات شمال نیست  زیرا نواحی جنوب توسعه 
نیافته اســت.  بنا به گفته کارشناســان مناطق 
20، 18 و 19 اراضــی بکر شــهری زیادی دارند 
که می توان از این اراضی برای طرح های توســعه 
شهری استفاده کرد که در طرح جامع وتفصیلی 
به آن پرداخته شــده است  به عنوان مثال  طرح  
ســاخت پارک ایرانیان وپــارک دانش وطبیعت 
در منطقــه 18 و19 در کمیســیون معمــاری 
وشهرسازی بررسی شــد و طراحی آن به پایان 
رسیده است.  اما شهرداری تهران به دلیل کاهش 
درآمد و داشتن بدهی امکان تملک املاک را پیدا 

نکرده و این طرح نتوانسته جامع عمل بپوشاند.
برخی شهرداری ها از مفاد طرح تفصیلی 

تخطی کردند
رئیس  کمیســیون معماری وشهرسازی شورای 
شهر تهران درباره میزان فروش تراکم درشمال و 
جنوب تهران قبل از طرح تفصیلی و بعد از اجرای 
آن توضیح داد: » زمانی که طرح تفصیلی نوشته و 
ابلاغ شد شهرداری تهران نقشی در تعیین میزان 
ساخت وساز در شمال وجنوب شهر تهران نداشت 
بلکه ســرمایه گذاران و متولیان  بنا به مرغوبیت 
وارزش اقتصادی، اقدام به ســاخت وساز کردند. 
قاعدتا غرب و شمال شــهر برای سرمایه گذاران 
جذابیت بیشــتری دارد و شهرداری تهران تنها 
وظیفه دارد براساس تعداد طبقات، نوع کاربری 
ومیزان اشــغال به آنها مجوز بدهد. متاســفانه 
شــهرداری مناطق بعضا تخلفاتی از مفاد طرح 
تفصیلی وجامع داشــته اند که درتعداد طبقات 
و تغییــر کاربری ها یا تعلل درپیگیری ســاخت 
پارکینگ ها درساختمان ها داشته اند که به درآمد 
بیشتری برسند. اما قصور اینکه درشمال وغرب 
تهران ســاخت وسازها بیشتر اســت، به گردن 

شهرداری تهران نیست.«
ضرب آهنگ  تند رشد عمراني جنوب و 

شرق  تهران
 فاصله شــمال وجنوب شهر در تعدد و مقیاس 
پروژه های عمران شــهری نیز جلوه هایی داشته 
است. سال 91 حمزه شکیب، رئیس کمیسیون 
عمران شهری شورای شهر سوم با اشاره به اینکه 

طرح های عمرانی در شمال وجنوب شهر به شکل 
ده برابــری با یکدیگر فاصله دارند از این موضوع 
انتقاد کرده بود. مهدی چمران رئیس شورای شهر 
نیز در فروردین ماه امسال عنوان کرد که گسترش 
تهران بدون برنامه است به عقب ماندگی مناطق 

شمالی وجنوبی تاکید کرد. 
علیرضا جاوید، معاون فنی و عمرانی شــهرداری 
تهران در این خصوص  معتقد است در این دوره 
تلاش های جدی ای برای کاهش فاصله شمال و 

جنوب انجام شده است. 
جاوید به برخــی از این تلاش ها اشــاره کرد و 
گفت: » در این دوره از مدیریت شــهري یکي از 
تدابیر شهرداري تهران، افزایش عدالت دسترسي 
شهروندان به امکانات شــهري و کاهش فاصله 
امکانات جنوب در مقایسه با شمال تهران وکاهش 
فاصله شــرق نســبت به غرب تهران است. این 
حرکت به این مفهوم بود که با وجود ارتقاي کمي 
وکیفي تهران در شمال و غرب که در پروژه هایي 
مانند بزرگراه طبقاتي صدر، تونل نیایش و بزرگراه 
شــهید باکري خود را نشــان داد و سرعت رشد 
عمراني جنوب تهران نســبت به شمال، و شرق 
نسبت به غرب نیز در دستور کار جدي شهرداري 

تهران قرار گرفت.« 
وی بــا اشــاره به برخــی از این پروژه هــا ادامه 
داد:»مي توان گفت بزرگراه آزادگان، امام علي)ع( 
به همراه ده ها تقاطع غیر همسطح؛ بوستان ولایت 
و آزادگان وپردیس سینمایي در مناطق20و18 
نمونه اي از توجه به مقوله ارتقاي کیفیت جنوب 
نسبت به شمال، وشرق نســبت به غرب است. 
همچنین توسعه خطوط مترو تهران از جمله خط 
سه به سمت منتهي الیه جنوب تهران زمینه ساز 

ارتقا کمي و کیفي این مناطق را فراهم کرد.«
بررســی ها نشان می دهد توســعه خط دو وسه 
به شرق و شــمال غرب؛ بزرگراه شهید یاسیني، 
شهید زین الدین، بزرگراه شهید باقري و پروژه باغ 
پرندگان نیز  زمینه ساز ارتقا و رشد مناطق شرقي 
تهران شد. بي شــک بزرگراه امام علي)ع( از نظر 
حجم و عملیات عمراني تا منتها الیه جنوب شرق 
تهران در مناطق ٣،1۴،15،19و بزرگراه آزادگان  
در جنوب غربي از نظر تاثیرگذاري و عبور ترافبک 
مشــابه پروژه هاي شــمالي تهران مثل بزرگراه 

طبقاتي صدر هستند.
 جاوید تلویحا به مشکلات و فاصله شمال و جنوب 
شهرتهران اشــاره کرد و یادآورشد:»البته مسلما 
شــمال وغرب تهران به شکل بالقوه جاذبه هاي 
سرمایه گذاري بیشتري نسبت به جنوب و شرق 
تهران دارد ولي بــا روش هاي مدیریتي و تدابیر 
شهرداري تهران زمینه رشد نسبي شرق و جنوب 
تهران فراهم شده است. به عنوان مثال بازار مبل 
یافــت آباد در منطقــه 1۷ ،18 باعث ایجاد بازار 
فرامنطقه اي فروش مبل در این منطقه شده است. 
در منطقــه 1٦بازار فروش پارچه در عبدل آباد و 
در منطقه 19 خیابان شوش  بازار بلور درخیابان 
صابونیان وبازار مبل دلاوران در منطقه ۴ مشابه 
یافت آباد، بخشي از بازارهاي فرا منطقه اي شرق 
و جنوب تهران هستند. البته  مي توان در آینده 
با  ایجــاد جذابیت براي ســرمایه گذاران بخش 
خصوصي واســتفاده از زمین هــاي بزرگ و بلا 
اســتفاده، انبارهاي بزرگ، سیلوها و کارخانجات 
متروکه در شرق و جنوب تهران، رشد عمراني این 

مناطق را تسریع کرد.«
باید جذابیت های سرمایه گذاری در جنوب 

شهر را افزایش دهیم
ابوالفضل قناعتــی عضو کمیســیون عمران و 
حمل و نقل شورای شهر از زاویه دیگری به موضوع 
نگاه می کند و معتقد است:» در پروژه های کلان 

بین جنوب شهر وشمال شهر مساوات برقرار شده 
اســت مثلا کمربندی آزادگان یا خط سه مترو 
تهران پروژه هایی هســتند که می توان آنها را با 

پروژه های عمرانی در شمال شهر مقایسه کرد. 
 به گفته عضو کمیسیون عمران قطعا کسی جایی 
را برای سرمایه گذاری انتخاب می کند، به بازگشت 
سرمایه مالی خود فکر می کند بنابراین باید برای 
برای افزایش جذابیت ســرمایه گذاری در جنوب 

کار  کرد.
تلاش های مدیریت شهری برای سنجش 

عدالت شهر
از ســال 8۴ تا کنون موضوع  سنجش عدالت در 
پایتخت از تاکیدات شهردار پایتخت بوده است. 
دغدغه ذهنی شــهردار تهران تا آنجا پیش رفت 
که پیشرفت وعدالت  را به عنوان شعار انتخاباتی 
خود برگزید. نابرابری های شــهر تهران مدیریت 
شهری را بر آن داشت تا معیار و میزان هایی برای 
ســنجش عدالت در کلانشهر تهران تعریف کند 
طرح سنجش عدالت درشهر تهران درسایه همین 

دغدغه متولد شد. 
طرح ابزار سنجش عدالت درشهر تهران درسال 
۷8 در شــهرداری تهران به اجــرا درآمد. هدف 
این طرح سنجش شاخص ها ومعیارهای عدالت 

درشهر تهران بود. 
در آن زمان دکترواعظ مهدوی معاون برنامه ریزی 
شهرداری تهران و مجری طرح سنجش عدالت 
در شهرتهران بود. وی هم اکنون سمت معاونت 
توسعه امور علمی و فرهنگی در سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی کشور را برعهده دارد. وی با اشاره به 
هدف  طرح ابزار ســنجش عدالت درشهر تهران 
به خبرنگار پدیده شهر گفت: »تشخیص محلات 
برخوردار وغیر برخوردار از اهداف اصلی این طرح 
در شهرتهران بود. تلاش ما درآن بازه زمانی این 
بود که مصادیق عدم برخورداری شناسایی شده و 

برای آن برنامه ریزی شود.«
تعیین شاخص ها برای عدالت درشهر 

وی با اشــاره مدل طرحی شــده در طرح ابزار 
ســنجش عدالت بیان کرد:» برای ســنجش 
تفــاوت برخورداری وعدم برخــورداری مدلی 
را مورد اســتفاده قراردادیم. براساس این مدل 
حوزه برنامه ریزی اجتماعی به ۴ بخش تقسیم 
شد که این تقسیم بندی از کشور  ژاپن اقتباس  
و به علاقمندان حوزه برنامه ریزی اجتماعی از 
جمله سازمان سلامت جهانی عرضه شده بود. 
حیطه حکمرانی خوب، حیطه زیرســاخت ها 
و حیطــه مســائل اجتماعی و اقتصــادی؛ در 
برای  اجتماعی لحاظ می شد.  برنامه ریزی های 
هــر کدام از ایــن بخش ها چند شــاخص در 
نظرگرفته شــد که شــاخص ها بر اساس شهر 
و منطقه ســنجیده می شــود کــه نتیجه این 
محاسبات در ماتریس دو ستونی نمایش داده 
می شد. در این مدل ســتون افقی حیطه ها و 
شاخص ها و ســتون عمودی شهرها ومناطق 

بودند، تبیین می شد.« .
بومی سازی طرح عدالت شهری

مهدوی با اشاره به تغییراتی که در مدل اقتباس 
شده ایجاد شد، افزود: »با اصلاح و ارتقا این مدل 
را گســترده کردیم و برنامه ســنجش وارزیابی 
برخورداری همگانی از مواهب توســعه را تحت 
عنوان ســنجش مطالعه عدالت درشــهر مورد 
بررســی قرار دادیم. براســاس اقتضائات بومی و 
محلی ایران تغییراتــی در این مدل انجام دادیم. 
حیطه تغذیه وسلامت را به این ۴ معیار افزودیم 
که بعدها در ســال 90 اصلاحاتی انجام شــد و 
حیطه فرهنــگ نیز به این حیطه افزوده شــد. 
اگرچه بعدها زیر مجموعه های فرعی نظیر سرمایه 
اجتماعی سلامت روان و فعالیت بدنی و کیفیت 

زندگی مورد سنجش قرار گرفت.
واعظ مهدوی تاکید کرد:» در حقیقت برای بخش ها 
زیر بخش و برای زیربخش ها شاخص هایی در نظر 
گرفته شد و شاخص ها مورد تحلیل وارزیابی قرار 
گرفتند و اطلاعات برای سنجش ها احصا وتعیین 
شدند. پرسشنامه ای برای تهیه اطلاعات طراحی و 
پیمایش شدند. بعد از محاسبه شاخص ها، وضعیت 
شاخص های سنجش برخورداری و غیر برخورداری 
درقالب محله ها ومناطق مورد ارزیابی قرار گرفت. 
به گفتــه مجری طرح اجرای عدالت در ســطح 
شــهر تهران در حقیقت این طرح تلاش می کرد 
و زندگی اجتماعی مردم در 1٦ بخش و در قالب 
٦5 شاخص را بررسی می کند این طرح به مدیران 
و برنامه ریــزان کمک می کند تا نســبت به ابعاد 
اجتماعی زندگی مردم حساســیت داشته باشند
ادامه در صفحه 12

August 13 , 2016    www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly ۱3۹۵ ۱۲صفحه   سال سوم  دوره جدید، شماره: 3   شنبه ۲3 مرداد

در اين دوره از مديريت 
شهري يكي از تدابير 

شهرداري تهران، 
افزايش عدالت دسترسي 
شهروندان به امكانات 
شهري و كاهش فاصله 

امكانات جنوب در مقايسه 
با شمال تهران وكاهش 

فاصله شرق نسبت به غرب 
تهران است. اين حركت به 
اين مفهوم بود كه با وجود 
ارتقاي كمي وكيفي تهران 
در شمال و غرب كه در 

پروژه هايي مانند بزرگراه 
طبقاتي صدر، تونل نيايش و 
بزرگراه شهيد باكري خود 
را نشان داد و سرعت رشد 
عمراني جنوب تهران نسبت 
به شمال، و شرق نسبت به 
غرب نيز در دستور كار 
جدي شهرداري تهران 

قرار گرفت

مي توان گفت بزرگراه 
آزادگان، امام علي)ع( 

به همراه ده ها تقاطع غير 
همسطح؛ بوستان ولايت 

و آزادگان وپرديس 
سينمايي در مناطق20و18 
نمونه اي از توجه به مقوله 

ارتقاي كيفيت جنوب 
نسبت به شمال، وشرق 
نسبت به غرب است. 

همچنين توسعه خطوط 
مترو تهران از جمله خط سه 
به سمت منتهي اليه جنوب 

تهران زمينه ساز ارتقا 
كمي و كيفي اين مناطق را 

فراهم كرد

 ابهام در نتایج طرح های عدالت درشهرتهران

هفتهنامه

عابدین سالاری اسکر

ناوگان اتوبوسرانی پایتخت فرسوده تر شده است
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران با اشاره به فرسوده تر شدن ناوگان اتوبوسرانی گفت: تا پایان مرداد ماه ۵۰ اتوبوس تک کابین وارد ناوگان اتوبوسرانی می شود. پیمان سنندجی درباره نوسازی ناوگان 
اتوبوسرانی شهر تهران افزود: برای نوسازی ناوگان دو موضوع اهمیت دارد که یکی مربوط به نوسازی اتوبوس های فرسوده بوده و دیگری تأمین و ورود اتوبوس های جدید به ناوگان اتوبوسرانی است. وی 
ادامه داد: همچنین قرار است با همکاری بخش خصوصی ۵۰۰ دستگاه اتوبوس جدید) ۴۵۰ تک کابین و ۵۰ مینی بوس( را بتوانیم تا اواخر مهر ماه وارد ناوگان اتوبوسرانی کنیم که تأمین اتوبوس های جدید اتفاق 
خوبی در این حوزه به شماره می رود. سنندجی در ادامه به نوسازی مینی بوس ها اشاره کرد و یادآور شد: مکاتباتی برای موضوع نوسازی مینی بوس ها انجام دادیم اما به دلیل عدم تعهدی که سازمان ها به این 
موضوع دارند، باید تغییر روش داده  بنابراین برای نوسازی مینی بوس ها به ازای هر دستگاه ۲۰ میلیون تومان وام بلاعوض اعطا می شود و موضوع نوسازی مینی بوس ها امسال تعیین تکلیف خواهد شد.  گزارش



در گفتگوی هفته نامه » پدیده شهر« با مهندس ابوالفضل قناعتی، عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران مطرح شد:

بیشترین تذکر را به شهرداری داده ام 

3

قناعتی به لحاظ سیاســی در اردوگاه اصولگرایان 
شورای شهر تعریف می شود. اما عملکرد او در 
شــورا در اغلب موارد غیرسیاسی و به گونه ای 
بوده اســت که حریت خود را در بیشــتر مواقع 
حفظ کرده است. مصداق این ادعا تذکرات وی 

به شهرداری می باشــد، وی در مقطعی حتی با 
سوال از شهردار تهران تا مرز استیضاح نیز پیش 
رفت. اما براســاس گفته خودش زمانی که دید 
اکثریت شورا با وی همراهی نمی کنند، منصرف 
شد. قناعتی کارنامه کاری خود را قابل دفاع می 

داند و هرگونه نارســایی در این زمینه را بیشتر 
ناشی از خلاء قانونی و عدم همراهی دیگران در 
این حوزه می داند. یکــی از نقاط قابل توجه در 
کارنامه قناعتی پیگیری مصداقی برخی پروژه ها 
و مشــکلات مردم می باشــد. وی در خصوص 

کارآمدی تذکرات خود معتقد اســت که همین 
تذکرات باعث شده میزان حساسیت و توجه به 
قانون در شهرداری تهران بالا رود. آنچه در زیر 
می خوانید ماحصل بررســی کارنامه 3ساله وی 

در شورای شهر تهران می باشد.

ناصر امانی، معاون برنامه ریزی، توسعه شهری و امور شورا:

تبدیل عوارض شهری به مالیات در برنامه توسعه ششم 
به نفع شهرداری ها نیست

معاون برنامه ریزی، توســعه شــهری و امور 
ورای شهرداری تهران گفت: در برنامه ششم 
توســعه عوارض محلی تبدیل به مالیات شده 
که این مالیات باید در اختیار وزارت کشــور و 
استانداری ها قرار گرفته و سیر طولانی برای 
پرداخت آن به مدیریت شهری تبیین شده است.

ناصر امانی با بیان  این مطلب افزود: در یکی از احکام برنامه ششم توسعه، 
شهرداری به شکل یک پیمانکار دیده شده و گفته شده است که نهادهای 
دولتی می توانند برخی از وظایفشان را به شکل خرید خدمت به شهرداری ها 

واگذار کنند.
وی ادامه داد: به نظر می رسد در این بخش، تلاش شده شهرداری ها تبدیل 
به پیمانکار سازمان های دولتی شده و وظایف این سازمان ها را به صورت یک 
پیمانــکار تحویل گرفته و از طرف آنها این وظایف را انجام دهند که کاملا 

محل اشکال است.
معاون شــهردار تهران با ابراز نگرانی نسبت به جایگاه مدیریت یکپارچه در 
برنامه ششم توسعه بیان کرد: نگاه ویژه ای که باید به مدیریت شهری داده 

می شد به هیچ عنوان دربرنامه ششم دیده نشده است.
وی با اشاره به اینکه بعضی از احکام برنامه ششم توسعه برای حوزه مدیریت 
شهری ایجاد تنگنا و مشکل می کند، یادآور شد: یکی از این احکام موضوع 
مالیات بر ارزش افزوده است که در لایحه برنامه ششم توسعه کاملا متمرکز 

شده است.
امانی تاکید کرد: اعتقاد مدیریت شــهری بر این است که جزوی از ساختار 
نظام بوده و باید وظایفی که در اختیار دولت است طبق آنچه در قانون برنامه 
پنجم پیش بینی شده بود به شهرداری منتقل شود، به طوری که بالغ بر 20 
وظیفه تعیین شده بود که باید با پیش بینی ساز و کارهای لازم تشکیلاتی 
و بودجه ای به حوزه مدیریت شــهری منتقل شود اما نه تنها این موضوع 
مورد توجه قرار نگرفته بلکه در صورت تصویب احکام برنامه ششم توسعه، 

مشکلات جدی در مقابل مدیریت شهری قرار می گیرد.
به گفته وی؛ متاسفانه احکام پیشین در لایحه برنامه ششم تغییر کرده اند به 
طوری که این گونه پیش بینی شده است که شهرداری های بالای یک صد 
هزار نفر جمعیت می توانند اگر خودشان داوطلب بودند، وظایف پیش بینی 

شده را عهده دار شوند .
معاون برنامه ریزی و توسعه شهری افزود: اینکه شهرداری ها با چه امکاناتی 
و توانمندی بتوانند این کار را انجام دهند طبیعتا از موضوعاتی است که در 
برنامه ششم ابهام دارد و در صورت تصویب، حوزه مدیریت شهری را دچار 

مشکل می کند.
امانی با اشاره به دغدغه های اصلی شهرداری در حوزه مدیریت شهری همانند 
بحث محیط زیست، حمل و نقل عمومی، پیشگیری و بحران و آلودگی هوا 
تاکید کرد: متاسفانه همه این موارد در لایحه برنامه ششم مغفول مانده است.
به گفته معاون شــهردار تهران؛ توقع داشــتیم حداقل در مورد هر یک از 
موضوعات مهم شهری در بحث های محیط زیستی و حمل و نقل یک حکم 
در برنامه ششم توسعه تعیین شود و حتی یک فصل جداگانه برای موضوع 
مدیریت شهری در لایحه پیش بینی شود که متاسفانه این اتفاق نیفتاده است.

امانی یادآور شد: در یکی از احکام لایحه برنامه ششم کل آئین نامه های مالی 
و اداری شــهرداری ها باید در وزارت کشور قطعی شده  و تصویب شود و به 
نوعی از شوراهای اسلامی در شهرها سلب مسئولیت و سلب اختیار می شود 

که این باعث نگرانی ما است.

احمد حکیمی پور، رئیس کمیته میراث فرهنگی شورای شهر تهران:

 تعیین روزی به نام »تهران« بهترین فرصت 
برای رفع مشکلات پایتخت

رئیس کمیته میراث فرهنگی شورای اسلامی شهر تهران گفت: روز تهران 
باید روزی برای مردم تهران باشــد. هر ســال می توان در این روز یک 
موضوع تهران را برای اداره بهتر شهر و رفع مشکلات پایتخت مطرح کرد.
احمد حکیمی پور با تاکید بر اینکه روز تهران تنها یک فســتیوال و جشن 
نیست، افزود: به رویکردهای گردشگری و میراثی در این روز توجه می شود 

اما به دنبال خروجی های عملی برای اداره بهتر شهرمان هستیم.
عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: 
تهران مرکزیت کشور است و به نوعی از همه نقاط ایران در این شهر هستند 
تا آنجا که می توان تهران را ویترین ایران دانست از این رو انتخاب یک روز به 
نام تهران می تواند فرصتی برای در دیده شدن ابعاد مختلف مسائل پایتخت 
از بعد گردشگری و به ویژه طرح مسائلی شود که به اداره بهتر شهر در آینده 

کمک می کند.
رئیس کمیته میراث فرهنگی شورای اسلامی شهر تهران بیان کرد: تهران 
بیشترین قدمت را به عنوان پایتخت در تمامی تاریخ معاصر ایران دارد و این 
ویژگی سبب شده تا با نامگذاری یک روز این فرصت را ایجاد کنیم تا مردم 
از کانال مســتقیم و نیز شورایاری ها نظرات خود را با بدنه مدیریت شهری 
درباره مسائل این شهر و ایده هایی که می تواند مختص تهران باشد، در میان 
بگذارند. وی با ابراز امیدواری نسبت به آنکه شورای فرهنگی انقلاب روز تهران 
را مورد تصویب قرار دهد، یادآور شد: تلاش مدیریت شهری آن است که با 
تامگذاری یک روز به نام تهران به عنوان شورا و شهرداری در این روز اقدامی 

عملی برای شهر انجام دهیم.
عضو کمیســیون فرهنگی شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: تهران از 
زمانی که پایتخت شده تا کنون، مسائل زیادی را پشت سرگذاشته و اینکه 
این شهر چگونه پایتخت شده و فضاهای آینده باید به چه سمت و سویی 
هدایت شــود از موضوعات مهمی است که در روز تهران جای طرح دارد تا 
مردم بدانند مشکلات کجاست و علاوه بر یک روز همراه فستیوال، تلاشی 

نیز در جهت آینده تهران صورت گیرد.
حکیمی پور به نقش اعضای شــورایاری ها در باز شناساندن روز تهران و 
رهیافت های عملی در این روز اشــاره کرد و گفت: فعالان مسائل شهری 
در تهران باید روز تهران را فرصتی برای طرح مســائل میراثی و آســیب 
اجتماعی ، ســلامت و حتنی اقتصاد این شهر بدانند و از این روز به نحو 

مطلوب استفاده شود.
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مهمان هفته

وقتی کارنامه شــما را در سال 92 بررسی 
می کنیم؛ به نظر می رسد در این سال فعالیت 
کمرنگی در شورا داشته اید. به عبارتی تنها 
موضع گیری شــاخص و جدی  که شما در 
مهرماه ســال 92 داشتید، مربوط به پروژه 
ایران زمین بود. اکنون این مســئله به چه 

نتیجه ای رسیده است؟
در ابتدا لازم اســت موضوعی را در مورد کمیت 
تذکرات خود توضیح دهم. در ســال 92 ریاست 
شــورا برعهده جناب آقای مسجد جامعی بود. 
براســاس آخرین گزارش عملکرد اعضای شورا، 
هنگامی که ایشان ریاست شورا را به آقای چمران 
تحویل دادند، حداکثر آمار تذکرات از سوی بنده 
ارائه شــده بود. نکته دیگری که باید در بررسی 
کارنامه کاری بنده به آن توجه شــود، این است 
که برای من ارائه تذکرات در روز های یک شنبه یا 
سه شنبه مهم نبوده؛ آنچه مهم بوده، طرح مسئله 
و حل آن است. در صورتی که برای برخی اعضای 
شورا مهم است تا در روزهای سه شنبه که جلسه 
علنی است تذکرات مطرح شود. در بحث بررسی 
تذکرات مهم این است که با پیگیری هایی که عضو 
تذکردهنده، مسئله مطرح شده در قالب تذکر، به 
طرح سؤال منجر شود. در واقع اهمیت تذکر دادن 
در این اســت که آن به طرح سؤال تبدیل گردد. 
با بررسی عملکرد اعضای شورا در این مورد، بنده 
و آقای حافظی نسبت به دیگر همکاران موفق تر 
بوده ایم. به شما پیشنهاد می کنم در مورد اعضایی 
که به شهردار تذکر داده اند، بررسی انجام دهید تا 
دریابید آیا تذکری که داد ه اند، حل شده و اگر حل 
نشده، با ذکر دلایل بفرمایند چرا حل نکرده اند! 
آیا مصلحت اندیشــی بوده یا یک جریان فکری 
مانع از حل مشکل شده و یا اینکه خدای نکرده 
تخلف مالی بوده است! چه اتفاقی رخ داده که بعد 
از ارائه تذکر، با توضیحات ابتدایی قانع شــده اند! 
اعضایی که تذکر آن ها به طرح سؤال منجر شده 
اســت، بدون شک مسئله بسیار مهمی از جانب 
آن ها مطرح شده که تا مرحله طرح سؤال رسیده؛ 
ولی برای بقیه مهم و جدی نبوده که آن را مورد 
بررســی قرار دهند. درمورد به سرانجام رسیدن 
مسائلی که مطرح شد نیز باید بگویم درست است 
که در برخی موضوعات تاکنون نتیجه ای نگرفته  ام؛ 
اما تا کنون به طور مداوم آن ها را پیگیری کرده ام. 
پروژه ایران زمین ملکی اســت کــه آقای بابک 
زنجانی در شهرک غرب و منطقه 2 خریداری و 
گودبرداری کرده بود؛ ولی مشخصات فنی نداشته 
و استانداردهای ســازه  آن نیز رعایت نشده بود. 
همین عوامل باعث ریزش این گودال خطرناک 

شده که با اعتراض مردم روبه رو شد. در نخستین 
مورد تذکر داده شد و با کمیسیون عمران از پروژه 
بازدید گردید. ضمن این پیگیری ها تلاش شــد 
با مردم ارتباط برقرار شــود تا با ارائه شماره خود 
اعضای شورا، اندکی آرامش یابند؛ ولی پرونده به 
یک جایی رسید که صاحب ملک بیش از این در 
دسترس نبود تا شورا بتواند ورود پیدا کند و مسئله 
به شهرداری نیز مربوط نمی شد. فقط این توانایی 
وجود داشت که به شهرداری گفته شود موضوع 
پر کردن گود را در چند جلسه کمیسیون عمران 
پیگیری کند تا این کار انجام شود. همچنین در 
بازسازی خانه های آسیب دیده کمک هایی صورت 
گیرد. کمیسیون عمران پیگیری کرد و پر شدن 
گود انجام شــد تا از حرکــت زمین جلوگیری 
شود. کارهای اولیه صورت پذیرفت؛ اما همچنان 
تا تکلیف مالک مشــخص نشــود، کار بیشتری 
نمی توان انجام داد. این زمین مسئله حقوقی پیدا 
کرده و با توجه به مشکلاتی که مالک دارد، پرونده 
در دادگاه باز اســت و هیچ تصمیمی جدی برای 
آن نمی توان گرفت. اگر ملک تحویل شهرداری 
می شد، به طور قطع برنامه های آنجا قابل پیگیری 
بود تا تبدیل به فضای ســبز شود یا این امکان 
وجود داشت شهرداری در آنجا بارگذاری کند تا از 

شرایط کنونی رهایی یابد.
 اکنــون وضعیت گود ایــران زمین چگونه 

است؟ 
حــدود 5 متر خاکریزی انجام و تثبیت شــده، 
تاکنون دیگر رانشــی گزارش نشده است. بنده 
نیز تذکــر داد ه ام که هرچنــد آن زمین محکم 
شــده است؛ اما در نخستین زلزله و بارانی شدید 
که پیش آید، زمین  آنجا سست می شود و برای 
ســاکنان منطقه خطراتی ایجــاد خواهد کرد. 
شــهرداری به خاطر هزینه هایی کــه این طرح 
داشته؛ اما متولی و پاســخ گویی ندارد، اقدامات 
چندانــی نمی تواند انجام دهد. تنها در حدی که 
سلامت مردم منطقه تأمین شود، از کمیسیون 
عمران اجازه گرفته و حدود 5 میلیارد تومان برای 
مقاوم ســازی آنجا هزینه کرده است. به نظر من 
هنوز نمی توان به مقاوم سازی این گود اعتماد کرد 
و هرچه سریع تر مقام قضایی باید تکلیف مالک را 
تعیین کند. اگر مالک به بیت المال بدهکار است، 
آنجا را گرفته و تحویل شهرداری یا دولت دهند 
و سریع تر برای آنجا تصمیم بگیرند تا در منطقه 

آرامش حاکم شود.
دومین تذکری که شــما در سال 92 مطرح 
کردید، آذرماه همان سال، درباره گرم خانه 
مشیریه و شــرایط نابســامان آنجا بود. 

خروجی این تذکر چه شد؟ 
خروجی این مسئله عدم توجه مدیریت شهری 
به تذکر شورا است. در مقطعی اتوبوس گذاشتند 
و کنترلی روی منطقه انجام دادند؛ اما الان دوباره 
منطقه رها شــده اســت. دوباره همانند سابق 
یکســری افراد معتاد و مشــکل دار شب ها آنجا 
دوش می گیرند، غذا می خورند و صبح هم با مواد 
مخدری که دارند، به اطراف محدوده مشــیریه 
می روند و مشکلاتی را در پارک ها برای اهالی آن 

محله ایجاد می کنند. 
درخواســت های مکرری دادیم که گرم خانه را از 
این منطقه خارج کنند. گفتند؛ نمی توانیم جای 
دیگری ببریم و هر جایــی ببریم مردم اعتراض 
می کنند. گفتیم؛ ببرید بیرون از شــهر، گفتند؛ 
بیرون شهر هم با مأموریت ما همخوانی ندارد. در 
نهایت این تذکر نتوانست رضایت ما و شهروندان 

را جلب کند.
سال 92 نخستین سالی بود که جنابعالی 
در شــورا بودید. در پایان ســال 92 چه 
قضاوتی راجع به عملکرد خودتان داشتید؟

  من امیدوار بودم که درباره چند پدیده در شهر با 
توجه به سوابق و تجربیاتم بتوانم در شورا اثرگذار 
باشم. ما در شــورا به دنبال دو مورد بودیم. یکی 
افکار اعضا را با خودمان همسو کنیم و دیگر اینکه 
بتوانیم شیوه مدیریت شهری را با افکار خودمان 
هماهنگ کنیم. روزی که من وارد شــورا شدم و 
با خبرنگاران مصاحبه کــردم. وقتی خبرنگاران 
پرسیدند شما چه موضوعاتی را می خواهید دنبال 
کنید، بحث بافت های فرسوده یکی از موضوعاتی 
بود که به عنــوان دغدغه ام مطــرح کردم. این 
موضوع شــاید دغدغه اعضای دیگر شــورا نبود. 
اینکه در مورد موضوعی تنها یک نفر صحبت کند 
و دغدغه داشته باشد، خیلی تفاوت دارد تا اینکه 
موضوعی دغدغه تمام اعضا باشــد و یک وحدت 
تصمیم گیری در مورد آن موضوع ایجاد شــود و 
برای مدیریت شــهری اثرگذار گــردد. برای من 
در برخی موضوعات این همســویی با سایر اعضا 
ایجاد نشــد. من در آخر سال احساس می کردم 
دو ســه تذکری که دادم اثربخش بود و به خاطر 
تذکــرات و پیگیری هایی که در مورد مطالبات و 
درخواست هایم به عنوان یک دغدغه انجام دادم، 
نمره 50 به خودم می دهم. بنده در به ثمر رسیدن 

مطالباتم دو مشکل داشتم: 
اول هماهنگ و همســو کردن اعضای شــورا با 
خودم، بعد تأمین دستور یا امکانات و یا بودجه ، 
تا موضوعی که مطرح کردم از طرف شــهرداری 

محقق شود.

در اردیبهشت ماه سال 93 درباره ورزشگاه 
شــهید کاظمی تذکر دادید و به بی توجهی 
شهرداری انتقاد کردید. نتیجه این تذکر چه 

شد؟ 
در بازدیدی که از آن مجموعه داشتیم و سؤالاتی 
که از مسئولان آنجا پرسیدیم، متوجه شدیم آنجا 
یک مجموعه مختص ورزش قهرمانی اســت و 
ماهیانه بالای 100 میلیون تومان هزینه نگهداری 
آن اســت. قریب 80 میلیارد تومان هزینه شده 
بود و ماهیانه 100 تا 150 میلیون تومان هزینه 
نگهداری آنجا بود. در حالی که هیچ گونه همخوانی 
با مأموریت ورزشــی شهرداری که توسعه فضای 

ورزش همگانی است؛ نداشت.
در همین راستا بنده به آقای دکتر قالیباف تذکر 
دادم که این مجموعه با مأموریت شما که توسعه 
ورزش همگانی اســت، همخوانی ندارد. اولاً چرا 
چنین هزینه ای در اینجا شده است، در حالی که 
می توانســتید با هزینه آن باشگاهی را تأسیس 
کنید که کاربرد همگانی داشــته باشد. دوماً چرا 
این مجموعه با این هزینه ها بدون استفاده مانده 
است. بعد از پیگیری های ما سازمان ورزش ورود 
کرد؛ اما او هم نتوانست از این مجموعه بهره برداری 
کند. در نهایت با فشــارهای ما برای برون رفت 
از این مشــکل، برای بهره بــرداری از مجموعه 
البته بدون تملک، آن  را به باشــگاه اســتقلال و 
پرسپولیس واگذار کردند. این هزینه ماهیانه، از 
هزینه شهرداری خارج شد و برعهده آن دو باشگاه 
قرار گرفت. موضوع مهم تر اینکه اکنون مجموعه 
بهره برداری شــده و دو تیم تهرانــی از این فضا 

استفاده می کنند.
بحثی را در ســال 93 مطرح کرده و به طور 
مداوم در سال های بعد ادامه دادید که کاهش 
فاصله بین شــمال و جنوب تهران بود. به 
نظرتان چه تغییری در این مدت ایجاد شده 
است و شما چه اقداماتی در جهت این تغییر 

انجام داده اید؟ 
به هرحال تذکرات ما در ایجاد مساوات و عدالت 
بین جنوب و شمال شهر بی تأثیر نبوده است و در 
چند موضوعی که ورود کردم، پیشرفت هایی انجام 
شد. رضایت من در ارائه خدماتی که از فاصله بین 
جنوب و شمال تهران می دهند، ٣0 درصد است 
و تا رســیدن به 100 درصد فاصله زیادی وجود 
دارد. من همین الان یکی از دغدغه هایم پلی است 
که در بلوار امام علی و ارتش درحال ساخت است 
که به نظــرم ضرورتی ندارد یا در حال حاضر در 

اولویت های ما نیست.
یکی از معیارهایی که می توان در مورد فاصه 

روزهای اول شورای 
چهارم كه با قاليباف حرف 

می زديم و بحث بودجه 
را می خواست در برنامه 
5 ساله بياورد. در جمع 

اصولگرايان شورا  با ايشان 
مسئله ای مطرح شد. وی 
در آن جلسه گفت: »من 

اين  مقدر در سال می توانم 
درآمد داشته باشم«، من 
در آن جلسه به وی گفتم: 
»شرايط اقتصادی كشور 
به سمتی می رود كه خريد 

و فروش مسكن راكد 
می شود، بيشترين درآمد ما 
هم در حوزه مسكن است 
و اين اتفاق نمی افتد «،  

وی در پاسخ به من گفت: 
»بزرگ ترين اشتباه شما 
اينجاست! از اين به بعد 
وقتی اقتصاد مملكت به 

مشكل می خورد، تنها جايی 
كه مردم  مطمئن هستند و 
می خواهند سرمايه گذاری 
كنند، بخش مسكن است 
و من به شما می گويم كه 

اين عدد رو برو بالاتر، يعنی 
منظورش اين بود ما  بالاتر 
از اين پول درمی آوريم«.

 حس نظارتی من می گويد 
كه پروژه اتوبان 76 

متری شهيد بروجردی 
كه قاليباف بودجه اش 
را پارسال 14 ميليارد 

و امسال هم 15 ميليارد 
گرفته، چرا يک سال و 
نيم خوابيده است؟ اين 

پروژه دست آقای جاويد 
است، در حالی كه بايد 
آقای قاليباف پاسخ گو 

باشد! می شود با اين پروژه 
قاليباف را عوض كرد؟ 

پروژه پل تقی آباد و طغرل 
نيز از نمونه های ديگر 

است. در حالی كه پول آن 
را گرفته اند؛ اما پروژه رها 
شده و هيچ كاری انجام 

نشده است. چه كسی بايد 
پاسخ گو باشد؟ بايد با 

مسئولان آن برخورد شود 
و اگر جوابی نداشتند، عزل 
شوند تا برای همه عبرت 

شود. اين امر باعث می شود 
من هم كه در شورای شهر 

هستم، انگيزه نظارتی  و 
خدمتی ام بالا برود. بارها 

شده كه برخی اعضا به من 
می گويند: »قناعتی بی خيال 
شو، با يه گل بهار نمی شه! 
با يه موضوعی كه پيگيری 
می كنی اتفاقی نمی افته!«

هفتهنامه

4منطقه پاتوق گدایان تهران
معاون حمایت های اجتماعی سازمان خدمات اجتماعی شهرداری تهران با اشاره به اجرای طرح جمع آوری متکدیان از سطح پایتخت گفت: این طرح با همکاري شهرداري، بهزیستی، نیروی انتظامی، قوه قضائیه، 

فرمانداری و ... در حال اجرا است، به طوری که از 9 تا 19 مردادماه 7۰۰ متکدی از نقاط مختلف شهر جمع آوری شده اند. محمد باصری با تاکید بر اقدامات شهرداری تهران در راستای ساماندهی وضعیت متکدیان در 
تهران افزود: مدیریت شهری طی سال های گذشته با احداث دو سامانسرای لویزان و اسلامشهر تلاش کرد تا از تعداد متکدیان در تهران بکاهد.  وی با اشاره به تعداد متکدیان جمع آوری شده طی 1۰ روز نخست اجرای 

طرح بیان کرد: از تاریخ 9 تا 19 مردادماه ۲۵1 واحد گشت شهرداری در خیابان های تهران فعال بوده و با همکاری نیروی انتظامی تاکنون حدود 7۰۰ متکدی جمع آوری شده اند. وی با اشاره به مهمترین کلونی های 
متکدیان در تهران تاکید کرد: فعالیت اغلب متکدیانی که جمع آوری شده اند در خیابان سعادت آباد در منطقه ۲، منطقه 1، منطقه 1۲ و منطقه 19 بوده است. منطقه 3 و 6 نیز در رده های بعدی قرار دارند. 



کاهش 10ساله سن زنان سرپرست خانوار
رئیس ستاد توانمندسازی زنان سرپرست خانوار شهرداری تهران گفت: اطلاعات ستاد را در بازه زمانی 8 ساله بررسی کردیم و به این نتیجه رسیدیم که سن سرپرستی خانوار توسط زنان از ۵۰ به ۴۰ سال کاهش 
پیدا کرد و در عین حال، آمار خانم هایی که به دلیل طلاق و بدسرپرستی مسئولیت سرپرستی خانوار را بر عهده گرفتند افزایش پیدا کرده است. ضمن اینکه تعداد فرزندان به کمتر از ۲ بچه رسیده است. فهمیه فعالیت 
مراکز کوثر در مناطق محروم به ویژه محله هرندی را یکی از اهداف مهم ستاد دانست و افزود: گستردگی فعالیت مراکز کوثر در محله هرندی به گونه ای است که با وجود استقبال بانوان این محله هنوز ظرفیت کوثرها 
در این محله تکمیل نشده و در صورت تکمیل نیز با توجه به استقبال بانوان مکان جدید را از شهرداری منطقه برای اشتغال بانوان دریافت می کنیم. فیروزفر در ادامه با تاکید بر همکاری ستاد با سایر سازمان ها و 
ارگان های مسئول در حوزه زنان ادامه داد: در صورت تقاضا با تمامی سازمان هایی که در حوزه توانمندسازی فعالیت می کنند اعم از نهاد ریاست جمهوری، وزارتخانه ها و استانداری ها همکاری می کنیم. 

4

 
  
 

  
 

 

 

 
 

  

 
 

 

 
 

 

 

 

  
 

 

 
 

  

390 
4

5 

August 13 , 2016    www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly ۱3۹۵ ۱۲صفحه   سال سوم  دوره جدید، شماره: 3   شنبه ۲3 مرداد

شمال و جنوب شهر تهران ارائه کرد شاخص 
پروژه های بزرگ مقیاس در شهر تهران می 
باشد برای مثال پل صدر مجموعه ای است 
که در منطقه شمال تهران با هزینه ای بسیار 
سنگین ساخته شده اســت. آیا در جنوب 
تهران پروژه ای در این مقیاس انجام شده 

است؟ 
یکی از مطالبات ما از مدیریت شهری این است که 
بدهی  و هزینه های تمام شده پروژه ها را دقیق و 
شفاف مشخص کند. پروژه صدر یک پروژه مورد 
نیاز برای شمال تهران بوده است که آقای مازیار 
حسینی در کمیسیون عمران هزینه آن را حدود 
٣000 میلیاردتومان اعــلام کردند. به نظر من 
شــهرداری با این مبلغ می توانست در پروژه های 
دیگری ســرمایه گذاری کند کــه اولویت آن ها 
بالاتر از صدر بــود. در حال حاضر اولویت ما پل 
تقی آباد، کمربندی تهران و... است. شهرداری یا 
شورای شهر در تصمیم گیری درباره این پروژه به 
این اولویت توجه نکردند. چقدر برای این هزینه 
در شورای شهر کار کارشناسی انجام شده است؟ 
آیا ما در جنوب شهر مشکل پارکینگ، ترافیک، 
تملک، سرای محله، اتوبان، فرهنگسرا، مشکلات 
سلامت و محیط زیست نداریم؟ برای مثال یکی 
از موضوعاتی که نسبت به آن کم توجهی شده، 
فاصله خدماتی بین جنوب و شمال شهر تهران 

است.
برگشت 600 میلیارد از پول مترو به خزانه 
دولت یکی از انتقادهایی بود که در سال 93 
مطرح کردید. حتی در ادامه همان جلســه 
درخواســت کردید به جای خرید آسفالت، 
ساخت کارخانه آسفالت اجرایی شود. این دو 

موضوع به کجا رسید؟
با توجه به حساسیت هایی که همه اعضای شورای 
شــهر تهران بــه کاهش آلودگی هوا و توســعه 
حمل ونقل عمومی به ویژه در بخش ریلی دارند، 
مــا اعتبار قابل توجهــی را برای مترو تخصیص 
داده بودیم. آن زمان پیگیری های زیادی از آقای 
درویش مدیر مترو داشتیم که چرا ساخت خط 
٣ مترو پیشرفتی ندارد. خط ٦ هم که پیمانکار 
آن قــرارگاه خاتم الانبیا بوده، کار را تعطیل کرده 
و خطــوط دیگر هم به نوعی متوقف شــده بود! 
ایشان دلایلی آوردند مبنی بر اینکه به علت عدم 
پرداخت ها کار روند نزولی دارد. تحقیق کردم که 
٦00 میلیارد تومان از بودجه ۷00 میلیارد تومانی 
محقق نشــده اســت. علاوه بر آن قرار بود طبق 
متمم بودجه در ســال 9٣، 10 درصد از بودجه 

٣500 میلیارد تومانی شــهرداری؛ یعنی معادل 
٣50 میلیارد تومان به مترو اختصاص داده شود. 
در نهایت پیگیری ها منجر به دریافت این مبالغ و 
شدت گرفتن کار راه اندازی خطوط ٣ و فعال شدن 
خط ٦ مترو شد. در سال 9۴ نیز شاهد افتتاح خط 

٣ مترو بودیم. 
در بودجه ای که در سال 92 و 9٣ برای آسفالت 
مناطق تخصیص داده بودیم، بررسی هایی انجام 
شــد و محاسبه کردیم که با درصد پایین تری از 
هزینه خرید آسفالت می توانیم کارخانه آسفالت 
راه انــدازی کنیم. طرحی در ایــن مورد از طرف 
شورا و کمیسیون عمران ارائه شد؛ اما متأسفانه 
به دلیل وجود این نگرانی که ممکن است میزان 
آسفالت تولیدی، نیاز ما را در آن مقیاس برآورده 
نکند؛ انجام نشد. این تذکر نبود؛ بلکه یک طرح 
پیشــنهادی بود، بنابراین پیگیری چندانی برای 

اجرا آن انجام ندادم.
مهم تریــن نقطه قوت کارنامــه جنابعالی 
موضوع تذکر در خصوص تخریب طبقات 
مازاد پاساژ علاءالدین اســت. با توجه به 
اینکه شــروع آن در سال 93 بوده و تاکنون 
نیز ادامه دارد، نتایج به دست آمده چه بود و 

دلیل طولانی شدن آن چیست؟ 
در شــهر تهران تنها مجتمع علاءالدین نیست 
که چنین تخلفی انجام داده است؛ اما با توجه 
به موقعیت مکانی این مجتمع در مرکز شــهر 
و جمعیــت زیادی کــه در آن کار می کنند یا 
روزانــه برای خرید به آنجا می رود و با توجه به 
این نکته که سازمان آتش نشانی سیستم ایمنی  
ســازه آنجا را تأیید نکرده است، حساسیت ما 
برانگیخته شد. این حساسیت ما را بر آن داشت 
تا در جهت اجرای حکم ماده صد در مجتمعی 
که بزرگ و مشــهور اســت، برخوردی صورت 
گیرد تا برای سایر متخلفان درس عبرتی شود. 
با تذکر و پیگیری هــای ما رأی به دیوان عالی 
کشــور رفت و بعد از صدور رأی دیوان، حکم 
دیوان مورد تجدیدنظر قرار گرفت و این مراحل 
حدود ٦ مــاه به طول انجامید. بعــد از آن از 
شــهردار برای تخریب آنجا درخواست کردیم، 
این کار انجام شد و کسب و کار در آن طبقات 
تعطیل شد؛ اما مصالح تخریب شده در طبقات 
بالا ماند و همچنان نیز تخلیه نشــده اســت و 
بر بدنه سازه سنگینی می کند. برای جمع آوری 
کل آن طبقــات و پاییــن آمــدن مصالح هم 
پیگیری هایی انجام داده ایــم؛ ولی مالک آنجا 
به طــرق مختلف با برخی از اعضای شــورا و 

مســئولان ذی ربط در این حوزه ارتباط برقرار 
کرده، در نهایت تصمیمی گرفته شد که بر طبق 
آن رئیس دادسرای شعبه ۷ تهران، یک برنامه 
زمان بندی از اول تیرماه تا پایان شــهریور ماه 
برای تخریب پاســاژ علاءالدین مشخص کرده 
است. همزمان با آن قاضی پرونده به شهرداری 
ابلاغ کــرد تا با پیمانکاری قــرارداد ببندد که 
اگر تا پایان شهریورماه مالک دیوارها و مصالح 
خراب پاساژ علاءالدین را جمع آوری نکند، آن 
پیمانکار با حکم دادستان وارد پاساژ شود و با 
تخریب، آنجا را خراب کند. اما تاکنون که یک 
ماه از شروع این ابلاغ گذشته است، هیچ اتفاقی 
نیفتاده است. درخواستی که ما داریم، این است 
که اگر احســاس می کند این برنامه طبق آن 
فراینــد زمانی که برای تخریــب و جمع آوری 
مشخص شده اســت؛ انجام نمی شود تا ٣ ماه 
آینده صبر نکنیــم و همین حالا برای تخریب 
اقدام کنیم. مــا اصرار داریم این اتفاق بیفتد و 
حکم ماده صد در این مقیاس اجرا شود تا مردم 
احساس نکنند عدالت در اجرا محقق نمی شود.
پرونــده دیگری از همین نــوع که مدت ها 
فضای رسانه ای را تحت تأثیر قرار  داد، پروژه 
اســپیناس بود که فراز و فرودهای زیادی 
داشــت. این پرونده به کجا رسید؟ ورود به 
این پرونده با چه مبنایی صورت گرفته و آیا 

ورود به آن کار درستی بود؟ 
در پروژه اسپیناس شورای معماری منطقه بدون 
برنامه و در قالب کمیســیون شورای معماری به 
مالک مجوز ســاخت ٣ طبقــه داده بود که در 
پروانه ساخت نبود و رأی کمیسیون ماده 5 را هم 
نداشت. در بعضی از پهنه ها با توجه به طرح جامع 
و تفصیلی، اگر بخواهنــد اضافه بر آن طرح کار 
کنند، باید رأی کمیسیون ماده 5 را داشته باشند 
که این پروژه رأی کمیســیون ماده 5 را نداشت. 
بنابراین ٣ طبقه تخلف انجام داده بود. با تذکری 
که دادیم و پیگیری هایی که انجام شد، تذکر را 
تبدیل به سؤال کردیم. وقتی بخواهید طرح سؤال 
را به استیضاح بکشید باید 11 امضا جمع کنید؛ 
اما من متوجه شدم که 11 امضا نمی توانم جمع 
کنم. متأسفانه اعضای شورای شهر می دانستند که 
حق با من است؛ ولی به جای اینکه در این تذکر 
با من همراهی کنند و شــهردار تهران هم طبق 
قانون پاسخ گوی طرح سؤال من باشد، 19 نفر از 
اعضای شورای شهر بر علیه من صحبت کردند. 
به رغم اینکه دوستان من در کمیسیون شهرسازی 
اذعان داشتند که مستندات من درست است؛ اما 

ملاحظات دیگری را در صحبت هایشــان لحاظ 
 کردند. من قانع نشدم و کوتاه نیامدم. مدارک و 
مستندات محکمی هم داشتم. بعد از این جریان 
آقای قالیباف صحبتی را در صحن شورا انجام داد 
و گفت؛ من در شهر تهران مشکل هتل، شهربازی 
و... دارم و حالا شخصی آمده و در جهت رفع این 
مشکل سرمایه گذاری کرده است. حالا 2000 یا 
٣000 متــر تخلف هم کرده! آیا واقعاً ما باید در 
اقتصاد شهری تنگ نظر باشیم و نخواهیم بخش 
خصوصی ســرمایه گذاری کند؟ ایشــان از یک 
زاویــه دیگر با فکر اعضا بازی کرد و نظر آن ها را 
به سمت خود کشاند. اعضای شورا می دانستند 
تخلف شــده؛ اما مصلحت اندیشی کردند که اگر 
تخلفی هم شــده، تخلفــی در جهت خدمات 
شــهری و اقتصاد شهر اســت. رویکرد من یک 
رویکرد شهرسازی بود، رویکرد برخی اعضا ملی 
و کلی بود و از دایره نگاه من خارج بود. بنابراین 
در این موضــوع همراهی نداشــتم. این ماجرا 
ادامه داشت تا اینکه مالک آنجا گفت؛ از میراث 
فرهنگی و شهرداری پیگیری کرده و گفته اند که 
آقای قناعتی قانع نشده اســت، اداره برق و گاز 
به من انشــعاب نمی دهند و به نوعی ملک من 
تحت الشــعاع مخالفت آقای قناعتی قرار گرفته 
اســت. آقای مسعود سلطانی فر که عضو شورای 
شــهر و از دوستان بنده است. ساعت 10 شب با 
من تماس گرفت و گفت: »من شما را قبول دارم 
و می دانم حرف شما حق است؛ اما اینجا ساخته 
شــده و تخریب هم نمی تواند کند، کار به جایی 
رســیده که انشعاباتش مشکل دارد و سازمان ها 
و نهادهایی که می خواهند به این هتل انشعاب 
بدهند، به دلیل صحبت های تند شما کار را قفل 
کرده اند. این مالک می گوید؛ من این ســرمایه 
را اینجــا هزینه کردم و اگر می بردم در کشــور 
دیگری سرمایه خود در بانک می گذاشتم، منفعت 
بیشتری می بردم و اشتباه کردم. برای چشم انداز 
1۴0۴ مــا باید در کشــور ۴00 هتل داشــته 
باشــیم. ما خدمت مقام معظم رهبری رسیدیم. 
ایشان گفتند؛ چرا در این حوزه ها کمرنگ عمل 
می کنید. حمایت از این سرمایه گذار هم رویکرد 
مقام معظم رهبری و هم رویکرد نظام اســت و 
کمک می کند که بخش خصوصی موضوعاتی که 
مورد نیاز ما است، حل کند. من از شما خواهش 
می کنم که نســبت به این موضوع رویکردتان را 
تغییر دهید. این توســعه اقتصاد شهر ماست و 
اشتغال زایی شــده و آبروی کشور در گرو برخی 

موضوعات این چنینی است.«

 يكی از مطالبات ما از 
مديريت شهری اين است 
كه بدهی  و هزينه های تمام 

شده پروژه ها را دقيق و 
شفاف مشخص كند. پروژه 
صدر يک پروژه مورد نياز 
برای شمال تهران بوده 
است كه آقای مازيار 
حسينی در كميسيون 

عمران هزينه آن را حدود 
3000 ميليارد تومان 

اعلام كردند. به نظر من 
شهرداری با اين مبلغ 

می توانست در پروژه های 
ديگری سرمايه گذاری 

كند كه اولويت آن ها بالاتر 
از صدر بود. در حال حاضر 

اولويت ما پل تقی آباد، 
كمربندی تهران و... است. 
شهرداری يا شورای شهر 

در تصميم گيری درباره اين 
پروژه به اين اولويت بندی 
توجه نكردند. چقدر برای 
اين هزينه در شورای شهر 
كار كارشناسی انجام شده 

است؟ آيا ما در جنوب 
شهر مشكل پاركينگ، 
ترافيک، تملک، سرای 

محله، اتوبان، فرهنگسرا، 
مشكلات سلامت و محيط 
زيست نداريم؟ برای مثال 

يكی از موضوعاتی كه 
نسبت به آن كم توجهی 
شده، فاصله خدماتی بين 
جنوب و شمال شهر تهران 

است

لزوم بررسی کارنامه 31 عضو شورا
ســوال اصلی این اســت که چرا باید کارنامه این ٣1 عضو شورای شهر تهران را به طور دقیق 

بررسی و در منظر افکار عمومی قرار داد؟
پاسخ را می توان این گونه صورت بندی کرد.

1- براساس محاسبات کارشناسان حوزه شهری هر جلسه شورای شهر تهران هزینه ای معادل 
٣90 میلیون تومان برای مردم و شهروندان تهرانی در بر داشته است.

2- براساس همین محاسبات، شهر تهران برای هر عضو حداقل 5 میلیارد هزینه می کنند تا این 
اعضاء وظیفه نمایندگی خود را در این ۴ سال ایفا نمایند.

آنچه در بالا گفته شد فقط هزینه های صریح وآشکاری است که شهر برای اعضای شورای شهر 
تهران می پردازد. این در حالی است که تصمیمات و مصوبات این جمع نیز در مواردی می تواند 
هزینه های سنگینی به شــهر تحمیل نمایند. )در صورت اتخاذ تصمیمات غیر کارشناسی و 

غیردقیق(
در مقابل این هزینه، این اعضاء فوائد و منافعی برای مردم و شهر تولید کرده اند. این فوائد می تواند 
در قالب نظارت فردی یا مصوبات وتصمیمات مثبت واثرگذار در اداره شــهر مورد واکاوی قرار 

گیرد.
بر اساس یک منطق علمی باید در یک چارچوب هزینه / فایده به این معادله دوطرفه نگریست. 
همانگونه که هزینه های نمایندگی این جمع براســاس شاخص های خاص خود محاسبه شد 
باید برای ســمت فوائد معادله نیز معیارها و شاخص هایی تعریف و تبیین کرد. در این راستا 
دو نقش نظارتی و قانونگذاری هر عضو و کل شــورا مورد توجه قرار گرفت. بدین معنا که در 
بخش نظارتی تذکرات موثر و مفید هر عضو در طی سه سال گذشته استخراج شده است. و در 
بخش قانونگذاری نیز پیشنهادات ویژه و خاص هر عضو و نیز مشارکت فعال وی در این فرایند 

استخراج شده است. 
این دو بخش یعنی وظیفه نظارتی و قانونگذاری هر عضو در طی سه سال استخراج و سپس 
برای هر عضو ارسال شد و پاسخ ها و نظرات عضو در جلسات مصاحبه حضوری مورد بررسی 
قرار گرفت. همین روش در حوزه قضاوت راجع به عملکرد کل شورا)جمع ٣1 نفره( نیز مورد 

بررسی قرار گرفت.
سبک قرار گرفتن مطالب در صفحات نیز چنین است که در ستون های سمت راست صفحه 
کارنامه استخراج شده هر عضو را چاپ کرده و در بقیه صفحات پاسخ های آن عضو به صورت 
سوال و جواب آمده است. به نظر می رسد این سبک از بررسی کارنامه می تواند هم برای عضو 
شورا یک فرصت مناسب فراهم سازد وهم به افکارعمومی این قدرت را دهد که در دوره بعدی 
انتخابات با لحاظ نمرات و کارنامه هر عضو تصمیمی قرین به منافع و مصالح شهر اتخاذ نماید. 
در دومین شماره هفته نامه به سراغ ابوالفضل قناعتی رفتیم. قناعتی را می توان یکی از اعضای 
مفید و موثر شورا دانست با این حال مطالعه این بخش می تواند تصویر دقیق تری از وی به شما 

نشان دهد.

هفتهنامه

محمدرضارضایی، رئیس کمیسیون عمران مجلس:

مجلس در انتظار دولت برای ارائه لایحه درآمد 
پایدار شهرداری هاست

رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: 
دولت باید هرچه سریعتر لایحه درآمد پایدار 

شهرداری ها را به مجلس ارسال کند.
محمدرضــا رضایی با بیان این مطلب افزود: 
این لایحه در دولت قبل هم مورد بحث بود 
که متاسفانه اقدامی نشد و امیدواریم در این 
دولت به مجلس ارائه شود زیرا بودجه پایدار 
برای شــهرداری ها بسیار ضروری است. با توجه به رکود مسکن درآمد 
شهرداری ها به شــدت کاهش یافته است و آنها را با مشکل عمده ای 

مواجه ساخته است.
نماینــده جهرم در مجلس ادامــه داد: هر چند که دولت های مختلف 
با رویکرد غلط خود و بر خلاف قانون تشــکیل شوراها، این نهاد را به 

سمت دولتی شدن برده اند اما شورا عضوی از قوه مققنه است.
رضایی با بیان اینکه جنس شــورا از جنس مجلس است، توضیح داد: 
امروزه متاسفانه بیشتر امور شوراها مانند شوراهای حل اختلاف، احکام 
شوراها و شهرداران و بودجه آنها، در اختیار دولت و وزارت کشور است 
و دولت سیطره ســنگینی بر بدنه شوراها دارد. به اعتقاد بنده شوراها 

باید کم کم از دولت جدا شده و به سمت قوه مقننه سوق پیدا کند.
رئیس کمیســیون عمــران مجلس رویکرد اعضای کمیســیون عمران 
به شــوراها را رویکــردی مثبت خواند و بیان کرد: بیشــتر اعضای این 
کمیسیون سابقه شورایی و شهردار بودن را دارند به همین دلیل با یک 
تعامــل مثبت می توانیم از ظرفیت دو کمیســیون برای ارتقای جایگاه 
شوراها استفاده کنیم. نماینده جهرم در مجلس با اشاره به سخنان مثبت 
رئیس جمهور در روز ملی شــوراها در تقویت شوراها یادآور شد: انتظار 
داشتیم بعد از سخنان سازنده وی در راستای تقویت شوراها گام برداریم 
اما متاسفانه بعد از ارائه لایحه مدیریت شهری برنامه ششم توسعه دیدیم 
کــه برخلاف انتظار ما بود. مهمترین بحث آن از بین بردن درآمد پایدار 
شهرداری ها بود که سیطره دولت بر بودجه شهرداری ها را بیشتر می کند 

و شهرداری ها را به سمت دولتی شدن می برد.
وی بحث مهم شوراها وشهرداری ها را حذف سهم شهرداری ها از مالیات 
بر ارزش افزوده خواند و تاکید کرد: نگرانی شــوراها و شهرداری ها از این 
قابل قبول است. زیرا زمانی که پول وارد خزانه شود و بعد از آن در شورای 
برنامه ریزی استان توزیع شــود ممکن است سلایق افراد در این تقسیم 
بودجه اثرگذار باشد که قابل پذیریش نیست. در ابتدا هم زمانی که مقرر 
شد مالیات بر ارزش افزوده به جای تجمیع عوارض در اختیار شهرداری ها 
قرار گیرد روال به این صورت بود که تمام 9درصد از آن مدیریت شهری 

باشد در حالی که حدود ٣ درصد از آن به شهرداری ها پرداخت می شود.
رضایی آمار هزینه عمرانی شــهرداری ها در ســال گذشته را 25 هزار 
میلیارد تومان خواند و افزود: با تمام مشــکلات مالی، شهرداری ها به 
خوبــی در زمینه عمرانی فعالیت کردند و به نوعی پا به پای دولت در 
توسعه عمرانی کشور فعالیت کرده اند. اگر هزینه کرد عمرانی دولت را 
نیز محاسبه کنیم بیش از این مبلغ در حوزه عمران هزینه نکرده است.

مهمان هفته



 اختیارات نظارتی شورایاری ها
 بر شهرداری؛ حلقه مفقوده

جعفر شــریبانی؛ دبیر دبیران شورایاران منطقه ۲0 و دبیر شــورایاری محله اقدسیه به عنوان 
نخستین سخنران این گفتگو ضمن بیان جایگاه و تعریف ماهیت تشکیل شورایاری  اظهار داشت: 
شورایاران ؛ از یک سو یاران شورای شهر تهران و از سوی دیگر یاران محله ها و لایه های اجتماعی  
هستند. به عبارت ساده تر آن ها به عنوان نمایندگان مردم، تشکیل دهنده نخستین حلقه ارتباطی با 

مسئولان خواهند بود.
شریبانی مهم ترین عامل موفقیت شورایاری  را در 
شناخت ظرفیت این ساختار مدیریتی محلی از 
سوی لایه های مختلف اجتماعی و مردم دانسته و 
در عین حال یادآور شد: در حال حاضر تنها بخش 
کوچکی از افراد شــورایاری  مورد شناسایی قرار 
گرفته، بنابراین یکی از مهم ترین وظایف شورایاران 
شناساندن شورایاری  ها به تمام اقشار جامعه است.

ایشان رسانه را مهم ترین رکن تداوم حکومت های 
محلی و موفقیت شــورایاری  دانســته و افزود: 

متأسفانه یکی از ضعف های شورایاری  در 1۴ سال گذشته؛ عدم رسانه مستقل در این نهاد بوده است. 
بنابراین وجود یک رسانه برای شورایاری  که جزء اولین سطوح مدیریت شهری در محله ها محسوب 
می شــود، بسیار ضرورت دارد. شــریبانی ضمن اشاره به عدم توجه رسانه ها و خبرنگاران به مسائل 
مربوط به شورایاری  بیان کرد: میزان تلاش رسانه های نوشتاری و دیداری برای شناساندن شوارایاری 
به اقشار مختلف جامعه بسیار پایین بوده و اندکی از اخبار به این موضوع اختصاص داده می شود. وی 
در بخش دیگری از سخنان خود به این سؤال که رابطه شورایاری و شهرداری چگونه باید باشد، پاسخ 
داد: ارتباط شورایاری با شهرداری، نیازمند تعریف جدید است؛ زیرا پس از گذشت 1۴ سال و به بلوغ 
رسیدن شورایاری،  باید این ارتباط یک بار دیگر تعریف شود. به نظر می رسد اعطای اختیارات نظارتی 
بیشتر در مقیاس محله ای و ناحیه ای به شورایاری  حلقه مفقوده ای است که می تواند در عملکرد، مؤثر 
و پاسخگوی خواسته های مردم باشد. ایشان وجود شورایاری  را به عنوان بازوهای نظارتی شورای شهر 
تهران مهم و تأثیرگذار دانسته و بیان کرد: به طور طبیعی در یک کلان شهر با جمعیت 10 میلیون نفر، 
شورای ٣1 نفره نمی تواند نظارت ویژه ای بر تمام مسائل شهر داشته باشد. در حالی که شورایاری ها در 
تمام محله های ارتباط چهره به چهره با افراد جامعه دارند و بهتر می توانند مشکلات را به اطلاع اعضای 
شورای شهر برساند و با تصمیم گیری  مدیریتی حل کنند. همچنین به عنوان یک دیده بان برای نهاد 
نظارتی و مدیریت شهری عمل کنند. البته تأکید می کنم که این باور باید در اعضای شورای شهر نیز 
وجود داشته باشد. ایشان در پایان اظهار داشت: در حال حاضر تلاش شورایاران برای برقراری ارتباط با 

کمیسیون های تخصصی شورای شهر برای حل مشکلات تأثیر بسیاری داشته است.

پل ارتباطی میان شورایاری و نهادهای 
دیگر متزلزل است

مسعود امان الهی دبیر شورایاری محله ابن بابویه- غیوری، محله اي که در تاریخ خود شخصیت هاي 
مهم مذهبي، سیاسي، عرفاني اي مانند  شیخ صدوق، رجبعلی خیاط، دهخدا، فدائیان اسلام، نسیم 
شــمال و ابن بابویه را در خود دیده است؛ ضمن نقد ساختار شورایاري ها مي گوید: شورایاری 
به عنوان یک نهاد هنوز در بین ارگان ها و اداراتی که در محلات می توانند تاثیر گذار باشــند؛ جا 

نیفتاده است.
وی تلاش های مرتضی طلایی )نایب رئیس شورای 
شهر تهران به عنوان رأس هرم ستاد شورایاری که 
آیین نامه های مختلف از سوی ایشان تهیه می شود(، 
ناکافی دانســته و در این راستا بیان کرد: هرچند 
تلاش هایی از سوی شورایاری برای معرفی خود و 
انتقال مسائل محله صورت می گیرد؛ اما همچنان 
توجهی به این نهاد نشــده و نظرات آن ها در رفع 

مشکلات تأثیرگذار نبوده است.
امان الهی در بخش دیگری از سخنان خود به ارتباط 
شــورایاران با نهادهای تأثیرگذار در مدیریت شهر تهران اشاره کرد: در حال حاضر شورایاری  تنها با 
شهرداری ارتباط متمرکزی دارند که البته فقط برگزاری جلسه با شهرداران نواحی یا شهرداران منطقه 
این ارتباط میان حوزه شهرداری و شورایاری  نیز نمی تواند تأثیرگذار باشد. وی ضمن انتقاد از عدم استفاده 
از نظرات شورایاران در تصمیم گیری ها اظهار داشت: به طور شایسته ای از نظرات شورایاری ها استفاده 
نمی شود. به همین دلیل اعتقاد دارم پل ارتباطی شورایاری با ارگان های مختلف متزلزل است، در صورتی 
که اگر این رابطه محکم شود، چه بسا 50 درصد در هزینه و زمان اداره شهر صرفه جویی خواهد شد.

دبیر شورایاری محله ابن بابویه ضمن اعتراض به برخی از اظهارنظرهای غیر کارشناسی مبنی بر اینکه 
دیدگاه شــورایاری  کارشناسی نبوده، بیان کرد: هر شورایاری از محله خود شناخت عمیق و دیدگاه 
مؤثری دارد، اما متأســفانه بیشتر اوقات دیده می شود، بدون نظر شورایاری برنامه هایی برای محله ها 
تدارک می بینند که متناسب با نیازهای آن محله نیست. برای مثال شهرداری هزینه های هنگفتی را در 
مسائل فرهنگی صرف می کند؛ اما اگر به نظرات شورایاری محله ها توجه شود، از موازی کاری جلوگیری 
می شود و محله ها می توانند برنامه خاص خود را بهتر به نتیجه برسانند. وی در بخش پایانی سخن خود 
در مورد مشکلات محله ابن بابویه بیان کرد: این محله دارای 1۷000 نفر جمعیت است که هر سال نیز 
بر تعداد آن افزوده می شود؛ اما متأسفانه به بافت شهری محله ابن بابویه توجهی نشده است. از 15 سال 
گذشته )جمعیت این محله 10000 نفر بوده(، تاکنون هیچ امکاناتی در اختیار افراد این محله قرار نگرفته 
است. از مشکلات دیگر محله این است که اقدام خاصی در زمینه مرمت و بازسازی مدارس یا مساجد 
انجام نشده، همچنین وجود گاراژها، از نظر زیست محیطی و امنیتی این محله را دچار مشکل کرده اند.

در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 20 با سردبیر هفته نامه »پدیده شهر« مطرح شد: 

احساس متفاوت شورایاران منطقه 20 از عدالت در تهران 
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»پدیده شــهر« پس از گفتگو با شــورایاران 
منطقه یک، تصمیــم گرفت تا در قدم بعدی 
به قبله تهران یعنی شــهر ری برود. سفر از 
شمال تهران به جنوب آن می تواند در برخی 
حوزه ها حس کنجکاوی انســان را بر انگیزد 
. شــاید مهم تریــن موضوعی کــه به ذهن 
متبادر میشود فاصله و شــکاف بین شمال و 
جنوب تهران اســت . با این ذهنیت و کنکاش 

در خصــوص آن، در جمع گــرم و صمیمی 
شــورایاران منطقــه ۲0 )شــهر ری( حاضر 
شــدیم. این گفتگو در ۲3 تیرماه در ســرای 
محلــه جوانمرد قصاب برگزار شــد. فضای 
دردمندانه و جدی جلســه فرصتی را فراهم 
کرد تا دبیران شورایاری محلات شهر ری به 

بررسی دیدگاه های خود بپردازند. 
در این نشست چند ساعته موضوعات مختلفی 

از جمله ساختار شورایاری، نقاط ضعف و قوت، 
باید و نبایدها، ارتباط شــورایاری با شــورای 
شــهر، شــهرداری، نهادها و مراکز خدماتی 
مورد بحــث و تبادل نظر قرار گرفت. طرح 
مشــکلات محله ها از دیگر موضوعات مورد 
علاقه شــورایاران در این جلســه بود . شاید 
بتوان گفت بحث برانگیز ترین قســمت این 
نشســت به  موضوع عدالت در شهر تهران 

و حســی که مردم شــهر ری نیز نسبت به 
توزیــع منابــع و امکانات در تهــران دارند ، 
اختصاص یافت. در این مساله بین همه اعضا 
حاضر در جلسه نوعی اشــتراک نظر وجود 
داشت البته هر کدام از شورایاران با سبک و 
ســیاق متفاوتی به موضوع عدالت در تهران 
پرداختند . آنچه در زیر می آید ماحصل این 

نشست و جلسه هم اندیشی است.

مشکلات و اولویت های شهر ری
جعفر شربیانی؛ دبیر دبیران شورایاری منطقه 20

بافت فرسوده در ری
در حال حاضر یکی از بزرگ ترین مشکلات کالبدی موجود در شهر 
ری، وجود بافت فرسوده به ویژه در محدوده بلافصل حرم حضرت 
توسعه  طرح  شدن  طولانی  حاضر  حال  در  است.  عبدالعظیم)ع( 
بافت های  احیای  و  حفظ  در  فرهنگی  میراث  کمرنگ  نقش  و  حرم 
نهادها و مستقل عمل کردن آن ها  قدیمی و عدم همکاری برخی 
اطراف  به خصوص  منطقه  سطح  حوزه  در  بسیاری  مشکلات  سبب 
حرم شده است. یکی از این مشکلات تخریب بافت های قدیمی آن 
در بخش جنوب شرقی )هاشم آباد و نفرآباد( سبب شده که کوچه 
پس کوچه ها و خانه هایی که از قدمت بیش از ۲00 سال برخوردار 
حال  در  برود.  بین  از  قدیمی  محله  یک  هویت  و  تخریب  بودند، 
حاضر ساکنان این محدوده )جنوب شرقی حرم( در بلاتکلیفی به سر 
می برند؛ زیرا شهرداری هنوز برنامه خود را به صورت مشخص به 
آن ها اعلام نکرده که آیا ملکشان در محدوده طرح است یا نه؟ در 
است( و چه ساکنان  بسیار کم  )تعدادشان  بومی  نتیجه، چه ساکنان 
قدمت  با  خانه های  ندارند(،  محلات  این  به  تعلقی  )حس  غیربومی 
اتباع  به  یا  کرده  رها  بازسازی  برای  حمایت  عدم  علت  به  را  خود 
برای  مرکزی  و  خرابه  به  تبدیل  زمان  مرور  به  که  دادند  خارجی 
حیوانات  و  زباله  تجمع  مراکز  یا  اوباش  و  اراذل  و  معتادان  تجمع 

موذی شده است.

گردشگری ری
شــهر ری از ســویی به دلیــل قرارگیری موقعیــت جغرافیایی و نوع 
اقلیم، دارای جاذبه های طبیعی فراوانــی از جمله کوه ها و رودخانه ها 
و چشــمه های است و از سوی دیگر این شــهر در دوره های تاریخی، 
دارای مشخصات ویژه ای از نظر شهرسازی، معماری، فرهنگی و هنری 
بــوده که هر کدام از آثار بر جــا مانده گویای وقایع مهم تاریخی دوره 

خود است.
رابطه همکاری مشــترک شورای اسلامی شهر تهران با سازمان میراث 
فرهنگی و گردشــگری در تدوین برنامه ها در این مشترک گردشگری 
می تواند شهر ری را به صورت یکی از نقاط خاص گردشگری کشورهای 
اســلامی درآورد. از موارد همکاری آن ها می توان به موارد زیر اشــاره 

کرد:
1- احیا و حفظ بناهای تاریخی و آماده ســازی جاذبه های گردشگری 

شهر تهران به ویژه ری
2- شناســایی محورهای گردشگری در شهر تهران، مانند خیابان های 

قدیمی و تبدیل آن ها به محورهای پیاده
٣- ســاماندهی و تبدیل بناهای تاریخی بــه خانه های فرهنگی برای 
دیدار علاقه مندان و اســتفاده مطلوب در زمان فراغت شــهروندان در 
تهــران، به ویژه آن دســته از بناهایی که واجــد ارزش های تاریخی و 

فرهنگی شاخص هستند.
۴- گسترش فضاهای باز جمعی و ایجاد مراکز فراغتی به ویژه فضاهای 
گردشگری که منجر به تحقق اهداف اقتصادی، زیست محیطی، تعادل 
بخشی گذران فراغت و تأمین سلامت جسمی و روانی شهروندان شده 

است.
ری منطقه ای اســت که می تواند هر گردشگری، با هر سلیقه و هدفی 
را به خود مشــغول داشته و او را برای روزهای متمادی در خود مقیم 

سازد.
مشکلات ری

از لحاظ محیط زیستی:
ســالانه حدود ٣50 میلیون متر مکعب آب ســطحی از شهر تهران به 
شهرستان ری وارد می شود، این آب از کانال سرخه حصار و فیروزآباد 
و ارتفاعات شهر تهران به سمت شهرستان ری حرکت کرده و در طول 
مســیر به دلیل فاضلاب ها و زباله هایی که وجود دارد، آلوده شــده و 

تبدیل به فاضلاب می شوند.
حدود 50 واحد از کارخانه های رنگرزی، سنگ شــویی و قالی شویی در 
شهرک صنفی عشق آباد و دهستان قلعه نو قرار دارند، این کارخانه های 
آلاینــده انواع مواد شــوینده و پاک کننده و آبی کــه با آن پارچه ها و 
لباس ها را می شــویند، وارد منابع آبی کرده و برخی در فرایند خود از 
سنگ نمک استفاه می کنند که موجب شوری آب می شوند. متأسفانه 
قالی شــویی ها مجهز به سیســتم تصفیه فاضلاب نبوده و روزانه حجم 

زیادی از آب های زیرزمینی را به صورت غیرمجاز برداشت می کنند.
سایر مشکلات:

عدم وجود پــارک عمومی فرامنطقه ای علی رغم جمعیت بیش از 1 
میلیون نفر در منطقه 20

عدم وجود زائرسرا و هتل مناسب: شهر ری سالانه حدود 8 میلیون زائر 
دارد و عدم هتل در منطقه 20 مانعی بر سر راه توسعه صنعت توریسم 
بوده و در حال حاضر نیز متولی خاصی برای رفع این مشکل وجود ندارد.
وجود صنایع آلاینده: روغن نباتی ورامین، مارگارین، سیمان تهران، 

ذوب مس، گاراژهای واقع در محلات مسکونی مانند گاراژ جوکار
عدم پارکینگ طبقاتی: با توجه به تردد جمعیت شــناور در منطقه 
و رشــد جمعیت وجــود پارکینگ مکانیزه ضروری اســت. همچنین 
مشکلات ناشی از آلودگی هوا و آلودگی صوتی به علت عدم مکان یابی 
درســت برای ایجاد پارکینگ ها و ایســتگاه های مینی بوس و اتوبوس 
اســت. با تخریب بافت محله نفرآباد از قسمت مرکز و تبدیل بافت به 
دو قســمت شمالی و جنوبی و ایجاد یک بلوار عریض و پارکینگ ها در 
وسط آن سبب شــده گاهی اوقات پارک خودروهای زائرین تا نزدیک 
منازل مردم کشیده شود که خود ســبب بروز مشکلات ویژه ای برای 

شهروندان گردیده و آرامش را از آن ها سلب می کند.
کمبــود ســرانه های بهداشــتی و درمانی: بازســازی و نوســازی 
بیمارســتان های فیروزآبادی و شــهدای هفتم تیر یکی از اولویت های 

منطقه بوده که متأسفانه این روند بسیار طولانی شده است.
 بخش جنوب شــرقی ری که به شدت با فرسودگی روبه رو است به 
شکلی که طبق مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری شهر تهران 
55/5 درصد از آن فرســوده اســت. به همین علــت محله به تدریج از 

ساکنان محلی خالی شده و مهاجران در آن جایگزین گردیده اند.
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شـورایـاری

به طور 
شايسته ای از نظرات 
شوراياری ها استفاده 

نمی شود. به همين دليل 
اعتقاد دارم پل ارتباطی 
شوراياری با ارگان های 
مختلف متزلزل است، در 
صورتی كه اگر اين رابطه 
محكم شود، چه بسا 50 
درصد در هزينه و زمان 
اداره شهر صرفه جويی 

خواهد شد

وجود يک رسانه 
برای شوراياری  

كه جزء اولين سطوح 
مديريت شهری در 

محله ها محسوب می شود، 
بسيار ضرورت دارد. ميزان 
تلاش رسانه های نوشتاری 
و ديداری برای شناساندن 

شواراياری به اقشار 
مختلف جامعه بسيار پايين 
بوده و اندكی از اخبار به 

اين موضوع اختصاص داده 
می شود

هر شوراياری از 
محله خود شناخت 

عميق و ديدگاه مؤثری 
دارد، اما متأسفانه بيشتر 

اوقات ديده می شود، بدون 
نظر شوراياری برنامه هايی 

برای محله ها تدارک 
می بينند كه متناسب با 

نيازهای آن محله نيست. 
برای مثال شهرداری 

هزينه های هنگفتی را در 
مسائل فرهنگی صرف 

می كند؛ اما اگر به نظرات 
شوراياری محله ها توجه 

شود، از موازی كاری 
جلوگيری می شود و 

محله ها می توانند برنامه 
خاص خود را بهتر به نتيجه 

برسانند

هفتهنامه

جدا شدن ری از تهران، یک اتفاق تاریخی
سابقه و قدمت 6۰۰۰ ساله شهرری و وجود اماکن و عناصر با ارزش تاریخی و همچنین جذب زوار حرم حضرت عبدالعظیم )ع( ویژگیهای بسیار بارز و خاص تاریخی ـ مذهبی به این منطقه بخشیده و آن را نسبت به 
سایر مناطق تهران، مجزا و متفاوت کرده است. جداافتادگی کالبدی منطقه از تهران که تا سالیان اخیر نیز ادامه داشته است از خصایص بارز این منطقه به شمار می رود. علاوه بر ویژگي های منحصر به فرد فوق جایگاه 
این منطقه در نظر فضای شهری نیز بسیار شاخص است و به عنوان عنصر اصلی و انسجام بخش فضای شهری تهران بشمار می آید. علاوه بر خصلت های بارز تاریخی و مذهبی و فرهنگی مذکور می توان به وجود 

چشم اندازهای باز به واسطه همجواری با کوه بی بی شهربانو و حریم جنوبی شهر تهران نیز اشاره کرد که پتانسیل مناسب و مطلوبی را جهت توسعه آینده منطقه به همراه دارد. دسترسی مناسب با توجه به عبور 
کمربندی تهران )آزادگان ( از شمال منطقه و نیز وجود ایستگاه های فعال مترو و امکان ارتباط سریع با مرکز تهران و سایر نقاط اصلی آن نیز از ویژگي های مطلوب منطقه به شمار می رود . 



اینجا کابل دوم است!
نسرین باقری؛ دبیر شورایاری محله بهشتی منطقه 
۲0، در ابتــدا تاریخچه و تغییرات جمعیتی این محله 
قدیمــی را این طور بیان کرد: اســم اصلی این محله 
»مبارک آباد« بود که به علت سرسبزی و وجود باغ ها 
از ســوی پادشــاهانی که از این محل رد می شدند، 
نام آن تغییر کرد. در حالی اســت که اکنون به دلیل 
ساخت وسازها و خشکســالی در دوره های مختلف 
دیگر باغ های سرســبز وجود ندارند. در حال حاضر 
محله بهشتی از بیمارستان هفت تیر شروع شده و تا 
سه راهی شرکت نفت پایان می یابد. این محله افراد 

بومی و مهاجران زیادی را در خود جای داده اســت. به عبارت ساده تر نه تنها قومیت های مختلف از جمله 
کله کو، یزدی، اصفهانی، شهر بابکی و ترک در اینجا سکونت دارند، بلکه به تازگی محله میزبان مهاجران افغان 
نیز بوده، به صورتی که احســاس می شود این محله کابل دوم است. علت مهاجرپذیر بودن این محله نیز 

وجود بافت فرسوده و ارزان بودن مسکن نسبت به سایر نقاط شهر ری است.
تنها شورایار زن در منطقه 20، ارتباط شورایاری با مردم را بسیار مثبت دانسته و بیان کرد: افراد جامعه شورایار 
را به عنوان امین و حلال مشکلات خود می دانند، به صورتی که تمامی مسائل زندگی شان را با شورایار در میان 
می گذارند. البته گاهی نیز تصور می کنند شورایاری بانک است و می تواند به آن ها وام دهد! در حال حاضر روابط 
شورایاری با مردم محله به صورتی است که گویا همه با هم فامیل  هستند. به همین دلیل از اینکه ساکن شهر ری 

هستم، واقعاً لذت می برم.
دبیر محله بهشتی از کیفیت ارتباط شورایاری با نهادهای مدیریتی در شهر تهران نیز رضایت داشت و در این 
زمینه تأکید کرد: هر زمانی که احساس می کنم مشکل محله به مراکز مختلف امنیتی، بخشداری و فرمانداری 
مربوط است، به آنجا مراجعه و از فرصت ها و امکانات موجود استفاده کرده  و با ستاد شورایاری ارتباط تنگاتنگی 

داریم. آن ها در رابطه با مسائل و مشکلاتی که برای محله پیش می آید تا کنون همراهی خوبی داشته اند.
باقری در ادامه ارتباط شورایاران با شورای شهر و شهرداری آن را وسیع و مناسب دانسته و یادآور شد: اعضا شورای 
شهر ارتباط خوبی با شورایاری دارند. در مورد ارتباط با شهرداری نیز هر زمان که پیگیری انجام شده، مشکلات 
محله حل گردیده است. به رغم آنکه شهرداری برای نوسازی بافت فرسوده تلاش های انجام داده؛ اما کافی نبوده 
است. باید کمک های اساسی و بنیادی تری در این زمینه انجام شود تا نیازهای مالی مردم در امر نوسازی برطرف 
شود. به عبارت ساده تر هرچند شهرداری دلسوزانه برای محله بهشتی هزینه می کند؛ اما پیمانکارانی که برای 
بهبود وضعیت محله در نظر گرفته می شوند، ایده آل نیستند. بنابراین باید نظارت و بازرسی بر پیمانکاران از سوی 

شهرداری بیشتر و بهتر شود.
وجود مدیریت چندگانه در محله از دیگر مشکلاتی است که دبیر محله بهشتی به آن اشاره کرد: در یک سوی 
خیابان شهید رجایی محله ای به نام بهشتی و شهرک فاطمیه قرار دارد که زیر نظر ناحیه 5 شهرداری و منطقه 
20 است؛ اما کمی آن طرف تر محله صاحب الزمان و به عبارتی محله بهشتی پایین قرار گرفته که تحت نظر ناحیه 
٦ اداره می شود و این چند پاره بودن محله از نظر مدیریتی مشکل ایجاد کرده است. همچنین وجود دو کلانتری 
در دوسوی یک خیابان از دیگر نمونه های مدیریت چندگانه است. به عبارت دیگر امنیت یک سوی محله توسط 
کلانتری 1٦8، 1٣ آبان و آن ســوی دیگر توسط کلانتری 1۷2 حضرت عبدالعظیم اداره می شود. این روند در 
حالی است که عدم امنیت، ایستگاه پلیس، مرکز درمانی، مسائل زیست محیطی، مدارس فرسوده، عدم تعریض 
خیابان ها )مانند خیابان شهید رجایی(، عدم پله برقی برای پل هوایی از دیگر مسائلی است که محله بهشتی با آن 
روبه رو است. همچنین مردم این محله احساس می کنند با ساخت پل شهید آوینی گویا از شهر ری جدا شده اند.

وی در پایان سخن خود بیان کرد: باید نگاه ویژه ای به شهر ری داشت. هر چند 22 منطقه در تهران بزرگ وجود 
دارد و هر کدام مشکلات خاص خود را دارند؛ اما باید توجه کرد که شهر ری نیز یکی از مناطق بسیار گسترده 
پایتخت است که متأسفانه بودجه ای که برای این محله در نظر گرفته می شود، به هیچ وجه نیازهای آن را رفع 

نمی کند. تشخیص صحیح تقسیم بودجه و چگونگی استفاده از آن شرط اصلی خدمت واقعی به ملت است.

ملک  آباد به هرندی 2 تبدیل شده است!
 کریم وهابــی؛ دبیر شــورایای محله جوانمرد 
قصاب توضیح داد: محله جوانمرد قصاب به عنوان 
یک بخش قدیمی ۵0 ســاله و بقیه شهرک های 
اطراف آن، از شمال به اتوبان آزادگان، از جنوب 
به اتوبان کریمی، از شــرق به فدائیان اسلام و از 
غرب به خط ریل راه آهن ـ سیزده آبان منتهی 
می شود. محله جوانمرد قصاب 6000 خانوار را 
در خود جای داده اســت که اکثراً کرد و آذری 

زبان  هستند.
وی که 1۴ سال است به عنوان شورایار محله جوانمرد 
قصاب از سوی ساکنان محله انتخاب شده، اعتقاد دارد: شورایاران درد اهالی را خوب فهمیده و آن را به نهادهای 

مربوطه انعکاس می دهند.
دبیر شورایاری محله جوانمرد قصاب با بیان اینکه ارتباط شورایاری با شهرداری خوب است؛ اما کافی نیست، 
ادامه داد: با وجود استعدادها و قابلیت های زیاد محله، کمک ها از جانب شهرداری متأسفانه ضعیف است. برای 
مثال با وجود ٦0 نفر کشتی گیر توانمند، فقط یک زمین خالی در اختیار داریم! شهرداری یک خانه کشتی در 

اختیار ما قرار نمی دهد!
وهابی درباره ارتباط شــورایاری  با ســایر نهادها و دســتگاه ها نیز توضیح داد: هرچند به عنوان یک شــورایار 
و معتمــد محله بــا ارگان های دیگر نیز ارتبــاط برقرار می کنیم؛ اما متأســفانه کاری بــرای محله ما انجام 
نمی دهنــد. هیچ ارگانــی ما را تحویل نمی گیرد و کارمان پیش نمی رود، مگر اینکه از رابطه اســتفاده کنیم..
وی درباره مشکلات محله جوانمرد قصاب نیز بیان کرد: یکی از مشکلات ضعف در برنامه های فرهنگی است. 
برای مثال در گذشته برای رفتن به زیارت زمانی 20 دستگاه اتوبوس در اختیار ما قرار می دادند؛ اما درحال حاضر 
حتی یک اتوبوس وجود ندارد. این روند نشانگر ضعف مدیریتی است. همچنین به عنوان معتمد مردم برای رفع 
مشکل تاریکی محله به فرمانداری، بخشداری و اداره برق مراجعه کردم، در حالی که پاسخی که به ما داده می شود، 
این است: »لامپ تیرها را خودتان خریداری کنید تا آن ها را عوض کنیم!« آیا برای منطقه یک نیز چنین اتفاقی 
می افتد؟ آیا این عدالت است؟ آیا فرمانداری و دیگر نهادها از نظر خدمات دهی ویژه  هستند؟ بازسازی مدارس و 
مساجد یکی دیگر از مشکلات این محله است. با وجود ریزش سقف مسجد جامع با قدمت 5۷ سال، شهرداری 
بدون آنکه برای رفع نیازها؛ به معتمد محله، امام جماعت و شورایاران مراجعه کند، در بیابان های جوانمرد قصاب 

در حال ساخت مسجد است. این اقدام دلیل محکمی برای هدر دادن بودجه و عدم اعتماد به شورایاران است.
بر اساس سخن وهابی مشکل دیگر محله که بسیار مهم است؛ قرار گرفتن ٣00 منزل مسکونی در حریم برق 
فشار قوی و تهدید خانواده ها با سرطان و مرگ است. چندی پیش خانمی برای پهن کردن لباس به پشت بام 
رفته و دچار برق گرفتگی شد. این محله سالیانه یک کشته می دهد. متأسفانه همه این مشکل را می دانند؛ اما 

کاری نمی کنند. سؤال بنده این است که عدالت کجاست؟
دبیر شورایاری محله جوانمرد قصاب وجود خانواده های بی بضاعت در این محله را یکی دیگر از مشکلات می داند 
و در این مورد توضیح داد: خانواده های بی بضاعت که به معنای واقعی به نان شب خود نیز محتاج هستند، در 
این محله زندگی می کنند. بر اســاس بررسی های که انجام شد؛٣10 خانوار بی بضاعت در این محدوده زندگی 
می کنند. این افراد از آوردن فرزند خود به سرای محله که در حال حاضر نیز سوت و کور است، ناتوان هستند. 
هر چقدر درخواست سوبسید فرهنگی کردیم که بتوانیم کودکانی که در کوچه و خیابان بازی می کردند، جذب 

کنیم؛ اما به نتیجه ای نرسیدیم.
به گفته دبیر محله جوانمرد قصاب تأمین امنیت مشکل آخر محله جوانمرد قصاب است. او در این مورد بیان 
کرد: ملک  آباد به هرندی 2 تبدیل شده است؛ زیرا تعداد معتادان، کارتون خواب ها، خفت گیری ها در حال افزایش 

است. بنابراین لازم است که کانکس نیروی انتظامی در محله ایجاد شود.
این شورایار فعال و با سابقه در پایان چنین اظهار داشت: هر چند از سوی افراد محله به عنوان معتمد و شورایار 
انتخاب شدم؛ اما هنوز نتوانسته ام وعده هایی که داده ام، اجرا کنم. چرا در حق شهر ری این گونه اجحاف می شود!؟

بحث عدالت و توزیع آن در شهر تهران واقعاً آزاردهنده است

6
نگاهی دوباره به قبله فرهنگی- مذهبی تهران

جنوبی ترین منطقه تهران »ری« نام دارد که 
روزگاری نه چندان دور قلــب تپنده اقتصاد، 
سیاســت و فرهنگ بوده اســت. درواقع غلبه 
توســعه نامتوازن شــهری و گسترش بی حد 
و حصــر تهران بــار ســنگینی از معضلات و 
مشــکلات را پیشــکش این منطقه تاریخی و 
باستانی کرده، هر چند که از دست روزگار نیز 
نامهربانی های زیادی دیده است. این یاداشت مختصر در نظر دارد تا با 
دفاع از حقوق مردمان این دیار از معضلاتی نام ببرد که رهاورد توسعه 

نامتوازن شهر تهران است.
شهر ری به واســطه قرارگیری در جنوبی ترین بخش تهران و با وجود 
5.8 هکتار بافت فرســوده، بیــش از 1٣.8 درصد از ســاختمان های 
مســکونی آن نیاز به نوسازی دارد. اهمیت این مسئله در حالی بیشتر 
آشــکار می شود که فعال ترین گسل زلزله خیز در حوزه تهران، در شهر 
ری قرار دارد. رشــد فزاینده تهران در سال های گذشته شهر ری را از 

کانونیت و مرکزیت شهری دور کرده است.
 همچنین این فاصله باعث شــده که فعالیت نوســازی بافت فرسوده 
در شــهر ری به بخش های حاشــیه ای یا مناطق شــمالی شهر تهران 
کشیده شود. بنابراین نوسازی و احیای بافت فرسوده در اغلب طرح ها 
و بســته های تشــویقی این منطقه علاوه بر اینکه به چهره مذهبی و 
فرهنگی شهر نمای خوبی می دهد، به آن ها کمک می کند که پایداری 

و امنیت زندگی مردم نیز بهتر تأمین شود.
در کنار معضل بافت فرسوده، دفن زباله در منطقه کهریزک که به عنوان 
دروازه ورودی شــهر تهران است، یکی از مسائلی بوده که از تهران به 
شهر ری سرازیر می شود. تخلیه بیش از 8000 تن زباله علاوه بر بوی 
نامطلوبی که در منطقه ایجاد کرده، ســبب به وجود آوردن استخرهای 
شیرابه و انتشار گازهای سمی به واسطه دفن زباله در سال های گذشته 
شده اســت. بدون تردید تأثیر مواد سمی برای سلامتی شهروندان بر 
کســی پوشیده نیست. مســافرانی که از این مسیر به تهران وارد یا از 
آن خارج می شــوند؛ درود و بدرود آن ها با استشــمام بوی زباله انجام 
می شــود که این موضوع زیبنده »ام القرای« شهرهای اسلامی نبوده 

و نباید باشد!
همچنین کهریزک و باقر شــهر با قرار گرفتن در حاشیه آسیب های 
شــهر تهــران از نابســامانی های بســیاری رنج می برنــد. درواقع 
با قرار گرفتن بهشــت زهــرا )س( در محدوده این شــهر در کنار 
آلودگــی کارخانجات و پالایشــگاه، ایــن منطقه در حــال تبدیل 
شــدن به قبرســتان مردگان تهرانی اســت. اگر در حوزه باقر شهر 
محدودیت هایی برای توســعه بهشت زهرا وجود دارد و شهروندان و 
اعضای شــورای آن نسبت به گسترش بهشت زهرا حساسیت دارند، 
باید به آن ها حق داده شــود و سخنشان را پذیرفت. این کار وظیفه 
مدیریت شهری تهران است که برای دفن اموات تهرانی چاره جویی 

باشد. اساسی داشته 
هر چند که این یادداشــت مختصر، اشــاره ای جامع به تمام معضلات 
ایجاد شــده برای شهروندان شهر ری و توابع آن نداشته و راهکارهای 
لازم را نیز ارائه نمی دهد؛ ولی هدف این بود تا بیان شــود در مجموعه 
مدیریت شــهری تهران براســاس کاهش معضلات و آســیب ها که از 
مجموعه شــهر تهران به پیرامــون ورود می کند، در این میان اهمیت 
شهر ری بیشتر اســت. با توجه به سخن مقام معظم رهبری شهر ری 
به سبب وجود بقاع متبرکه حضرت عبدالعظیم الحسنی و امامزادگان 
حضرت حمزه ، طاهر و قبور مطهر علمای بزرگی مانند شــیخ صدوق 
و وجود مرقد منور امام خمینی)ره(، شایســتگی آن را دارد که انشاالله  
توجه و تصمیم های بیشــتری در راستای حل مسائل برای آن در نظر 

گرفته شود.

مشکلات و اولویت های شهر ری
ادامه از صفحه 5

عدم پرداخت وام برای بهســازی و نوسازی منازل قدیمی و تاریخی 
از سوی شهرداری منطقه

ساخت وســاز بی رویه )بیش از 2 طبقه( در بافت اطراف حرم که این 
ساخت و سازها در آینده سبب خواهد شد، دید بصری حرم از قسمت 
شــرق و جنوب گرفته شود. نمونه بارز این مسئله، احداث بازار جدید 
اســت؛ به طوریکه گلدســته ها و گنبدهای حرم از قسمت های غربی و 

شمال غربی دیگر دید ندارند.
عــدم بازارچه ها و مراکز خرید در دو قســمت شــرق و جنوب حرم: 
روزانه با توجه به افزایش توقف زوار در این دو قسمت، شهروندان ساکن 
و زائران ناچارند برای تأمین نیازهای اساســی خود و خرید ســوغات به 
بازارهای شــمالی و غربی حرم مراجعه کنند. در نتیجه موجب ازدحام 
بیش از حــد جمعیت در این محدوده و پیمودن مســیر طولانی برای 

ساکنان می شود.
نامتناسب بودن معابر در ضلع شمال غربی و مشخص نبودن مسیر پیاده رو 

و سواره رو که سبب کندی حرکت در مسیر می گردد.
 تفاوت شــدید قیمت واحدهای تجاری کنار شبکه اصلی معابر )جداره 

خیابان اصلی( با واحدهای مسکونی و غیرمسکونی درون بافت
شلوغی و ازدحام جمعیت در حال ورود و خروج به ویژه در محدوده زیارتی 

)حرم حضرت عبدالعظیم(
عدم ســرویس های بهداشتی در سه قسمت شمال، جنوب و شرق حرم 

حضرت عبدالعظیم
توان محدود مدیریت شهری در بهسازی و نوسازی کل بافت مرکزی

تعدد عوامل دخیل در بافت محدوده مورد پژوهش به دلیل عدم تعریف 
وظایف هر کدام از نهادها در مدیریت شهر

ضوابط و مقررات مربوط به حریم میــراث فرهنگی و ضوابط و مقررات 
ویژه طرح تفضیلی که عملاً اقدامات نوسازی در محدوه شرقی حرم محدود 

ساخته است.
عدم وجــود مراکزی برای راهنمایی و کمک توریســت های خارجی و 

مسافران داخلی

 مرتضی طلایی
 نایب رئیس شورای شهر تهران

داوود فاتحی، دبیر شورایاری محله ۱3 آبان در 
ابتدای سخن خود به جایگاه و ساختار شورایاری  
اشــاره کرد وگفت : اولین دوره شــورایاری  
در ســال ۱37۹ شــکل گرفت. محله ۱3 آبان 
نخستین شهرکی اســت که در تهران و ایران 
با مهندسی جدید ساخته شده است؛ به همین 
علت شورایاری این محله نیز مانند بسیاری از 
شورایاری محله های تازه تأسیس، قادر به انجام 
کار خاصی نبوده و نتوانســتند خود را به طور 

کامل به  مردم معرفی کنند.
فاتحی به نقش شورایاری  در اداره محله های تهران 
نیز خوش بین نبوده، به همین دلیل اظهار داشت: 
با توجه بــه اینکه از دوره اول، عضو شــورایاری 
محله بوده و از نزدیک با عملکرد این نهاد مردمی 
آشــنایی دارم، به جرأت می توانم بگویم؛ پس از 
1۴ سال فعالیت شورایاری ، این نهاد نقش مؤثر و 
تأثیرگذاری در مدیریت محله ایفا نمی کند. این در 
حالی است که یک نهاد مردمی  مانند شورایاری 
یکی از نیازهای مهم شهرها و کلان شهرهایی مثل 
تهران است. بنده با تجربه ٣0 ساله ای که بعد از 
انقلاب در مراکز مختلف از جمله مساجد، مدارس 
و بسیج به دست آورده ام، اعتقاد دارم بهترین جایی 
که می توان به مردم خدمت کرد، شورایاری  است.
دبیر محله 1٣ آبان شــهر ری اهمیت شورایاری  
را به اندازه کارشناسان و بازوان مطالعاتی مجلس 
در شهرهای مختلف کشور دانسته و در این مورد 
توضیح دادند: تصور کنیــد نمایندگان مجلس 
قانونــی را تصویب کنند ،این احتمال وجود دارد 
که این مصوبه در زندگی افراد محله های مختلف 
تأثیرات متفاوتی داشته باشــد . بنابراین وجود 
افرادی در لایه هــای پایین تر که همان محله ها 
هستند، برای تدوین درست قوانین ضروری است. 
در حال حاضر شــورایاری  در تهران حکم همان 
رابطان و مدیران محله هایی را داشته که مطالعات 
آن ها می تواند در تأثیرگذاری مصوبات شــورای 

شهر و اجرای طرح های شهرداری تأثیرگذار باشد.
وی با اشاره به وجود همه تأثیراتی که شورایاری  
می تواند در اداره محله و رفع مشکلات آن داشته 
باشد؛ رابطه شــورایاری با مردم را خوب ارزیابی 
نکرده و اظهار داشتند: هرچند شورایاری  در این 
گسست ارتباطی مقصر است و در طول 1۴ سال 
گذشته کم کاری  بسیاری در این مورد انجام شده 
اســت؛ اما باید قبول کرد که رسانه ها نیز در این 

ناشناخته ماندن شورایاری  مقصر هستند. 
به اعتقاد فاتحی؛ با وجود آنکه نقش رسانه ها در 
آشنایی افراد جامعه با شورایاری و اهمیت آن در 
زندگی شان کلیدی است، اما متأسفانه تاکنون در 
این زمینه از سوی رسانه ها فرهنگ سازی انجام 
نشده اســت. وی در این زمینه بیان کرد: نتیجه 
این عدم توجه این است که افراد آن طور که باید 

شورایاری را باور ندارند.
دبیر شورایاری محله 1٣ آبان، ضمن مقایسه ای 
اجمالی بین ارتباط شورایاری با شهرداری و شورای 
شهر؛ تنها روابط شورایاری با شهرداری را در سطح 
خوبی دانست و توضیح داد: شورایاری به عنوان 

یک نهاد نظارتی، تصمیم ســاز و مؤثر در محله 
نه تنها باید با شــهرداری بلکه با تمام دستگاه ها 
تعامل و ارتباط خوبی داشته باشد. همچنین باید 
شهرداری و تمام دستگاه های اجرایی، شورایاری را 
سر و سامان داده و در خدمت مردم قرار دهند؛ اما 
در این شرایط تنها عملکرد شهرداری مناسب بوده 
و متأسفانه تاکنون ارتباط شورایاری با شورای شهر 

بسیار ضعیف است.
وی در ادامه به انتقاد از اعضای شورای شهرتهران 
پرداخت و بیان کرد: درســت است ما به عنوان 
بازوی شورای شهر هستیم؛ اما عملاً به جز حضور 
در یکی دو جلسه و برعکس حضور چند نماینده 
شورای شهر در جلسات شورایاری ارتباط مؤثری 
دیده نشده و تا کنون نیز کار خاصی انجام نشده 
اســت. متأســفانه باید تأکید کنم شورای شهر 
نتوانسته آن طور که باید، شورایاری را سرو سامان 

دهد و بودجه ای برای آن در نظر بگیرد.
ایشــان در ادامه درباره مشکل تغییر نام محله 
1٣ آبان اظهار داشت: در گذشته نام این محله 
9 آبان بود؛ اما کمی بعد یعنی در سال 1٣۴2 

آلونک نشین ها و حاشیه نشین های  هنگامی که 
اطــراف تهران را به این محل انتقال دادند، نام 
آن تغییر کرد و به تدریج مشــکلات این محله 
نیز شروع شد. متأســفانه باید تأکید کنم که 
اگر در شــرایط فعلی، مسائل فرهنگی ناشی از 
وجود قومیت ها در این محله ریشه یابی نشود؛ 
در آینده نه چندان دور شاهد نزاع و دعواهای 

قومی در محله خواهیم بود.
فاتحی بافت فرسوده و شرایط نامناسب مدارس و 
مشکلات زیست محیطی را از دیگر مشکلات محله 
1٣ آبان دانست و یادآور شد: چند مدرسه به علت 
فرسایش و غیرقابل استفاده بودن، تعطیل شده اند. 
برای رفع مشــکلات این مدارس نیازمند کمک 
خیرین هستیم. در مورد مشکلات زیست محیطی 
محله نیز باید به این مسئله اشاره کرد که حضور 
اعضای کمیســیون محیط زیست شورای شهر و 
بررسی معضلات محله از نزدیک بسیار تأثیرگذار 
است؛ اما همچنان مشکلات محیط زیستی دیگر 
وجود دارد که ناشــی از وجود مجتمع آهن، به 
عنوان یک مجتمع صنعتی و خدماتی که در میان 
بافت مسکونی محله صالح آباد و 1٣ آبان قرار دارد 
و باعث تردد چند صد دستگاه خودرو سنگین از 
درون محله می شود، باید مورد بررسی قرار گیرد.

دبیــر محله 1٣ آبان در پایــان قضاوت خود در 
خصوص مسئله عدالت و توزیع عادلانه امکانات 
شــهری در تهران را چنین بیان کرد: از آن جایی 
که عدالت به معنای توزیع عادلانه ثروت، امکانات، 
فرصت ها و تمام ملزوماتی اســت که در زندگی 
افراد جامعه نقــش دارد، در توزیع امکانات بین 
منطقــه یک و 20 چیزی به اســم عدالت دیده 
نمی شود. بحث عدالت و توزیع آن در شهر تهران 
واقعاً آزاردهنده است. سؤال من از مسئولان این 
اســت که آیا کسانی که در توزیع عدالت و توزیع 
بودجه نقش دارند؛ در هنگام شب به راحتی سر بر 

بالین می گذارند؟
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شـورایـاری

درست است ما به عنوان 
بازوی شورای شهر هستيم؛ 
اما عملًا به جز حضور در 
يكی دو جلسه و برعكس 

حضور چند نماينده شورای 
شهر در جلسات شوراياری 
ارتباط مؤثری ديده نشده 
و تا كنون نيز كار خاصی 

انجام نشده است. متأسفانه 
بايد تأكيد كنم شورای 
شهر نتوانسته آن طور كه 
بايد، شوراياری را سرو 
سامان دهد و بودجه ای 
برای آن در نظر بگيرد

قرار گرفتن 300 منزل 
مسكونی در حريم برق 

فشار قوی و تهديد 
خانواده ها با سرطان و 

مرگ است. چندی پيش 
خانمی برای پهن كردن 
لباس به پشت بام رفته 
و دچار برق گرفتگی 
شد. اين محله ساليانه 
يک كشته می دهد. 

متأسفانه همه اين مشكل 
را می دانند؛ اما كاری 
نمی كنند. سؤال بنده 
اين است كه عدالت 

كجاست؟

هفتهنامه

چشم انداز ری در سال 1414
ری در افق چشم انداز 1۴1۴ منطقه ای منسجم، هوشمند، خلاق، دانایی محور، جذاب برای زندگی و فعالیت با هویت اسلامی است. چشم انداز توسعه منطقه ۲۰ براساس مجموعه ویژگي ها، پتانسیل ها ، منابع و نیز مسائل 
و مشکلات و محدودیت های منطقه ۲۰، تدوین شده است. این چشم انداز معطوف به نقش و جایگاه منطقه در شهر ارتقاء کیفیت و سکونت در منطقه، توسعه امکانات کار و فعالیت با توجه به استعدادهای منطقه، توسعه 
فضاهای عمومی و گردشگری، حفظ و احیاء بافت ها و اماکن تاریخی و ارزشمند و نیز بهره برداری مطلوب پتانسیل های منطقه در تمامی زمینه ها است. از آنجا که منطقه ۲۰ در حال حاضر از اغلب پتانسیل های لازم 
جهت ارتقاء وضعیت در تمامی زمینه ها و تبدیل شدن به یک منطقه منحصر به فرد شهری برخوردار است، سعی شده تا از طریق تدوین اهداف و راهبردهای لازم و ضروری در جهت تحقق چشم انداز مطلوب در 
منطقه گام برداشت. بنابراین نقش غالب منطقه به ترتیب شامل نقش تاریخی گردشگری ، کار و فعالیت و دروازه ای در سطح تهران بزرگ است.



 اختلاف منطقه 20 با منطقه یک 
تفاوت جهان سوم با اروپاست!

هاشــم شــاه ملکی، دبیر محلــه دیلمان در 
ابتدا با مشــخص کردن موقعیت جغرافیایی 
محله دیلمان در منطقه ۲0، به فرصت ها و 
تهدیدهای آن پرداخت: این محله از شــمال 
به خیابان شــهید کریمی، از جنوب به خیابان 
شهید یزدان خواه، از شرق به خیابان فداییان 
اســلام و از غرب به میدان نمــاز و خیابان 
کمیل منتهی می شــود. اجــرای برنامه های 
فرهنگــی مناســب مانند ســاخت مدارس، 
مســاجد و حســینیه ها از نــکات مثبت و در 
مقابل عدم امنیت، میدان های میوه و تره بار 
و ســرای محله مناســب نقاط منفی محله 
دیلمان محسوب می شود. به رغم آنکه شهر 
ری قبــل از تهران بزرگ وجود داشــته، اما 
بیکاری، اعتیاد و ناامنی از مشکلات مهم همه 

محله های آن است.
شــاه ملکی درباره اطلاع رسانی از سوی رسانه ها و ارتباط شورایاری ها با بیان اینکه در گذشته 
تنها ضمیمه محله های روزنامه همشهری با شورایاری  ارتباط داشت، بیان کرد: دو سال است 
که دیگر این منبع اطلاع رســانی وجود ندارد. با توجه به اینکه شــورایاران پل ارتباطی مردم 
با ارگان های ذی ربط مانند شــهرداری، اداره برق، آموزش و پرورش هســتند، بنابراین وجود 
حداقل یک نشــریه برای این قشر ضروری است؛ زیرا می توان از طریق آن مشکلات محله را 

به مسئولان و دست اندرکاران منتقل کرد.
دبیر محله دیلمان درباره ارتباط شورایاری با شهرداری و نهادهای دیگر توضیح داد: شورایاران 
از هیچ ســو حمایت نمی شوند، تنها گاهی با شــهرداری ارتباط مستقیم دارند. سالیانه چند 
بار جلســه ای با شورای شهر برگزار می شود که تمام این کارها با تلاش دبیران محله ها انجام 
می گردد. نکته جالب این ارتباطات یک سویه اینجاست که با وجود شرکت در این جلسات و 
بیان مشکلات و مسائل محله ها، در جلسه های بعد تمام موارد مطرح شده جلسه های گذشته؛ 

به راحتی از سوی مسئولان فراموش خواهد شد. 
وی که چهار دوره دبیری در شــورایاری محله را در کارنامه خود دارد، درباره جایگاه کنونی 
شــورایاری  در محله ها بیان کرد: در حال حاضر فقط فعالیت بنده تأیید کارهای اداری افراد 
جامعه ماننــد نامه برای ثبت نام دانش آمــوزان و... خلاصه می شــود. در صورتی که وظایف 
شــورایاری  و تأثیرهای که آن ها در محلات می توانند داشته باشــند؛ به مراتب بیشتر از این 

کارها است.
این شــورایار افزود: با وجود آنکه می کوشیم مشکلات محله را به گوش مسئولان برسانیم؛ اما 
متأســفانه کارها به کندی پیش می روند و شــورای شهر آن طور که باید از شورایاری  حمایت 

نمی کند.
شــاه ملکی درباره چگونگی توزیع منابع و مســئله عدالت در تهــران تأکید کرد: هنگامی که 
منطقه 1 با منطقه 20 مقایسه می شود؛ گویی از یک کشور جهان سوم به اروپا سفر کرده ایم. 
در شمال شهر از سوی شهرداری تهران برای ساخت پروژه های شهری هزینه های شده )مانند 
تونل صدر و نیایش، هر چند که ساخت آن ها برای شهر ضروری بوده( که در مقایسه با منطقه 

20 بسیار زیاد است. انتظار شورایاری منطقه 20 کاهش اختلاف طبقاتی است.

آیا ری قبله همه آقایان است؟
پازوکی؛ دبیر شــورایاری محله فیروزآبادی به عنوان آخرین سخنران این گفتگو محله خود را 
این گونه توصیف کرد: این محله با ۲3000 نفر متراکم ترین محله در منطقه ۲0 است که مراکزی 
مانند بیمارســتان فیروزآبادی، کلانتری شــهر 
ری، پلیس امنیت و فرمانداری شهر ری در این 

محدوده قرار دارند.
وی در ســخنان خود به ارتباط شورایاری با مردم 
محله پرداخت و ضمن اشــاره بــه خوب بودن آن 
اظهار کرد: از آنجایی  که در مســاجد، پایگاه های 
بســیج و هیئت هــای مذهبی شــرکت می کنم، 

مشکلات مردم را شنیده و بررسی خواهد کرد.
دبیر شــورایاری محله فیروزآبادی در خصوص 
نحوه تعامل و ارتباط شــورایاری با شــهرداری 
نیز عنوان کرد: از زمان شهردار جدید؛ مهندس 
ســیداحمد صفــوی انصافاً تلاش هــای زیادی 
صورت گرفته است. همواره مشکلات محله را با 
شهرداری در میان گذاشته ایم، آن ها هم تاکنون 
چند طرح خوب برای ما داشــته اند. شــهردار منطقه به صورت ناحیه ای هر فصل جلسه ای را با 

دبیران داشته باشد.
پازوکی ارتباط شورایاری با شورای شهر تهران را ضعیف توصیف کرد و افزود: متأسفانه روابطمان با 
شورای شهر تهران خوب نیست؛ زیرا تنها به برگزاری جلسات و نشست ها محدود می شود. یکی از 
دلایل این امر عدم دفتر شورای شهر تهران در شهر ری است. اگر شورای شهر در این منطقه دفتری 

داشته باشد که مردم بتوانند به آن مراجعه کنند، شاید این رابطه بهبود یابد.
مشکلات محله فیروزآبادی آخرین موردی است که پازوکی درباره آن صحبت کرد. وی در این 
زمینه اظهار داشــت: با توجه به اینکه بهشــت زهرا، مرقد حضرت امام)ره(، سیدالکریم و بقاع 
متبرکه در این منطقه قرار دارند و جمعیت زیادی روزانه در رفت و آمد به آنجا هستند؛ بنابراین 
فقدان هتل مناسب علتی بر ناتوانی سرویس دهی کافی در شهر ری به زائران است. مشکل دیگر 
این محله؛ آلودگی  ناشی از بیمارستان فیروزآبادی است )پشت بیمارستان فیروزآبادی حوضچه 
تصفیه آب قرار دارد که متأســفانه بوی بسیار بد آن محله را تحت الشعاع قرار داده(. با شهردار 
منطقه و رئیس بیمارستان از حوضچه ها بازدید شد؛ اما نه تنها مشکل حل نگردید، بلکه هفته 
بعد وســایل دیگری از قبیل ملحفه یا لباس بیماران نیز در آنجا سوزانده شد، به طوری که دود 
آن در فضای محله پخش گردید. به گفته وی دفن مخفیانه درگذشتگان مشکل دیگر این محله 
است. این شورایار در این مورد بیان کرد: در قبرستان قدیمی امام زاده عبدالله چند سال است که 
از دفن اموات جلوگیری می شود؛ اما هنوز در نیمه های شب تدفین مردگان مشاهده می گردد. در 
نتیجه این کار حیوانات موذی که از قبرستان بیرون می آیند، وارد محله می شوند و به مشکلات 

زیست محیطی دامن می زنند.
پازوکی بوی تعفن فاضلاب خیابان شهید صمدی را یکی دیگر از مشکلات این محله می داند و در این 
مورد نیز توضیح داد: چند بار مسئولان از آنجا دیدار کرده اند تا اینکه صفوی شهردار منطقه قول دادند 
تا پایان سال 1٣95 این مشکل حل شود. همچنین عدم امنیت و بروز چند قتل، فضای سبز قابل 
دسترسی، زمین ورزشی، پله برقی برای پل عابر پیاده و کشته شدن انسان ها در اثر عبور از خیابان از 

جمله مشکلات دیگری است که دبیر شورایاری محله به آن پرداخت.
دبیر شورایاری محله فیروزآبادی درباره وجود عدالت در شهر تهران تأکید کرد: با توجه به اینکه مقام 
معظم رهبری فرمودند که ری قبله تهران است؛ می توان این پرسش را مطرح کرد آیا همه آقایان هم 

این گونه می نگرند و آیا ری قبله همه آقایان است!؟

7
حکایت وصل تهران و ری

ادامه از صفحه یک:
ماشــین دودی ماجرا های بســیاری داشــت که گاهی در ســطح 
مناســبات بین دولت ها نیز مسئله ســاز بود. یک بار نوجوانی در اثر 
تصادف با ماشــین دودی درگذشــت. لوکوموتیوران آن بلژیکی بود 
و مردم به او اعتراض کردند. لوکوموتیوران که از اعتراض گســترده 
مردم و کشته شدن نوجوان به وحشت افتاده بود، برای دفاع از خود 
تیرهایی شــلیک کرد که به کشته شــدن یک تن دیگر انجامید و بر 
خشم مردم افزود. در نهایت او گریخت و قطار به آتش کشیده شد. 
پس از فروکشــی تنش جامعه، کمپانی بلژیکی در پی درخواســت 
غرامــت آمد و رقمی کلان برای آن طلب کرد؛ اما شــاه از پرداخت 

چنین رقمی سرباز زد. 
امام جمعه تهران که داماد شــاه بود، نمایندگان کمپانی بلژیکی را 
خواســت و به آن ها هشــدار داد چنانچه از رقم درخواستی عدول 
نکنند، فتوا می دهد که سوارشــدن به ماشــین دودی حرام است. 
بلژیکی هــا که از تأثیر ایــن کلام مطلع بودند، قضیــه را با گرفتن 

دادند. فیصله  اندک  مبلغی 
وقتی بحث توســعه تهران مطرح شــد، الگــوی پاریس را برای آن 
برگزیدند و تهران طهماســبی که چهارضلعی غیرمنتظمی داشــت 
به هشــت ضلعی نامتقارنی تبدیل شــد. بــه احتمال زیــاد نیز به 
ســبک شهرســازی رومی به چهار پهنه )یا محله اصلی( به نام های 
عودلاجان، ســنگلج، بازار و چال میدان تقســیم شــد. نام مشاوران 
فرانســوی این طرح بوهلر )یا شــاید الگر( بود که زیــر نظر میرزا 
یوســف مستوفی الممالک )صدراعظم ســال های بعد(، این کار را به 
نتیجه رســید. گسترش تهران از ابعاد شمالی به طول 1800 زرع و 

از دیگر ابعاد 1000 زرع بود.
چهار دهه پس از گســترش تهران، نقشه ای که بر آن نام احمدشاهی 
نهاده شــد، تهیه گردید. این کار ارزشــمند به همت مهندس بغایری 
)12۴8-1٣٣2هـ.ش( صــورت گرفت و او در این نقشــه آبادی های 
پیرامون تهران را به دقت برشــمرد. در ضلع جنوبی تهران، مجموعه ای 
از روســتاها وجود داشــت که تهــران را به ری وصــل می کرد. این 
مجموعه نام مشــترکی داشــت که به آن »دهستان غار« می گفتند و 
با برخی روســتاهای ری، روی هم رفته بیــش از چهل پارچه آبادی را 

دربرمی گرفت.
بنــا بر نقل هــای شــفاهی و مکتــوب، یکــی از فرزنــدان حضرت 
موســی بن جعفر)ع( که تحــت تعقیب دســتگاه حکومتــی بود، در 
روستاهای این مجموعه ســرگردان می شد تا اینکه سرانجام به غاری 
پناه برد و از نظرها پنهان شــد. به همیــن دلیل، به یکی از 12 دروازه 

تهران که در کنار میدان هرندی امروز بود، دروازه غار می گفتند.
ناصرالدین شاه سفرهای پرهزینه ای به فرنگ رفت، به نحوی که خزانه 
شــاهی را خالی کرد. برای جبران این کمبودها از زمان او، و به ویژه در 
دوره مظفرالدین شاه، املاک خالصه را به اشراف فروختند تا کمکی به 
هزینه های دستگاه دولتی شود. روستاهای بین تهران و ری نیز فروخته 
شد و تقریباً به صورت بخش خصوصی کنونی درآمدند. بنابراین تحولی 
در نحوه بهره برداری آن ها رخ داد، مباشران جدیدی به عرصه آمدند و 

به بسط و توسعه روستاها و ساخت وساز آن ها پرداختند.
در زمان رضا شــاه، کارگاه ها و کارخانه های صنعتی در ری احداث 
شــد که مهم ترین آن ها کارخانه ســیمان ری و کارخانه گلیسیرین 
بود که لوازم بهداشــتی مانند صابون و مواد شوینده تولید می کرد. 
با گســترش کارخانه ها در دوره پهلــوی دوم، از جمله کارخانه های 
روغــن نباتی ورامین، اطلس بافت، پارچه مقدم و چیت ری، نیروی 
کار جذب شــد. روســتاهای اطراف میزبان مهمانان جدیدی شدند 
که نیاز به مســکن داشــتند و نخستین ساخت وســازها در اطراف 

آغاز شد. همین کارخانه ها 
در همان زمان پهلــوی اول، در کنار احداث ایســتگاه راه آهن تهران 
در جنوب شهر تأسیســاتی صنعتی ایجاد شد؛ مانند دخانیات، سیلو، 
چیت تهران، بلورسازی و کشتارگاه که زمینه ساز شکل گیری کارگران 
صنعتی را فراهم ســاخت. بعدها اســکان این گروه ها سبب پیدایش 
شهرک ها و محلات جدیدی مانند نازی آباد، علی آباد و جوادیه شد و به 

گسترش تهران به سمت ری انجامید.
پــس از پایان جنــگ جهانی دوم و آغاز مهاجرت های پیوســته به 
تهران بار دیگر زمین های دهستان غار ارزش یافت. توسعه تهران از 
شمال، به دلیل گران بودن زمین، امکان پذیر نبود؛ اما ناحیه دروازه 
غار به دلیل نزدیک  بودن به محل کارخانه و به واســطه ارزانی زمین 
و خدمات، برای مهاجران کم درآمــد یا کارگرانی که در صنایع کار 
می کردند، مناســب بود. بنابراین گرایش به ســکنی گزیدن در این 

یافت.  افزایش  مناطق 
دولت آباد، نخســتین منطقه ای بود که به صورت گسترده و اصولی در 
ســال 1٣50 به دست شــرکت عمران دولت آباد به قطعات مسکونی 
تبدیل شــد و ساخت وساز مهندسی در آن شکل گرفت. اولین بار پای 
کارمندان دولت به این مناطق باز شــد و گروه هایی از حزب رستاخیز، 
روزنامه کیهان و ســازمان آب وبرق  در آن سکنی گزیدند. دولت آباد از 
روستاهای این ناحیه در گذشته روستایی آباد بود و گاهی هم ماشین 

دودی در آن توقفی کوتاه داشت.
پس از انقلاب اســلامی، شــدت مهاجرت  به ســوی تهران ادامه یافت 
و بــر جمعیت آن افزود. علاوه بر ساخت وســازهای معمول و مردمی، 
تعاونی ها،  سازمان ها، شــرکت ها و کارخانه های نیز دست به کار شدند 
و شــروع به ساخت مســکن برای کارکنان خود شدند. به این ترتیب، 
زمین های بین تهران و ری از شکل کشاورزی به شکل امروزی درآمد 

و پیوند بین دو منطقه شهری را ادامه داد.
همین وضعیت برای اطراف حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( نیز به 
وجود آمد. مناطقی از ری، مانند دیلمان، منصورآباد، منصوریه، منگل 
و ظهیرآباد که در زمان رضا شــاه جدای از ری بود، نیز وضعی مشابه 

داشتند و در همین راستا به مجموعه شهری پیوستند.
با گســترش ری از یک سو و گســترش تهران از سوی دیگر، این دو 
منطقه مهم شــهری به هم وصل شدند و قصد دارند امروز را به دیروز 

پیوند دهند.

 یک متر زمین در منطقه یک: 20 میلیون تومان
 در منطقه بیست: 1 میلیون تومان

علی قبــادی، دبیر شــورایاری محله تقی آباد، 
یکی دیگر از شــورایاران حاضر در این نشست 
اعتقاد دارد؛ شورایان توانسته اند با مردم ارتباط 
خوبی برقرار کننــد. وی در این مورد توضیح 
داد: هر چقدر خدمات رسانی بهتری به محله 
داشته باشیم؛ به طور قطع ارتباط بهتری با مردم 
خواهیم داشت و برعکس، اگر موفق نباشیم روز 

به روز محبوبیتمان کمتر می شود.
وی با اشاره به 12 سال تجربه در شورایاری، به لزوم 
پاسخ گویی و ارائه خدمات سازمان ها و ارگان ها در 
برابر شوراها و افراد جامعه تأکید کرد: متأسفانه 
در این رابطه سیر نزولی طی کرده ایم، علت این 
مسئله نیز عدم همکاری ارگان ها با شورایاری  است.

قبادی ارتباط شــورایاری تقی آباد با شــهرداری 
را در سطح نســبتاً خوبی دانسته و عنوان کرد: 
از شــهرداری به واســطه خدماتــی که تاکنون 
ارائه داده و زحماتی که متحمل شــده، قدردانی 
می کنم. در مقایســه با نهادهای دیگر ارتباط ما 
با شــهرداری بهتر اســت. این ارتباط خوب به 
دلایلی کــه اغلب مالی بوده و شــهرداری با آن 
مواجه اســت؛ گاهی در فراز و نشیب قرار داشته 
اســت. از شــهرداری تهران می خواهم تا پروژه 
عمرانی  که در کنار محله تقی آباد شــروع کرده، 
آن را به پایان برساند. با توجه به اینکه این طرح 
فرامحله ای که در ابتدا به خوبی پیش می رفت؛ اما 
اکنون با تأخیر روبه رو شــده است که این روند 
بر زندگی 1 میلیون نفــری که هر روز در محور 
ورامین در حال تردد هســتند، تأثیر می گذارد.

دبیر شــورایاری محله تقی آباد دربــاره ارتباط 
شــورایاری با ادارات و نهادهای دیگر نیز چنین 
توضیح داد: ارتباط ما با اداره ها و ارگان های دیگر 
مانند اداره برق، ســازمان آب و فاضلاب بســیار 
ضعیف اســت و علت این روند عدم پاسخ گویی 

به این نهادها اســت. به عبارتی به جز شهرداری، 
هیچ ارگان و ســازمانی دیگری ما را به رسمیت 
نمی شناسد. برای مثال در اسفند ماه سال گذشته 
و قبل از ماه مبارک رمضان ســال 1٣95 نامه ای 
نوشتیم که محله تقی آباد مشکل روشنایی دارد 
که باعث نا امنی شده؛ اما دریغ از یک خط پاسخ! 
در ضمن ارتباط با شــورای شــهر تهران فقط از 
طریق هیئت رئیسه منطقه میسر است. همچنین 
با وجود زحماتی که آقایان جعفر شربیانی دبیر 
دبیران شورایان منطقه 20 و دبیر شورایاری محله 
اقدسیه، کریم وهابی دبیر محله جوانمرد قصاب و 
دیگر دبیران می کشند، ارتباط شورایاران خارج از 
هیئت رئیسه بسیار ضعیف است. به همین علت 
اعتقاد دارم باید تمهیداتی دو سویه میان شورایاران 
با دبیران و اعضای شورای شهر در نظر گرفته شود.

قبــادی در ادامه مشــکلات محلــه تقی آباد 
می گوید: افزایش ناامنی، سرقت، خفت گیری به 

 دلیل تاریکی کوچه ها تنها بخشی از مشکلات 
این محله به شــمار می رود. بارها برای تاریکی 
محله مراجعه کرده ؛ اما شهرداری آن را مرتبط 
با اداره برق می داند و اداره برق نیز مشــکل را 
از سوی شهرداری جلوه می دهد. طرح تعریض 
خیابان ناصر رضا یکی از آرزوهای دیرینه مردم 
محله است. عمده مشکل خیابان ناصر رضا در 
طرح تعریض قرار دارد، البته تقریباً چند پلاک  
آن خریداری شــده و در نهایت سه پلاک که 
متشکل از سه بنگاه تجاری است، باید خریداری 
شــود. در کنار توسعه کالبدی محله لازم است 
تا پروژه های فرهنگی و تفریحی برای این محله 
در نظر گرفته شود. با توجه به ساخت و سازهایی 
که در طول دو دهه گذشــته در محله تقی آباد 
صورت گرفته، باید بــه مقوله فرهنگ و بحث 
تفریح مردم نیز رســیدگی شــود. برای مثال 
شهرداری منطقه می تواند زمین نسبتاً بزرگی 

که در پشــت سرای محله قرار گرفته )با توجه 
به موقعیتی که اتوبــان ورامین دارد(، به یک 

مجتمع ورزشی ـ تفریحی تبدیل کند.
وی با اشــاره به مشکلات زیست محیطی محله 
تقی آباد، یادآور شــد: وجود کارخانجات آلاینده 
در صنف های مختلف ماننــد کارخانه مارگارین 
و شــرکت واحد یک معضل اســت. همچنین 
رســیدگی به کانال فاضلاب سرخه حصار محله 

تقی آباد نیز ضروری است.
قبادی در ادامه به لزوم ســاماندهی اتباع بیگانه 
و توجه به وضعیت بهداشــت، تحصیل، افزایش 
جمعیــت آن ها )زاد و ولد( اشــاره کرد: اگر این 
جمعیت رو به افزایش رها شوند، در آینده شاهد 

ناهنجاری  زیادی در محله خواهیم بود.
دبیر شــورایاری محله تقی آباد اعتقــاد دارد که 
عدالــت در تهران به طــور کامل صورت نگرفته 
اســت. وی یکی از دلایل مهم در این مســئله 
را توزیــع نابرابر امکانات اجتماعــی، فرهنگی، 
زیرساختی و مالی دانســت: قابل ذکر است که 
این مســئله باعث می شود مبلغ 1 متر زمین در 
منطقه یک؛ 20 میلیون تومان و در منطقه 20؛ 
1 میلیون تومان باشد. در حالی که فاصله هوایی 
میان این دو منطقه پنج دقیقه بیشــتر نیست و 
چرا قیمت زمین این قدر متفاوت است؟ آیا چیزی 
غیر از توزیع ناعادلانه منابع شــهری است؟ تمام 
هزینه هایی که برای منطقه 1 صورت گرفته، شاید 
لازم و ضروری باشد؛ اما باید به این مسئله تأکید 
کرد که منطقه 20 نیز نیازمند تمام آن امکانات 

موجود در مناطق شمالی شهر است.
وی در ادامه اشــاره کرد: از توزیع منابع گرفته تا 
فیش های حقوقی همه چیز نابرابر است. امکانات 
در شهر تهران به شدت ناعادلانه توزیع می شود و 

منطقه 20 لایق بیشتر از امکانات موجود است.
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پشت بيمارستان 
فيروزآبادی حوضچه 

تصفيه آب قرار دارد كه 
متأسفانه بوی بسيار بد آن 
محله را تحت الشعاع قرار 

داده. با شهردار منطقه 
و رئيس بيمارستان از 

حوضچه ها بازديد شد؛ 
اما نه تنها مشكل حل 

نگرديد، بلكه هفته بعد 
وسايل ديگری از قبيل 
ملحفه يا لباس بيماران 

نيز در آنجا سوزانده شد، 
به طوری كه دود آن در 

فضای محله پخش گرديد. 
به گفته وی دفن مخفيانه 

درگذشتگان مشكل 
ديگر اين محله است. 

اين شورايار در اين مورد 
بيان كرد: در قبرستان 
قديمی امام زاده عبدالله 

چند سال است كه از دفن 
اموات جلوگيری می شود؛ 
اما هنوز در نيمه های شب 
تدفين مردگان مشاهده 
می گردد. در نتيجه اين 

كار حيوانات موذی كه از 
قبرستان بيرون می آيند، 
وارد محله می شوند و به 
مشكلات زيست محيطی 

دامن می زنند

هفتهنامه

شورایاری ها حلال مشکلات  محله ها هستند
هرچند شورایاری  در این گسست ارتباطی مقصر است و در طول 1۴ سال گذشته کم کاری  بسیاری در این مورد انجام شده است؛ اما باید قبول کرد که رسانه ها نیز در این ناشناخته ماندن شورایاری  مقصر هستند. 

با وجود آنکه نقش رسانه ها در آشنایی افراد جامعه با شورایاری و اهمیت آن در زندگی شان کلیدی است، اما متأسفانه تاکنون در این زمینه از سوی رسانه ها فرهنگ سازی انجام نشده است. نتیجه این عدم توجه این 
است که افراد آن طور که باید شورایاری را باور ندارند. شورایاری به عنوان یک نهاد نظارتی، تصمیم ساز و مؤثر در محله نه تنها باید با شهرداری بلکه با تمام دستگاه ها تعامل و ارتباط خوبی داشته باشد. همچنین باید 

شهرداری و تمام دستگاه های اجرایی، شورایاری را سر و سامان داده و در خدمت مردم قرار دهند؛ اما در این شرایط تنها عملکرد شهرداری مناسب بوده و متأسفانه تاکنون ارتباط شورایاری با شورای شهر بسیار 
ضعیف است.



برای برقراری ارتباط دو ســویه 
لازم است تا شورایاری ها  »پدیده 
پای  ما  بدانند.  ازآن خود  را  شهر« 
درد دل های شما می نشینیم. لازم 
است اخبار، اطلاعات، اولویت ها ، 
مشکلات و دغدغه های محله خود 
را در قالب پیام، یادداشــت، برای 
تهیه گزارش به مــا اطلاع دهید. 
موضوعات  از  شما  که  عکس هایی 
حتما  می کنید  تهیــه  خود  محله 
جایــگاه ویــژه ای در هفته نامه 

خواهد داشــت و می تواند آغازگر یک 
جریان تاثیرگذار در هفته نامه »پدیده 
شهر« وســایر رســانه های مکتوب ، 
خود  شود.مطالب  شنیداری  و  دیداری 
salari.abedin@ :را به آدرس ایمیل

gmail.com   ارسال و یا با شماره های 
تماس   09122257897-88320654

بگیرید.
»پدیده شــهر« در نظر دارد تا بعد 
از انتشــار هر شماره یک نسخه از آن 
را به صورت رایگان به آدرس پســتی 

بنابراین  نماید.  ارســال  شورایاران 
ضروری است تا با یک تماس کوچک 
و یا ارسال پیامک به شماره موبایلی 
نام خانوادگی،  و  نام  بالا آمد،  که در 
آدرس دقیق پســتی، کدپستی، نام 
محله ای که شورایار آن هستید را به 
ما اطلاع دهید. از همین امروز اقدام 
کنید  تا خانواده بزرگ شورایاری های 
شهر تهران بتوانند با »پدیده شهر« 
این قشــر  تنها رســانه  به عنوان 

زحمت کش به هم نزدیک شوند.

رسانه  های متعددی در حوزه های اقتصادی، 
فرهنگی، اجتماعی و سیاســی در کشور 
وجود دارند. بررسی ها نشان می دهد با 
توجه به فعالیت 15 ساله شورایاری ها به 
حکومت   تشکیل  ارکان  اصلی ترین  عنوان 
محلی، رســانه تخصصی ای در این زمینه 
وجود ندارد. به همین دلیل است که در 
ســال های فعالیت و تلاش شورایاری ها 

به عنوان نخســتین مدیران محلی؛ صدای آنها 
هیچگاه به گوش مدیران و اعضای شورای شهر 
به عنوان گردانندگان شــهر نرسیده است.

» پدیده شــهر« آمده است تا حلقه وصل بین 
شورایاری ها، شورای شــهر، مدیران  شهری، 
شــهروندان و سایر دســتگاه های نظارتی و 
خدماتی در پایتخت باشد. آمده ایم تا سال های 
بی توجهی بــه  شــورایاری ها را جبران کنیم. 

آمده ایم تا زبان  گویا و  صدای شورایاری ها 
باشــیم چرا که اعتقاد داریم شــورایاران 

دیده بانان این کلانشهر هستند.
»پدیده شهر« رسانه محلات، شورایاری ها 
و شهروندان مسئول است. رسانه ای که با 
طرح مباحث به صورت علمی و کارشناسی 
در نظردارد تصویــری  اصولی و منطبق با 

استانداردهای جهانی نشان دهد.

توزیع امکانات شهری بین مناطق یک و 20 ناعادلانه است 
سیر تاریخی شهر ری

رقیه رحیمی شادهی محقق و پژوهشگر:  شهر ری تاریخچه ای دیرینه با فراز 
و نشیب های بسیاری دارد. »رگ« یا »ری« در ایران باستان نام کلان شهری 
پهناور و گســترده ای بوده که در کتاب های باستان نام این شهر در کنار 
دولت شــهرهای بزرگ آن زمان از جمله سومر و فنیقیه آمده است.

در اوســتا درباره ورود آریایی ها به فلات ایران و چگونگی سکونت آن ها در 1٦ 
نقطه ایران مطلبی آمده است که یکی از آن ها »رگ« یا »ری« می باشد. در زمان 
مادها، ری »مادرازی« نام داشــت که ماد سوم بود و دو ماد دیگر عبارت از ماد 
بزرگ که عراق عجم قرون بعد و ماد کوچک که آذربایجان و قسمتی از کردستان 
بود. در زمان هخامنشــیان بارها در کتیبه ها از ری نام برده شــده و در کتیبه 
شــاهان این سلسله نیز به کلان شهر ری اشاره می گردد. برای مثال در کتیبه 
داریوش آمده اســت: »... پس از آن سپاه را از ری نزد »ویشتاسب« فرستادم.«

دمــرگان می گوید: »در این زمان از ری چند راه بــه آتروپاتکان )آذربایجان(، 
هگمتانه )همدان(، شهر صددروازه، مازندران و پری تکان )فریدون شهر اصفهان( 
امتداد داشت که در آن ها رفت و آمد می شد«. این یادداشت نشان می دهد که 
ملــک ری دارای مقام و ارزش والایی بوده تا آنجا که حتی در تورات هم از آن 
نام برده شده اســت. ری در زمان اشکانیان، پیشرفت زیادی کرد تا جایی که 
آتنه می گوید: »... که اقامتگاه شــاهان اشکانی در بهار بوده و آن را »ارشکیه« 

می نامند«.
شهر ری کنونی در زمان ساسانیان بنا شده است. فیروز پسر یزدگرد، پسر بهرام 
گور ساســانی در زمان پادشاهی خود این شهر را بنا کرد و آن را »رام فیروز« 
نامگذاری کرد که به سرعت ترقی نمود. چنان که در ابتدای ورود اسلام به ایران، 

ری شهری بزرگ بود.
این شــهر در سال 20 هجرت در دوره خلافت عمر به دست عمر بن زید و به 
دســتور عمار یاسر استاندار کوفه گشوده شد و اهالی دین اسلام را پذیرفتند. 
با رواج مذهب تشــیع و روی کار آمدن حکومت آل بویه، این شهر راه ترقی و 

پیشرفت را به سرعت طی کرد.
در آن دوران علوم فنون و ادب رونق و ارزش والایی یافت. کتابخانه ها و مدارس 
مشهوری در آنجا ساخته شدند. رواج علم و ادب در عهد عضدالدوله دیلمی پسر 
رکن الدوله در این شهر به حدی رسید که به نقل از آرتور پوپ در ری کتابخانه 
صاحب بن عباد، به تنهایی به انــدازه تمام کتابخانه های آن زمان اروپا کتاب 
داشت. آرتور پوپ؛ نویسنده کتاب شاهکارهای ایران می نویسد: »شهر ری در این 
زمان یکی از بزرگ ترین پایتخت های فرهنگی و هنری جهان به شمار می رود«، 
جانبداری فرمانروایان آل بویه از ادیبان و عالمان؛ همچنین ایجاد مراکز علمی و 

هنری سهم عمده ای در پیشرفت و ترقی این شهر در آن زمان داشته است.
وجود مردان بزرگی مانند ابن بابویه متکلم بزرگ شیعی در این زمان، در این 
شــهر و مرکز تجارت داخلی، موجب شــد که ری به نقطه اوج ترقی و کمال 
فرهنگی، هنری و تجاری خود برسد. اما پیشرفت آن خیلی طول نکشید؛ زیرا 
محمود غزنوی در اواخر عمر خود و بعد از وفات سیده خاتون به ری حمله کرد. 

بدخواهی او از شیعیان، موجب اذیت و آزار اهالی این شهر گردید.
زمانی که محمود، ری را تصرف کرد به کتابخانه بزرگ و معروف آن که به نوشته 
مورخان اســلامی دارای بیش از 12000 جلد کتاب مذهبی و فلسفی شیعه 
.ـق به دست  بود، دست یافت و آن را به آتش کشید. بعدها ری در سال ۴٣۴ ه
ســلجوقیان فتح شد، سپس طغرل سلجوقی با تشریفات خاصی به ری آمد و 
فرمان داد پایتخت از نیشابور به این شهر منتقل گردد. در آن زمان طبق فرمان 
طغرل، چند بنای جدید ساخته شد که یکی از آن ها برج طغرل است و هنوز 
در شرق شهر ری پابرجاست. یکی دیگر از مصادیق پیشرفت و ترقی آن دوران 
کثرت مدارس علمی این شــهر است. در آن زمان )ملک شاه(  شیخ عبدالجبار 
بن عبدالله بن علی المقری رازی مدرسه ای را برای شیعیان احداث کرد که آن 
۴00 شاگرد داشت. همچنین مدرسه بزرگ تاج الدین محمد کیکی، در یکی از 

محله های شیعه نشین ری ساخته شد.
در حال حاضر بعد از سپری شدن قرن ها بر اثر حمله مغول، زلزله های ویرانگر، 
تخریب و بازسازی آن  ها از این همه ابنیه و آثار علمی و فرهنگی گذشته هیچ 
چیزی بر جای نمانده و حتی محل دقیق آن ها در دل این شهر تاریخی مشخص 
نیست. گویا با افول عظمت گذشته این شهر، این آثار در دل خاک گم شده اند.

در تاریخ مغول آمده است که ایلخانان مغول، شهر ری را به عنوان شهر تفریحی 
خود انتخاب کرده بودند. با روی کار آمدن سلسله صفویه که منادیان حکومت 
شیعی بودند و چون شهر ری به عنوان شهری مذهبی تلقی می شد، رفت و آمد 
شاهان این سلسله، به این شهر ارزش دیگری داد؛ ولی با انتخاب قزوین و پس 
از آن اصفهان در مرکز ایران به عنوان پایتخت و توسعه و ترقی آن ها، همچنین 
دست نامردمی  و بی مهری ها در حمله افغان ها و به خصوص حکومت افشاریه که 
پیشرفت خود را در برقراری مالیات های سنگین و جنگ و گریز می دانستند، 
بیش از پیش این شهر رو به سراشیبی نهاد. اما با همه تنزل در زمان زندیه، ری 
یکی از 1٦ ولایت ایران بود و دارالخلافه ری نامیده  شد. حاکمی از طرف مرکز 

بر آنجا حکومت می کرد و هر سال 12000 تومان مالیات می پرداخت.
در زمان قاجاریه شهر ری به عنوان یک شهر مذهبی قلمداد می گردید، در زمان 
ناصرالدین شاه، اولین راه آهن تهران ـ شهر ری ساخته شد تا تردد و مسافرت 
آن آسان تر انجام گیرد. در زمان مشروطه حرم مطهر عبدالعظیم)ع( محل تجمع 

مشروطه  گران و روحانیون بلند مرتبه آن دوران شد.
با روی کار آمدن حکومت پهلوی و با رســوخ هر چه بیشتر فرهنگ غربی در 
شهرهای ایران به خصوص تهران که با پیشرفت های تکنولوژی جهان، به صورت 
شهری مدرن درآمده بود، شهر ری که هنوز بافت قدیمی و فرهنگ اصیل خود 

را حفظ کرد، در حاشیه زندگی شهر نشینی قرار گرفت.
بعد از مرگ رضاخان جســدش در شــهر ری و در کنار مرقد مطهر حضرت 
عبدالعظیم)ع( دفن شــد. آرامگاه باشکوهی در آن محل بنا گردید و کوششی 
در جهت احداث پارک و خیابان های وسیع اطراف آن شد. از معروف ترین آن ها 
خیابــان آرامگاه و پارک آرامگاه را می توان نــام برد. در اواخر حکومت پهلوی 
با اوج گیری مهاجرت روســتاییان، حاشــیه های تهران با احداث زاغه های و 
حلبی نشین ها، خانه های بی قواره و خارج از ساختار شهری روبه رشد نهاد. شهر 
ری نیز که در جنوب تهران قرار داشــت، شــروع به رشد و توسعه در راستای 

این گونه بناها کرد.
در اوایل انقلاب اسلامی ایران، این مهاجرت بیش از پیش ادامه یافت تا آنجا 
که شهر ری به تهران وصل شد و بیش از ده ها روستا و قریه در اطراف آن 
رشد و توسعه یافت. به همین علت بر مشکلات و معضلات شهری شهر ری 
افزوده شد. در حال حاضر این منطقه با طرح های در دست اجرا به خصوص 
طرح گسترش اطراف صحن حرم مطهر حضرت عبدالعظیم)ع( هویتی تازه 

گرفته است.

محمد اکبری، دبیر شــورایاری محله صفاییه 
)چشــمه علی( یکی دیگر از شــورایاران حاضر 
در این گفتگو با معرفی محله چشمه علی بیان 
کــرد: این محلــه تاریخی با قدمــت ۲000 تا 
7000 سال، اسرار بســیاری درون خود نهفته 
دارد. جریان چشــمه آب از زیر تپه سنگی در 
طول ســالیان سال، نقش ســنگی فتحعلی شاه 
قاجار، وجود شــخصیت های فرهنگی از جمله 
باغچه بان و آثار باســتانی مانند کوه رشــکان 
)معروف به کوه سرسره(، از جمله شاخص های 
محله صفاییه )چشمه علی( است. همچنین ۱۱ 
مسجد و حسینیه، ۱۲ مرکز فرهنگی و ۲0 مرکز 

آموزشی در این محله وجود دارد.
اکبری با بیان اینکه شورایاری محله، یک مجلس 
محلی اســت، ادامه داد: شــورایاران مطالبه گران 
حقوق مردم  هستند و به عنوان نمایندگان مردم 
در این مجلس حضور دارند. وی رابطه شــورایاری 
محله با مردم را بســیار خوب دانست و بیان کرد: 
ساکنان محله به طور کامل به ما اعتماد دارند و تمام 
موضوعات خود را با شورایاران در میان می گذارند. 
همچنین می دانند که شورایاران خالصانه موضوعات 

را پیگیری می کنند تا به نتیجه برسند.
اکبری بحث خود را با اشــاره به اینکه در همایش 
اقتصاد شــهری به عنوان یکی از محله های برتر از 
محله صفاییه تقدیر شــده است، یادآور شد: طرح 
اقتصاد محله به عنوان یکی از طرح های موفق این 
محله بوده که ابتدا آن را اجرا کرده، سپس در سطح 
محله های شهر تهران به عنوان طرح برتر انتخاب 
گردید. این روند نشانگر توانمندی شهر ری با وجود 

فقدان همه امکانات و مظلوم واقع شدن آن است.
دبیر شــورایاری محله صفاییه با اشــاره به رابطه 
شــورایاری با شــهرداری عنوان کرد: شورایاری با 
شهرداری ارتباط مستقیمی داشته و  در وضعیت 
مناسبی قرار دارد. همچنین شورایاران از انتظارات 
مردم درک صحیحی دارند؛ اما متأســفانه ســایر 
دستگاه های اجرایی و اداره  ها هنوز آن طور که باید 

شوریاری را به رسمیت نشناخته اند.
وی با تأکید بــر اینکه باید شــورایاران به عنوان 
نمایندگان مردم جدی گرفته شوند، از نمایندگان 
مجلس خواســت تا ضمن توجه به این مســئله 
مشــکلات قانونی در این زمینــه را رفع کنند. از 
فرماندار شــهر ری نیز خواست تا ابلاغ های لازم را 

به سازمان های ذی ربط بفرمایند.
اکبری اعتقاد دارد رابطه شورایاری با شورای شهر 
تهران بسیار ضعیف است. وی درباره این ادعای خود 
بیان کرد: در حالی که شورای شهر باید به شهر ری به 
عنوان یک منطقه ویژه نگاه کند؛ اما رابطه شورایاری 
فقط در حد جلساتی است که برگزار می شود. در 
حال حاضر اعضای برخی از کمیسیون های شورای 
شهر با دبیران منطقه ارتباط برقرار کرده اند. برای 
مثال کمیسیون بهداشت و محیط زیست شورای 
شــهر تهران از جمله کمیســیون هایی است که 
مشکلات را به خوبی پیگیری می کنند. در این رابطه 
از آقای دکتر رحمت اله حافظی؛ رئیس کمیسیون 
ســلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای 
شهر تهران که به شــهر ری نگاه ویژه ای داشته و 

پیگیر مسائل بوده اند، تشکر می کنم.
دبیر شورایاری محله صفاییه در ادامه به مشکلات 
محله خود پرداخت: وجود چهارشنبه بازار عاملی 
برای بروز مشکلات امنیتی، فرهنگی و اجتماعی 
است. افراد ناشناس از بیرون محله وارد می شوند، 
کســب درآمد می کنند و می روند؛ اما مشکلاتی 
مانند سد راه برای اهالی محله، سلب آسایش و انواع 
آلودگی ها باقی می ماند. از مشکلات دیگر این محله؛ 
وجود مشاغل مزاحم و آلودگی های زیست محیطی 
است. خیابان قلمستان واقع در میدان صفاییه تبدیل 
به قبرستان کمپرسورهای اسقاطی و تعمیری شده 
است. گاهی نیز به پارکینگ ماشین آلات سنگین 
مکانیکی تبدیل می شود. وقتی از اتوبان امام علی 
عبور می کنید، می توانید این منظره زشت را بییند 

که به هیچ وجه در شأن شهری ری نیست. 
 وجود کارخانه سیمان ری، یکی از مشکلات دیگر 
این محله است که وی در این مورد بیان داشتند: 
سال های بسیاری این کارخانه متروک و قسمت های 
مختلف آن به افراد اجاره داده شده است. هر کدام 
از آن ها منبع درآمدی راه اندازی کردند که بیشتر 

مشاغل مزاحم  هستند. عبور کمپروسورهای بتن از 
محل و آلودگی های آن از عواقب این اقدام است.

اکبری با اشاره به ضعف امنیت و عدم وجود ایستگاه 
پلیس به عنوان مشکل دیگر محله بیان کرد: محله 
به دلیل داشتن فضای باز در روزهای تعطیل میزبان 
افراد زیادی از مناطق مختلف اســت؛ اما به دلیل 
اینکه یک کانکس نیروی انتظامی و ایستگاه پلیس 
نداریم، متأسفانه شاهد درگیرهای بسیار از جمله 

قمه کشی و ضرب و شتم هستیم.
ایشــان عدم رسانه مســتقل را نیز یکی دیگر از 
مشکلات این محله دانسته و تأکید کرد: شورایاران 
باید رسانه ای داشته باشند تا موفقیت ها و مشکلات 
خود را در آن مطرح کنند. رســانه کنونی قدرت 
بزرگی اســت و موفقیت های زیادی را در پی دارد. 
دبیران منطقه 20 نیر این توانایی را دارند که یک 
رســانه داشته باشــند و موضوعات آن را پیگیری 
کننــد. لازم به توضیح اســت که همــراه با تمام 
مشکلات ذکرشــده؛ عدم میدان تره بار، ورزشگاه 
سرپوشیده به خصوص برای بانوان، روشنایی معابر 
و تعداد بسیار اندک بوستان ها از دیگر مسائل این 

محله است.
اکبری در پایان با اشــاره به مفهوم توسعه پایدار 
شــهری و مسئله عدالت در شــهر تهران یادآور 
شد: لازمه توسعه پایدار تحقق عدالت اجتماعی و 
تضمین کیفیت مناسب شهری است. با زندگی در 
محله است که می توان مسائل و مشکلات را لمس 
کرد، باید پرســید چند درصد مسئولان در این 
محله ساکن هستند؟ آیا اگر در منطقه 1 تهران 
ساکن بودیم، به همین اندازه مشکل داشتیم؟ آیا 
وضع مسکن و سرپناه، آموزش، بهداشت، فضای 
ســبز، بهره مندی زنان، کودکان و ســالمندان از 
خدمات در مناطق 1 و 20 یکسان است؟ عدالت 
در شهر به معنای از بین بردن شکاف میان فقیر 
و توانمند اســت، باید سرانه های اختصاص یافته 
در مناطق مختلف بررســی و حقوق شهر ری ادا 

و پرداخت شود.

 زبان گویا 
 و گوش شنوای
 شورایاری ها
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شـورایـاری

لازمه توسعه پايدار تحقق 
عدالت اجتماعی و تضمين 

كيفيت مناسب شهری 
است. با زندگی در محله 
است كه می توان مسائل 
و مشكلات را لمس كرد، 
بايد پرسيد چند درصد 
مسئولان در اين محله 
ساكن هستند؟ آيا اگر 

در منطقه 1 تهران ساكن 
بوديم، به همين اندازه 

مشكل داشتيم؟ آيا وضع 
مسكن و سرپناه، آموزش، 

بهداشت، فضای سبز، 
بهره مندی زنان، كودكان 
و سالمندان از خدمات 

در مناطق 1 و 20 يكسان 
است؟ عدالت در شهر به 
معنای از بين بردن شكاف 
ميان فقير و توانمند است، 
بايد سرانه های اختصاص 
يافته در مناطق مختلف 
بررسی و حقوق شهر ری 

ادا و پرداخت شود

هفتهنامه

آنچه ما از شما می خواهیم

محله  تقی آباد نیازمند تامین  امنیت و رفع مشکلات  زیست محیطی است
افزایش ناامنی، سرقت، خفت گیری به  دلیل تاریکی کوچه ها تنها بخشی از مشکلات محله تقی آباد به شمار می رود. بارها برای تاریکی محله مراجعه کرده ؛ اما شهرداری آن را مرتبط با اداره برق می داند و اداره برق 
نیز مشکل را از سوی شهرداری جلوه می دهد. طرح تعریض خیابان ناصر رضا یکی از آرزوهای دیرینه مردم محله است. عمده مشکل خیابان ناصر رضا در طرح تعریض قرار دارد، البته تقریباً چند پلاک  آن 
خریداری شده و در نهایت سه پلاک که متشکل از سه بنگاه تجاری است، باید خریداری شود. در کنار توسعه کالبدی محله لازم است تا پروژه های فرهنگی و تفریحی برای این محله در نظر گرفته شود. با توجه به 
ساخت و سازهایی که در طول دو دهه گذشته در محله تقی آباد صورت گرفته، باید به مقوله فرهنگ و بحث تفریح مردم نیز رسیدگی شود. برای مثال شهرداری منطقه می تواند زمین نسبتاً بزرگی که در پشت سرای 
محله قرار گرفته )با توجه به موقعیتی که اتوبان ورامین دارد(، به یک مجتمع ورزشی ـ تفریحی تبدیل کند.
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مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران خبر داد؛

تدوین آیین نامه نمای ساختمان های پایتخت
رئیــس شــورای اســلامی شــهر تهران 
گفــت: تهران به شــهری بی هویت تبدیل 
شده اســت چرا که نیمی از سازنده ها از 
نمونه هــای موجود در کشــورهای دیگر 
به  تقلیــد می کنند ونمــای ســاختمان ها 

صورتی ناهمگون ایجادشده است.
مهدی چمران بــه تاکیدات مقام معظم رهبری پیرامون اســتفاده از 
معماری ایرانی - اســلامی در بناها و ساختمان های جدید، اشاره کرد 
و افزود: ایشــان تاکید دارند؛ معماری شهری باید به گونه ای باشد که 

انضباط و آرامش شهری را در بر داشته باشد.
وی با بیان اینکه بر همین اســاس در دور چهارم شورای شهر موضوع 
معماری و منظر شهری را پیگیری کردیم، ادامه داد: نظام نامه معماری 
ایرانی - اسلامی در کمیسیون شهرسازی و معماری مطرح شده است 
که باید آیین نامه ای مشــخص برای اجرایی شــدن آن تدوین شود تا 
نمای ساختمان ها همان گونه که نقشه و سازه در صدور پروانه اهمیت 

دارد، مورد توجه قرار گیرد.
رئیس شــورای شــهر با اشــاره به اینکه در دور دوم شورای شهر سه 
مصوبه درمورد ســیما و منظر شــهری و همچنین مشوق هایی برای 
ســازندگان بناها با معماری ایرانی - اسلامی داشتیم، عنوان کرد: اگر 
چه در آن زمان این مصوبات به دلایلی اجرایی نشد اما در شورای سوم 

این مصوبات تکمیل و تا حدودی نیز اجرایی شد.
چمران با تاکید بر اینکه طراحی و ســاخت بنــا باید مورد توجه قرار 
بگیرد، بیــان کرد: این موضــوع باید از همان ابتــدای امر طراحی و 
برنامه ریزی شــود چرا که در غیر این صورت شاهد بناهای بی هویتی 

در شهر خواهیم بود.
وی با اشــاره به اقدامات غیر اصولــی در زمینه طراحی بناهای جدید 
یادآور شــد: امروز شاهدیم که در ابتدا داخل ساختمان طراحی و پس 

از آن درباره طراحی نما تصمیم گیری می شود.
رئیس شــورای اسلامی شــهر  تهران با تاکید بر اینکه برخی از بناها 
برای فخر فروشــی صاحبان آن به دیگران ساخته شده اند، تاکید کرد: 
بسیاری از این بناها شایسته معماری اصیل ایرانی نیست این در حالی 
است که معماری ما سابقه تاریخی دارد به طوری که می توان آن را از 

بزرگترین نمادهای فرهنگ و تمدن کشور دانست.

 رحمت الله حافظی، رئیس کمیسیون سلامت
 و محیط زیست شورای شهر تهران:

سرمایه های شهر نباید فروخته شود
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای شهر تهران، با بیان 
اینکــه نباید برای تامین مالی شــهر تهران 
ســرمایه های شهر فروخته شــود، گفت: 
ریخت و پاش های گســترده شــهرداری 
تهران تمامــی ندارد، اداره کنونی شــهر 

تهران با هزینه بالایی در حال انجام است.
رحمت اله حافظی افزود: بارها ذکر شده که مدیران شهرداری نباید در پشت 
درهای بسته برای شهر و شــهروندان تصمیم گیری کنند و باید از طریق 

ارتباط بیشتر با شورایاری ها به نظرات شهروندان احترام گذاشته شود.
وی ادامه داد: تجربه سه سال حضور بنده در شورای شهر تهران، موید این 
است که هر جا ایستادیم، مطالعه انجام دادیم و مطالبه کردیم، به پیروزی 
رسیدیم. نمونه عینی این موضوع، فروش شهروند و شهر آفتاب است که با 
وجود در دستور قرار گرفتن فروش این دو سرمایه شهری، به دلیل ایستادگی 

و مخالفت اعضای شورای شهر تهران فعلا منتفی شده است.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران 
با بیان اینکه نباید به دلیل سوءمدیریت در اقتصاد و اداره شهر، سرمایه های 
شــهر فروخته شود، بیان کرد: شهرداری تهران برای تامین هزینه هایش از 
بانک شهر 5 هزار میلیارد تومان وام گرفته است و امروز برای بازپس دادن این 

وام، قصد دارد بخشی از سهام شرکت شهروند و شهر آفتاب را واگذار کند.
حافظی یادآور شد: مصوبه شورای سوم شورای شهر تهران مبنی بر فروش 
شرکت شهروند در این دوره شورای شهر لغو شد، اما شهرداری تهران درصدد 
فروش سهام این مجموعه است از این رو شنیده می شود که شهرداری تهران 
طی هفته گذشته با تعدادی از اعضای شورای شهر جلساتی داشته تا با ارجاع 
مجدد لایحه فروش سهام این مجموعه به صحن، موافقت شورا را جلب کند.
وی با بیان اینکه ریخت و پاش های گسترده شهرداری تهران تمامی ندارد، 
تاکید کرد: اداره کنونی شهر تهران با هزینه بالایی در حال انجام است. تعداد 
پرسنل شهرداری تهران در 10 سال گذشته از 28 هزار نفر به بیش از ٦0 
هزار نفر رسیده است و هم اکنون شهرداری برای پرداخت حقوق کارکنان 

خود در هر ماه بالغ بر 250 میلیارد تومان هزینه می کند.
حافظی با اشاره به اینکه هزینه نگهداشت شهر تهران بالا است و دو تا سه 
برابر، بیش از قیمت واقعی است، تاکیدکرد: برگزاری همایش ها و نشست های 
پرهزینه به جز تحمیل بار مالی ســنگین، فایده دیگری ندارد. متاســفانه 
شاهد هستیم که شهرداری به موضوع مدیریت مصارف هزینه های جاری و 
عمرانی بی توجهی می کند؛ به طوری که حتی در لایحه بودجه سنواتی نیز 

تبصره های مربوط به اقتصاد مقاومتی را حذف کرده است.

دلیل قناعتی برای انصراف از پیگیری تخلف پروژه هتل اسپیناس؛

به خاطر منافع شهر کوتاه آمدم 
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ادامه از صفحه 4
از طرفــی من همراهی نداشــتم و از طرفی هم 
رویکرد ملی داشتم که کشور در حوزه اقتصادی 
آسیب نبیند. بنابراین صحبت های آقای سلطانی فر 
را قبول کردم. در جلســه شورا گفتم با توجه به 
توصیه آقای سلطانی فر با وجود اینکه از نظر فنی 
و شهرسازی قانع نیستم؛ ولی برای اینکه کشور و 
اقتصاد شهر آسیب نبیند، به این نتیجه رسیدم 

که کوتاه بیایم.
در دی مــاه ســال 93 در مــورد وضعیت 
بازنشستگان شرکت واحد تذکر دادید. این 

تذکر به کجا رسید؟
کارکنان بازنشســته شرکت واحد نزدیک به 1۷ 
میلیارد تومان طلب داشــتند. با پیگیری هایی 
که انجام دادیم توافقی بین شــرکت اتوبوسرانی، 
سازمان بازنشستگی شهرداری تهران و معاونت 
برنامه و بودجه انجام شــد. آقــای قالیباف این 
مبلغ را پرداخت کردند و بازنشســتگان حقوق و 

مطالباتشان را دریافت نمودند.
در اســفندماه 93 در مــورد عدم تعریض 
خیابان 20 متری افسریه تذکر دادید، این 

تذکر به کجا رسید؟
در 20 متری افســریه به خاطر حجــم تردد از 
غرب به شــرق و بالعکس و اضافه شــدن خط 
تندرو  )BRT( محدوده بار سنگین ترافیکی داریم. 
وقتی خط تندرو اضافه کردند، خواستند خیابان 
را تعریض کنند. یک سری از مغازه ها و خانه ها را 
خریدند و تخریب کردند. یکسری را هم نخریدند 
که ایــن خرابه ها در کنار مکان هــای آباد برای 
شــهروندان ایجاد مشــکل کرده است؛ چون در 
محلی که خرابه باشد، معتادان جمع شده و باعث 
دزدی و... می شوند. من بازدیدی از آنجا داشتم و 
طی سخنرانی که در مسجد آنجا انجام دادم، مردم 
دغدغه هایشان را مطرح کردند که یا اجازه دهند 
مردم به خانه های خودشان برگردند یا کل مسیر 
را بخرند. تذکری در این خصوص به شــهرداری 
دادم، جواب تذکر این بود که بودجه ای برای این 
کار نداریم. در ســال های بعد لحاظ می کنیم و 

متأسفانه هنوز این اتفاق نیفتاده است.
با پایان ســال 93 و دومین سال حضور در 
شورا، چه تغییراتی در نگرش و کارکردتان 

اتفاق افتاد؟ 
شــورا در پایان ســال دوم به تجربه و بلوغ بهتر 
رســیده بود. تذکرات و مطالبات منطقی تر شده 
بود. شــناخت کافــی از وضعیت شــهرداری و 
توانمندی هایش به دست آمده بود. عقلانیت جای 
احساســات را گرفته بود. اعضا واقعی تر بررسی و 
تصمیم گیری می کردند. این روند نشان می داد در 
این دو سالی که سپری شده، تجربه و مطالعات 
در تصمیمــات آن ها خیلی اثرگذر بوده اســت. 
به خصوص در کمیسیون عمران که بودیم بحث ها 
دقیق تر شده بود و به سادگی از لوایح شهرداری در 
برنامه 9۴ عبور نمی کردیم. همچنین بند به بند آن 
را بررسی و تحلیل می کردیم و این کمک کرد که 
نسبت به دوره های قبل دقیق تر بررسی کنیم. اگر 
دقت کنید در برنامه های 9۴ نسبت به دوره های 
قبــل آن از نظر کیفیت و کمیــت و آنالیز دقت 
بیشــتری وجود دارد. این نشان می دهد اعضای 
شــورای شهر از تجربه گذشته برای بهبود آینده 
به خوبی اســتفاده کرده اند. اعضا یک خط کشی 
گذاشتند که نشان می داد ما داریم از برنامه 5 ساله 
دوم از نظر کمی و نه کیفی انحراف پیدا می کنیم. 
از نظر کیفی با علم روز کارها بهتر انجام می شود 
و شهرداری، شورا و کمیسیون هایش به دنبال بالا 
بردن کیفیت خدمات و کارها هستند؛ ولی از نظر 
کمی با مشکل رو به رو شده ایم و آن هم به خاطر 
ضعف و رکود اقتصادی کشور است که بر اقتصاد 
شهری اثر گذاشته و درآمدهای ما پایین آمده و 

باعث شده از برنامه هایمان فاصله بگیریم.
در ســال 94 در خصوص تبدیل یک پهنه 
فضای سبز در خیابان شهید اندرزگوی واقع 
درمنطقه یک به ساختمان تذکر دادید. این 

تذکر به کجا رسید؟
در بازدیــدی که از منطقه یک تهران داشــتیم، 
فضای ســبزی را دیدیم که در آن ساخت وساز 
انجام می شد. مشخصات ملک و پهنه را درآوردیم 
و در سیســتم شهرسازی بررسی کردیم. متوجه 
شدیم که پهنه G )فضای سبز( است و در فضای 
آنجا نباید ساخت و ساز انجام شود. پیگیری کردیم 
و به شهردار تذکر دادیم. البته شهرداری به نوعی 
از تذکر ما فرار کرد؛ چون می توانســت ملک را 
بخرد، ولی نخرید. این پهنه مالک داشت و طبق 
قانون اگر پهنه G متعلق به کسی باشد، شهرداری 

باید آن پهنه را بخرد. اگر شهرداری نخرید، مالک 
نامه ای به شهرداری می نویسد تا ملک مرا بخرید 
و به شــهرداری 1٦ ماه برای خرید ملک مهلت 
داده می شــود، در غیر این صورت به مالک اجازه 
ساخت و ســاز داده خواهد شــد. بعد از 1٦ ماه از 
ارسال این نامه توسط مالک به شهرداری، مالک 
برای کســب مجوز ساخت به شهرداری مراجعه 
کرد؛ اما نتوانســت مجوز بگیرد. به دیوان عالی 
کشور مراجعه کرد و گفت طبق قانون من 1٦ ماه 
پیش نامه زدم تا برای خرید این ملک که در طرح 
تفصیلی پهنهG  اعلام کردید، اقدام کنید. اکنون 
1٦ ماه گذشته و من می توانم در آن ساخت وساز 
انجام دهم. البته شهرداری می توانست بخرد، ولی 
در این مورد کوتاهی کرد. ما هم نمی توانستیم به 
شهردار ایراد بگیریم؛ چون برای آن پهنه خاص 
بودجه تعریف نکرده بودیم. ما به شهرداری برای 
تملک برخی زمین های مورد نیازشان اعتبار داده 
بودیم، اما در آن ملک خاصی مشخص نشده بود. 
بنابراین این پهنه ساخته شد و اطراف این پهنه 
هم احتمالاً ساخته شــود؛ زیرا شهرداری هنوز 

تملک نکرده است.
در تیرماه 94 در مورد تخلف گســترده یک 
مجتمــع تجــاری اداری در منطقه یک به 
مقیــاس 32600 مترمربع تذکــر دادید و 
درخواست برخورد کردید. این تذکر به کجا 

رسید؟
در سال 9۴ گزارشی برای ما آمد که ملکی پروانه 
5٦00 متر داشته؛ اما ٣2000 متر ساخته است. 
البته ناظــر آن می گوید ٣8000 متر. بررســی 
کردیم و دیدیم که شهرداری چنین تخلفی انجام 
داده اســت. تذکری را به شهردار دادیم. شهردار 
گفت؛ ما این ملک را مشــارکت کردیم و درست 
اســت که در پروانه 5000 متر است، منتهی با 
مشارکت ما این متراژ ساخته شده است. ما گفتیم 
آیا اگر شهرداری بخواهد در جایی مشارکت کند یا 
خودش بسازد، نباید پروانه بگیرد؟ بنابراین نسبت 
به این موضوع تذکر دادیم و کماکان این تذکر در 
دستور کار ما است و رهایش نکردیم. این پرونده 
چون پروانه بالای 5٦00 متــر ندارد، باید تماماً 
تصمیم گیری شود. آقای سالاری در کمیسیون 
مــاده 5، 19٦00 قلع و قمع زده اســت و از این 
19٦00 تاکنــون نزدیک به 2000 متر تخریب 
شده است و برای تخریب مابقی آن هم پیگیری 

می کنیم و پرونده همچنان باز است.
در آبان ماه سال 94 به یک ملک را در منطقه 
یوسف آباد که 5 طبقه مجوز قانونی داشته، 3 
طبقه شورای معماری مجوز داده و 2 طبقه 
هم تخلف کرده است، تذکر دادید. این تذکر 

به چه نتیجه ای رسید؟
این مورد جزء تذکراتی اســت که پیگیری های 
آن در حال انجام اســت. پاســخ قانع کننده ای 

نشنیده ایم؛ ولی پیگیری های ما ادامه دارد.
شما در شــورا دو مدل تذکر داشتید. یک 
مدل تذکــر در خصوص موضوعات کلان و 
دیگر تذکرات مصداقی. همچنین جنابعالی از 
اعضایی بودید که تذکرات مصداقی تان زیاد 
بوده است. به جز چند مورد احساس کردم در 
اکثر موارد به دلایل مختلف به نتیجه ملموسی 
نرســیده اید. قضاوت من بــه عنوان یک 
مخاطب این است که اگر یکی از کارکردهای 
عضو شورا را مساله نظارت بدانیم، کارنامه 
تان در این بخش قابل دفاع نیست. قضاوت 

خودتان چیست؟
خیلی از تذکــرات و موضوعاتی که بنده مطرح 
کردم، در کارنامه ارزیابی شــما موجود نیســت. 
تذکر ما در خصوص ٣5 پرونده ای که بدون پروانه 
ساخته شدند، در لیســت تذکرات شما نیست. 
وقتی در مورد این پرونده ها پیگیری می کردیم، 

آقای یزدانی شــهردار منطقه یک  گفت؛ درست 
اســت برخی از این تذکراتی که دادید به ذائقه 
ما خوش نمی آمد، ولی همین تذکر شــما باعث 
شد که ما طی پروسه چند ماهه همه پرونده ها را 
پروانه دار کنیم و در منطقه از همان روز دیگر هیچ 
کس جرأت نمی کند، بدون پروانه شــروع به کار 
کند. درست است برخی تذکرات ما ادامه نیافت 
یا آن طورکه می خواستیم خروجی نگرفتیم؛ ولی 
همین تذکرات از تکرار برخی موضوعات مشابه 
جلوگیری کرده است. شاید آن تذکر ساخت و ساز 
پهنهG  در منطقه یک به ســرانجام نرسید؛ ولی 
دیگر در این منطقه شاهد چنین ساخت وسازی 
نبودیم. ما دیگر در مرکز شهر شاهد تخلفی مانند 
پاساژ علاءالدین نیستیم؛ چون متخلفان متوجه 
شــدند ما نظارت می کنیم. تخلفاتی هم که در 
حال حاضر انجام می دهند، از نوعی اســت که ما 
هنوز کشف نکردیم و افشا نشده و جزء مطالبات و 

پیگیری های ما قرار نگرفته است.
یکی از کارویژه های  هر عضو شورا این است 
که در فرایند قانونگذاری و تدوین مقررات 
مشارکت فعالانه داشته باشد. جنابعالی در 
این حوزه چه نقشی داشتید و در تدوین کدام 
پیشنهاد، قانون و آیین نامه خاص که ناظر به 
حل مسائل شورا ، شهرداری و یا شهر تهران 

باشد، همکاری و مشارکت داشتید؟
یکــی از دغدغه های بزرگ ما در شــهر تهران 
بحث مدیریت یکپارچه شهری است که اگر این 
مسئله حل شود، کمک بسیاری به مدیریت و 
توسعه شــهری در همه ابعادش می کند. من 
سعی کردم برای حل این مسئله در هر فضایی 
که می توانم ورود پیدا کنم و از هر ظرفیتی برای 
اجرای آن اســتفاده نمایم. کارگروهی تشکیل 
دادیم که آقایان دنیامالی، سالاری، حکیمی پور 
و خانم راستگو و آقای حافظی و تعدادی دیگر 
از اعضای شــورا عضو آن هســتند. ما در این 
کارگــروه در کنار مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام بر روی طرح مدیریت یکپارچه شهری کار 
می کنیم و از ظرفیت مجمع استفاده می کنیم 
تا از این طریق پیشنهادهای کارشناسی شده 
خود را به دبیرخانه مجمع منتقل کنیم، سپس 
از طریق دبیرخانه پیشنهادات را پالایش کرده 
و به محضر مقام معظم رهبری ارسال می کنیم 
و تا از حــدود اختیارات حضرت آقا برای ابلاغ 
این طرح اســتفاده نماییم. 20 دستگاه دولتی 
در ســطح تهران هســتند که کارشان مرتبط 
با مدیریت شهری اســت، چون آن ها در قالب 
تصمیم گیــری واحــد قــرار نگرفته اند باعث 
هزینه های سنگینی برای شهر تهران هستند. 
در حال حاضر در دبیرخانه مجمع تشخیص با 
یکی از معاونت های دکتر محســن رضایی این 
کار را پیــش می بریم تا در نهایت با هماهنگی 
ایشان پیشنهاد به مجمع تشخیص داده و آنجا 
بررسی شــود. همچنین به محضر مقام معظم 
رهبری ابلاغ شود. اگر ایشان قبول کنند، این 
یک حرکت عظیم و انقلابی در بحث مدیریت 
یکپارچه شهری است که اولاً باعث صرفه جویی 
شده و اقتصاد مقاومتی می تواند عملًا خودش را 
در این موضوع نشان دهد. ثانیاً هماهنگی های 
بیشتری انجام می شود و فرد مقصر و غیرمقصر 
در مســائل و مخاطرات شهری معلوم می شود. 
مسئله آلودگی هوای شهر، حمل ونقل و مصرف 
آب و برق کنترل می شــود و هزینه های زائدی 
که هر کدام از سازمان های مرتبط با این مسائل 

انجام می دهند، از بین می رود.
محاسبات کارشناسی نشان می دهد که هر 
عضو شورای اسلامی شهر تهران در مجموع 
چهار ساله کاری  خود حداقل هزینه ای معادل  
5 میلیارد تومان برای شــهر و مردم تهران 

دارد.جنابعالی به اندازه 5 میلیارد تومانی که 
شهر تهران برای شما هزینه داده، خدمات به 

شهر تهران ارائه کرده اید؟
اگــر تصمیماتی کــه گرفتم محقق می شــد، 
می توانستم بگویم به این میزان خدمات به مردم 
ارائه دادم و به صورت قابل قبولی برای مردم و خدا 
جواب داشتم. الان هم نمی خواهم بگویم، جوابی 
نــدارم؛ چون من کار خود را انجام دادم، اما ادامه 
طرح و تذکر و به نتیجه رسیدن آن تماماً دست 
من نبود. فکر می کنم تلاشــم را کردم و وظیفه 
تذکری، نظارتی و قانونگذاری  خود را انجام دادم. 
حالا اگر با این وقتی که گذاشــتم، به جایی که 
می خواستم رسیدم یا نه، بخشی از آن در محدوده 

اختیارات و قدرت من نبوده است.
در این مدت تمام وقت در خدمت شــورا 
بــوده یا به شــغل دیگری هم مشــغول 

بوده اید؟ 
من بیشتر وقتم را در خدمت شورا بودم و گاهی 
که فرصت می کردم بــه دلیل علاقه ام به ورزش 
در هیئت بدنسازی، هفته ای دو روز عصرها و در 

حدود چند ساعت آنجا فعالیت می کردم.
در کجا تهران ساکن بودید و اکنون هستید؟

ما در منطقه یک زندگی می کردیم و حالا هم در 
همان جا زندگی می کنیم.

میزان دارایی شما در این مدت چه تغییری 
کرده است؟

خب، قطعاً وضع مالی  من نسبت به شغل قبلی ام 
بهتر شــده اســت. از حقوق بازنشستگی سپاه 
ماهیانه حدود 2/5 میلیــون تومان می گرفتم و 
در حال حاضر از شــورا ماهیانه حدود 5 میلیون 
و ٦00 هزار تومان می گیــرم. به علاوه اینکه در 
کمیسیون ماده 100 هم هستم و گاهی از آنجا 
مبالغی برای هر پرونده دریافتی می کنم. زندگی را 
با همان حقوق بازنشستگی می گذارنم. این مبالغ 
دریافتی از شورا و کمیسیون را پس انداز می کنم 
و در این مدت ماهیانه حدود ٦ میلیون پس انداز 

داشته ام.
در این بخش به نقد کلی عملکرد شــورای 
شهر تهران می پردازیم. برداشت من این 
است که در 3 ســال گذشته نظارتی که از 
طرف شورای شــهر در تهران اعمال شده، 
واجد خصلت  زیر است. این نظارت عمدتاً 
انفرادی و غیرسیستمی بوده؛ یعنی شما یا هر 
عضو دیگر شورا بر اساس اطلاعات و تجربه 
کاری گذشــته خود نسبت به موضوعی در 
شهر تهران حساسیت نشان داده و در مورد 
آن تذکر دادید. اما هیچ گاه نظارت بر مدیریت 
شهری و شهرداری تهران از حالت انفرادی 
خارج نشــده و به یک نظارت سیستمی ، 
هدفمند و کارا تبدیل نگردیده است. به عنوان 
مثال زمانی جایی آتش ســوزی رخ داده یا 
به شــما پلاکی گفته شده که در آن تخلفی 
صورت گرفته و یا جایی اتوبوســی تصادف 
کرده و امثال اینها آنگاه اعضای شورا به مساله 
ورود کرده اند، اما چیزی به اسم نظارت جامع 
شورای شــهر تهران بر شهرداری نداریم. 
شما چقدر با این مورد موافق هستید و اگر 

موافق نیستید  استدلالتان چیست؟
با این مســئله موافقم. مشکلی که در سیستم 
اداری یا ســاختاری مدیریت شــهری و رابطه 
شــورا و شــهرداری وجود دارد، این است که 
نظارت آیــا خوب بوده یا بــد! اگر خوب بوده 
چه خروجی  داشــته اســت و اگر هم بد بوده، 
به چه نقاطی رســیده ایم. در بحث نظارت باید 
گفت که جاهایی توفیقاتی داشــتیم که اثرات 
خوبی داشته اســت و نباید از آن غافل شویم 
و بی انصافــی کنیم. برای مثال وقتی بحث ٣5 
پرونده در منطقه یک درخصوص ساختمان های 
بدون پروانه بررسی شد، شهردار منطقه از این 
امر استقبال کرد و گفت: »از آن روز دیگر همه 
نواحی و مسئولان حساس شده اند. هنگامی که 
فردی اقدام به ساخت می کند تا فرایند قانونی 
را برای تکمیل پروانه انجام ندهد، مجوزی داده 
نمی شود«. به این ترتیب شهردار از نظارت ما 
اســتقبال کرده و تأکید نمــود که هیچ ملکی 

بدون مجوز در منطقه یک ساخته نمی شود.
مثــال دیگر دربــاره نظــارت؛ پروژه هایی مانند 
علاءالدین یا اسپیناس است که شورا حساسیت 
نشان داد و شهرداران مناطق هم همراهی کردند. 
احساس کردند که نمایندگان شورای شهر نسبت 
به تخلفات ساختمانی تیزبین هستند. البته ادعا 
نمی کنم کــه تخلفات صفر شــده، ولی اندکی 
رعایت قوانین بیشتر شده است. در حوزه عمران 

به نظر من بيشتر مناطق 
شهرداری تهران در 
ضوابط طرح تفصيلی 

حركت نمی كنند.آمار 
رسمی كميسيون ماده 
صد نشان می دهد كه 
در سال 94، 14600 

تخلف به اين كميسيون 
ارجاع شده است.يعنی 

اگر ميانگين بگيريد برای 
هر منطقه بالای 600 
تخلف وجود دارد. اين 

نشان می دهد هيچ كدام 
از مناطق طرح تفصيلی را 
رعايت نمی كنند. سال 94 
كه ركود ساخت مسكن 
داشتم، هر منطقه 600  
مورد تخلف داشته است. 
به طور كلی اعضای شورای 
شهر نسبت به اين تخلفات 
كم توجه هستند. چند نفر 
هم هستند كه حساسند؛ 
ولی با سه، چهار نفر كار 
پيش نمی رود! يک عزم 
كلی و يک وحدت رويه 

می خواهد

در پروژه اسپيناس شورای 
معماری منطقه بدون 

برنامه و در قالب كميسيون 
شورای معماری به مالک 
مجوز ساخت 3 طبقه داده 
بود كه در پروانه ساخت 
نبود و رأی كميسيون ماده 
5 را هم نداشت. بنابراين 
3 طبقه تخلف انجام داده 
بود. با تذكری كه داديم و 
پيگيری هايی كه انجام شد، 

تذكر را تبديل به سؤال 
كرديم. وقتی بخواهيد 

طرح سؤال را به استيضاح 
بكشيد بايد 11 امضا جمع 
كنيد؛ اما من متوجه شدم 
كه 11 امضا نمی توانم 

جمع كنم. متأسفانه اعضای 
شورای شهر می دانستند 
كه حق با من است؛ ولی 

به جای اينكه در اين تذكر 
با من همراهی كنند و 

شهردار تهران هم طبق 
قانون پاسخ گوی طرح 
سؤال من باشد، 19 نفر 

از اعضای شورای شهر بر 
عليه من صحبت كردند

 وضع مالی  من نسبت 
به شغل قبلی ام بهتر 
شده است. از حقوق 

بازنشستگی سپاه ماهيانه 
حدود 2/5 ميليون تومان 
می گرفتم و در حال حاضر 

از شورا ماهيانه حدود 
5 ميليون و 600 هزار 

تومان می گيرم. به علاوه 
اينكه در كميسيون ماده 
100 هم هستم و گاهی 
از آنجا مبالغی برای هر 
پرونده دريافتی می كنم. 
زندگی را با همان حقوق 
بازنشستگی می گذرانم. 
اين مبالغ دريافتی از شورا 
و كميسيون را پس انداز 
می كنم و در اين مدت 
ماهيانه حدود 6 ميليون 

پس انداز داشته ام

هفتهنامه

نصب کارت خوان و راه اندازی »کال سنتر« برای تاکسی های پایتخت 
رئیس سازمان تاکسیرانی شهر تهران از نصب دستگاه های کارت خوان و اجرای پروژه کال سنتر برای تاکسی های پایتخت خبر داد. میثم مظفر در مورد سرانجام نصب دستگاه های کارت خوان در تاکسی ها، با بیان 

اینکه به زودی این مهم به صورت پایلوت در برخی خودروها انجام می گیرد؛ گفت: بانک شهر متعهد به خرید تجهیزات لازم برای اجرای این طرح شده است و تا پایان شهریور ماه این طرح به صورت پایلوت انجام 
می شود. وی همچنین از راه اندازی سامانه »کال سنتر« در تاکسیرانی پایتخت تا پایان سال خبر داد و با بیان اینکه به دنبال آن هستیم که عرضه و تقاضای سفر را به صورت سیستماتیک و هوشمند در شهر تهران و در 

ناوگان تاکسیرانی مدیریت کنیم، ادامه داد: »کال سنتر« تاکسیرانی از طریق اپیلیکیشن موبایل فعالیت کرده و براساس آن نزدیک ترین تاکسی را به نزدیک ترین مسافری که تقاضای تاکسی دارد وصل می کنیم. 

برای دریافت رایگان 
هفته نامه »پدیده شهر« 
آدرس کامل پستی خود 

را به ایمیل نشریه ارسال 
فرمایید.

مهمان هفته
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محسن سرخو، رئیس کمیته حمل نقل شورای شهر تهران خبر داد:

»LRT« مدل جدید حمل نقل عمومی تهران
رئیس کمیته حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
تهران از برنامه ریزی برای پیوستن سیستم 
حمل و نقلی »LRT« به شبکه حمل و نقلی تهران 

خبر داد.
محسن سرخو، با تشریح عملکرد و برنامه های 
کمیته حمل و نقل شورای شهر تهران از بررسی 
برای حضور LRT در شــهر تهران گفــت: LRT یکی از مدل های حمل و نقل 
عمومی است که در برنامه ها به صورت محدودتر دیده شده بود و با وجودی 
که در طرح جامع این مدل اصلادیده نشده بود باید تلاش کنیم تا در طرح 

جامع جدید این موضوع را پیش بینی کنیم.
ســرخو درباره نقاط استفاده از این شــیوه حمل و نقلی ادامه داد: اکنون دو 
مسیر پر تردد انقلاب حد فاصل میدان آزادی و میدان امام حسین و خیابان 
ولیعصر حد فاصل میدان راه آهن تا میدان تجریش برنامه ریزی برای حضور 

این وسیله حمل و نقلی در حال بررسی کارشناسی است.
وی بیان کرد: با راه اندازی این سیستم خطوط BRT به مناطق غربی و شرقی 

تهران برای ارتقای شبکه حمل و نقلی این مناطق منتقل می شود.
رییس کمیته حمل و نقل شورا در خصوص مزایای این سیستم حمل و نقلی 
 BRT تاکید کرد: هر رام قطار دارای ٣ واگن اســت و ظرفیتی دو و نیم برابر
دارد و با توجه به اینکه انرژی آن از برق تامین می شود فاقد آلایندگی است.

وی گفت: سیستم برق دهی LRT به گونه ای است که خطری را ایجاد نمی 
کند و با راه اندازی آن می توان میله های خطوط بی آرتی را جمع آوری کرد.

رئیس کمیته حمل و نقل شورای شهر تهران افزود: با توجه به اینکه وسیله 
حمل و نقلی آسایش بیشــتری را برای مسافران فراهم می کند و همچنین 
سرعت بیشتری داشته و قابلیت زمان بندی برای مسافران را فراهم می کند 

پیش بینی می شود که این وسیله مورد استقبال قرار گیرد.
ســرخو با بیان اینکه این پروژه باید در قالب قراردادهای BOT انجام شود، 
بیان کرد: برداشت ما این است که اگر این خطوط در مناطق مرکزی شهر 
راه اندازی شــود علاوه بر کاهش آلایندگی شاهد افزایش رغبت مردم برای 

استفاده از حمل و نقل عمومی خواهیم بود.
وی در ادامه از بازنگری در طرح جامع حمل و نقل شــهر تهران خبر داد و 
افزود: طرح جامع حمل ونقل و ترافیک تکلیف این حوزه را تا ســال 1۴0۴ 
مشخص کرده است و بر همین اساس طرح پنج ساله دوم تدوین شده است.

به گفته سرخو؛ از آنجا که بر اساس مقتضیات مجبور هستیم تا سال 9۷ از 
بخشی از این برنامه عبور کنیم بنابر این طرحی برای بازنگری طرح جامع 
تهیه شده اســت که با تصویب آن کمی ها و کاستی های موجود در طرح 

کنونی پیش بینی شده و برای تصویب به شورای عالی ترافیک ارسال شود.
وی درباره توسعه مترو نیز توضیح داد: با توسعه مترو آلایندگی های حمل ونقل 

عمومی به صفر می رسد ولی هزینه های زیادی را دارد و زمان بر است.
محســن سرخو با اشاره به اینکه بهترین حمل ونقل برای تهران استفاده از 
خطوط مترو است، گفت: ساخت و بهره برداری از هر کیلومتر مترو هزینه ای 

در حدود 1۷0 میلیارد تومان را در بردارد.
رئیس کمیته حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تهران با اشاره به رایزنی با 
بانک شهر برای تامین اعتبارات مورد نیاز خطوط ٦ و ۷ متروی تهران اعلام 

کرد : امیدواریم تا سال آینده خط ٦ مترو تهران به بهره برداری برسد.
ســرخو یادآور شد: در اوایل سال 9٣، 150 کیلومتر مترو احداث شد که بر 

اساس برنامه ریزی ها تا آخر سال 9۷ باید به ٣00 کیلومتر برسد.
وی درباره حمل ونقل اتوبوسرانی گفت: در سال 9٣، ٦هزار و 500 دستگاه 
اتوبوس داشتیم که 2 هزار دستگاه آن فرسوده بود و باید تا پایان برنامه پنج  
ســاله دوم یعنی در ســال 1٣9۷ تعداد اتوبوس ها به 9 هزار دستگاه بدون 
ناوگان فرسودگی برسد و در حال حاضر در حوزه اتوبوسرانی عقب افتادگی  
داریم. رئیس کمیته حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تهران گفت: راهکارهای 
جبران عقب ماندگی در حوزه مترو و اتوبوسرانی استفاده از بخش خصوصی 
است و با استفاده از این طرح شرکت های اتوبوسرانی اتوبوس های نو و جدید 

را که آلایندگی کمتری نیز دارند در اتوبوسرانی استفاده می کند.
ســرخو گفت: حمل ونقل عمومی در شهر به درستی تقسیم نشده است و 
در بعضی از نقاط از جمله غرب تهران با توجه به برج سازی های بسیاری که 
بدون پیوست حمل ونقل ایجاد شده است کمبود حمل ونقل عمومی احساس 
می شود. به گفته وی؛ در زمان ساخت وساز پیوست حمل ونقل عمومی برای 
پروژه های تجاری دیده نمی شود و همین موضوع موجب ترافیک های بسیار 
شــده است. رئیس کمیته حمل ونقل و ترافیک شــورای شهر تهران بیان 
داشت: در جلسه کمیته حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران نیز به این 
موضوع اشاره شده است که این خلأ باید حتماً پیش بینی و رفع شود. خطوط 
اتوبوسرانی در غرب تهران محدود است و بزرگراه های شرق به غرب مانند 
همت، خرازی و حکیم همواره با ترافیک سنگین مواجه هستند و موجب 

آلایندگی هوای شهر تهران می شوند.
سرخو ادامه داد: یکی دیگر از موضوعات طرح جامع کاهش آلودگی هوای 
شــهر تهران که چند مصوبه دوفوریتی در این خصوص داشــته است. وی 
گفت: فیلترگذاری بر روی سیستم های دیزلی باید تأمین و تمامی کامیون ها 
و قطارهایی که در شــهر تهران تردد دارند از سیستم فیلتر استفاده کنند. 
رئیس کمیته حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تهران افزود: درختان و باغات 
تهران با توجه به توصیه های مقام معظم رهبری که در جلســه با اعضای 
شورای شهر تهران بیان کردند اعضا نیز اهتمام جدی نسبت به حفظ باغات 

در شهر تهران دارند.
سرخو ادامه داد: در برنامه پنج ساله کاهش آلودگی هوا مورد توجه قرار گرفته 
است و در این راستا تاکسی های نو باید جایگزین تاکسی های فرسوده شوند 
و به جای خودرویی با سوخت بنزین خودروهای هیبریدی و یا گازسوز به 
عنوان تاکسی استفاده شود. وی گفت: بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت 
هوای شهر تهران در روزهایی که افزایش آلودگی داریم مناطقی که بیشترین 
آلایندگی را دارند محدوده های طرح ترافیک است که خودروهای شخصی 
کمتر و موتورسیکلت ها بیشــترین تردد را دارند. هر موتورسیکلت برابر 8 

خودرو آلودگی ایجاد می کند.
رئیس کمیته حمل ونقل و ترافیک شورای شهر تهران بیان داشت: موتورهای 
برقی طی برنامه پنج ساله باید جایگزین موتورسیکلت های معمولی شهر 
تهران شوند و جلسات متعددی در کمیسیون عمران در این خصوص برگزار 

شده است.
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و شهرسازی و بحث پروژه های نیمه تمام هم باید 
گفت کارهای خوبی صورت گرفته اســت. برای 
مثال وقتی پروژه زیرگــذر جوادیه را پیگیری 
کردیم، در دســتور کار قرار گرفت و انجام شد. 
مورد دیگر مترو اســت که پیگیری شــد و در 
ادامه دیدیم که اعتبارات لازم را دادند. بنابراین 
احساس می کنم به عنوان نماینده مردم، ناظر 
بر عملکرد مدیریت اجرایی و قوانین و مقرراتی 
که برای شهر وضع شده، انجام وظیفه کرده ایم.

این  موارد همه نکات مثبت بود، کمی هم در 
مورد نقاط ضعف بحث نظارت صحبت کنید 

و در این رابطه راهکارتان چیست؟
پیگیری من 50 درصد تأثیرگذار بوده و توفیقاتی 
داشــته اســت؛ اما درصد باقی مانده را می توان 
ناشی از ایرادات سیستم و ساختار دانست، زیرا ما 
تلاش خود را خواهیم کرد. در سیستم دولت اگر 
وزیــری در چارچوب لازم حرکت نکند و تخلفی 
کند، نمایندگان مجلس او را استیضاح می کنند. 
بنابرایــن وزیر در برابر نمایندگان باید پاســخ گو 
باشد. مثلًا اگر هواپیمایی سقوط کند، وزیر راه را 
استیضاح می کنند، نه رئیس جمهور را! نمایندگان 
مطرح می کنند که رئیس جمهور 1001 خدمات 
و یک ایراد هم داشــته اســت. بنابراین به خاطر 
ســقوط یک هواپیمــا که رئیس جمهــور نباید 
عوض شــود؛ اما در چارچوب ساختاری مدیریت 
شهری وضعیت این گونه نیست. وقتی می گوییم 
شــهردار منطقه یک تخلف کرده و باید پاسخ گو 
باشد، به جای شهردار، آقای قالیباف می آید. خب 
هنگامی که ایشان می آیند من به عنوان نماینده 
مردم بایــد از موضوع دفاع کنــم. در ابتدا تذکر 
می دهم، بعد طرح ســؤال می کنــم و به صحن 
مــی آورم؛ اما چه اتفاقی می افتــد؟ 21 نفر علیه 
من حرف می زنند و می گویند قالیباف را نباید به 
خاطر عمل یک شهردار عزل کنید. آقای قالیباف 
پارک، ساختمان، تونل و اتوبان هایی ساخته، حالا 
یک ایراد هم در پروژه اســپیناس دارد. بنابراین 
شما نباید به خاطر آن ایشــان را مواخذه کنید. 
البته درست هم می گویند. من چند وقت پیش به 
آقای قالیباف و معاونان ایشان گفتم که پرونده ای 
که پیگیری می کنم، انصافاً شــاید هیچ ربطی به 
قالیباف نداشــته باشد؛ زیرا شــهردار منطقه اش 
تخلف کرده، ولی بحــث قالیباف میاد جلو! برای 
چــی؟! اینجــا نمایندگان مجلس باید ســاختار 
مدیریت شــهری و قوانین را تغییر دهند؛ زیرا به 
تغییر ساختار نیازمندیم. به طور مثال اگر رئیس 
سازمان بهشت زهرا تخلف کرده، وی را در صحن 
بیاوریم و برخورد کنیم. آن موقع است که شهردار 
و سایر سازمان ها خود را محدود به اجرای قوانین 
می کنند. قدرت نظارتی شورا اثرگذار شده و خود 

را نشان می دهد.
وقتی موضوعی را پیگیــری می کنید و به 
نتیجه نمی رسید، چه کاری انجام می دهید؟

وقتی موضوعی را پیگیری می کنم و تذکرمان به 
نتیجه نمی رســد، واقعاً نمی دانم چه کاری انجام 
دهم! الان حس نظارتی مــن می گوید که پروژه 
اتوبان ۷٦ متری شــهید بروجــردی که قالیباف 
بودجه اش را پارسال 1۴ میلیارد و امسال هم 15 
میلیارد گرفته، چرا یک سال و نیم خوابیده است؟ 
این پروژه دست آقای جاوید است، در حالی که باید 
آقای قالیباف پاسخ گو باشد! می شود با این پروژه 
قالیباف را عوض کرد؟ پروژه پل تقی آباد و طغرل 
نیز از نمونه های دیگر اســت. در حالی که پول آن 
را گرفته اند؛ اما پروژه رها شده و هیچ کاری انجام 
نشده است. چه کسی باید پاسخ گو باشد؟ باید با 
مسئولان آن برخورد شود و اگر جوابی نداشتند، 
عزل شوند تا برای همه عبرت شود. این امر باعث 
می شود من هم که در شورای شهر هستم، انگیزه 
نظارتی  و خدمتی ام بالا برود. بارها شده که برخی 
اعضا به من می گویند: »قناعتی بی خیال شــو، با 
یه گل بهار نمی شــه! با یه موضوعی که پیگیری 

می کنی اتفاقی نمی افته!«
نکته دیگراین اســت اعضای شــورای شهر و 
نماینده های مردم برای ایفای بهینه رســالتی 
که مردم به دوششــان گذاشــتند، باید قدرت 
داشته باشند. قدرت در سیستم مدیریت شهری 
بد تعریف شــده اســت. یعنی وقتــی یک نفر 
اشتباهی در شهرداری آب هم می خورد؛ وقتی 
می گویی کــه چرا این اشــتباه را انجام دادی؛ 
می گویند قالیباف می آید و جواب می دهد. اگر 
در آتش نشانی اشتباه رخ داده باشد، می گوییم 
بیایید جواب بدهید، می گویند قالیباف می آید 

جواب می دهد. 
یکی از معیارهایی که می توان بر اســاس 

آن راجع به میزان کارایی نظارت شــورای 
شهر تهران قضاوت کرد، میزان عملیاتی 
شــدن برنامه دوم توسعه است. به تازگی 
جلسه ای در شورا در خصوص میزان تحقق 
برنامه دوم توســعه شهرداری برگزار شد 
.در آن جلسه  عده ای گفتند اجرای برنامه 
تعطیل شده اســت. عده ای دیگر اعتقاد 
دارند 30 درصد برنامه اجرا شده، اما معاون 
برنامه ریزی شــهردار تهران مدعی  است 
که تا 70 درصد این برنامه محقق شــده 
اســت. با توجه به وقت و هزینه زیادی که 
صرف تدوین و تصویب این برنامه شــد ، 
می توانست بهترین معیار برای نظارت بر 
عملکرد مدیریت شــهری باشد، اما عملا 
نه شورا توانست ساز و کار مناسبی برای 
نظارت بر میزان تحقق این برنامه تعریف 
کند، نه شهرداری خیلی خودش را در این 
زمینه پاســخ گو می داند و بر عکس گاهی 
هم می بینید که در شورا لوایح و طرح هایی 
می آید که انگار نه انگار شهر تهران برنامه 
مفصل و میان مدتی دارد. زاویه نگاه شما به 
این موضوع چیست؟ علت آن را چه  چیزی 
می دانید؟ و ایــن برنامه چه فرجامی پیدا 

خواهد کرد؟
  عدم تحقق درآمد مهم ترین دلیل این وضعیت 
اســت. پیش بینی در برنامه 5 ساله دوم این بود 
که 95000 میلیارد تومان درآمد داشته باشند؛ 
یعنی اگر میانگین بگیریم، تقریباً سالی 20 هزار 
میلیارد تومان باید درآمد داشته باشیم. ما در سال 
9٣ حدود 1٦ هزار و 800 میلیارد تومان درآمد 
داشتیم. به طور کلی همه آن  ها را که جمع کنید 
برای مثال به ۴5 هزار تا می رسد. ما در سه سال 
نباید به ۴5 تا برســیم، بلکــه باید به ٦0 هزار تا 
برســیم. یعنی 15000 میلیارد تومان کســری 
داریم. این چیزی بوده که تازه روی کاغذ اســت، 
در عمل هنوز توی حســاب و کتاب سال 9٣- 
9۴ ورود پیدا نکردیم که آیا واقعاً برنامه هایی که 
تحقق پیدا نکرده، بحث جابه جایی برنامه بوده یا 
کسری بودجه؛ همین پروژه طغرل که در بودجه 
سال 9۴ آمده، بعضی  از آن ها هم مثل شهرآفتاب 
غیرضروری است. یک دفعه آمدیم 180 میلیارد 
تومان بودجه جابه جا کردیم. خب این 180 میلیارد 
تومــان، یعنی چی؟ یعنی از 10، 20 مورد پروژه 
باید پول برداشته شود! شاید همان اعتبار شهید 
بروجردی و طغرل و... برای این پروژه هزینه شده 
باشد! جابه جایی ها به این صورت انجام می شود!
مثلًا همین پول که برای پروژه شهر آفتاب هزینه 
می شــد، بر اساس برنامه ای که برای آن تعریف 
شده بود. باید در 5 سال آینده انجام میشد ؛ ولی 
یک دفعه این پول در سال 9۴ هزینه شد. حالا 
درست است که در ســال 95- 9٦ دیگر برای 
فاز اول شــهر آفتاب بودجه ای داده نمی شــود. 
می خواهم بگویم که این چنین موضوعاتی باعث 
شد که بعضی از طرح ها انجام نشود و نسبت به 
برنامه 5 ساله مثل مترو و اتوبوس محقق نشود. 
مثلًا آن تعداد اتوبوس که می خواستیم نتوانیم 
تهیــه کنیم. ٣0 کیلومتر متروی که در ســال 
پیش بینی کرده بودیم، نتوانیم محقق کنیم و...

برخی می گویند که شهرداری عملاً کتابچه 
برنامه را کنار گذاشــته و یک دفعه طرح 
ضربتی مثل طرح ساماندهی مسایل منطقه 
12 انجام می دهد. یعنی اگر بودجه ای وجود 
نــدارد، این موارد از کجــا می آید؟ از این 
دســت موارد خیلی زیاد داریم. سؤال این 

است که شورا چرا قبول می کند؟
محقق نشدن برنامه ریشــه در رکود اقتصادی 

کشور دارد.

در سال 92 که این برنامه تصویب شد اکثر 
کارشناســان با توجه به شکل گیری رکود 
اقتصادی هشدارهای لازم را دادند اما شورا 
توجهی نکرد . به هر حال اعضای شورا باید 
این درک را می داشتند و پیش بینی درستی 
از فضای اقتصــادی می کردند. بنابراین از 
این زاویه هم شورا مقصر است. اگراقتصاد 
ممکلت خراب بوده ،باید بپذیرید که درست 

برنامه ریزی نکرده اید؟
روزهای اول شورای چهارم که با قالیباف حرف 
می زدیم و بحث بودجه را می خواست در برنامه 5 
ساله بیاورد. در جمع اصولگرایان شورا  با ایشان 
مسئله ای مطرح شــد. وی در آن جلسه گفت: 
»من این  مقدر در ســال می توانم درآمد داشته 
باشم«، من در آن جلسه به وی گفتم: »شرایط 
اقتصادی کشور به ســمتی می رود که خرید و 
فروش مسکن راکد می شــود، بیشترین درآمد 
ما هم در حوزه مســکن است و این اتفاق نمی 
افتد«،  وی در پاســخ به من گفت: »بزرگ ترین 
اشتباه شما اینجاست! از این به بعد وقتی اقتصاد 
مملکت به مشکل می خورد، تنها جایی که مردم  
مطمئن هســتند و می خواهند سرمایه گذاری 
کنند، بخش مسکن است و من به شما می گویم 
کــه این عدد رو بــرو بالاتر، یعنــی منظورش 
ایــن بود ما  بالاتــر از این پــول درمی آوریم«.
بنابراین نمی خواهم بگویم این به شورا ربط ندارد. 
اما مساله این است که در دولت هم همین است. 
دولت می آید یه برنامه 5 ساله را می دهد. می گوید 
اگر نفت را ٦0 دلار بفروشــم، این قدر هم حقوق، 
هزینه های جــاری و پروژه ها می شــود. 15000 
میلیارد تومان هم بودجه عمرانی کنار گذاشــته 
می شــود؛ ولی یک دفعه نفت ۴0 دلار تا ٦0 دلار 
می شــود. همین را به مجلس ارائه می کند. نقش 
شورا هم همین است. مجلس هم می گوید دو دو 
تا، چهار تا. نفت اســت و هیچ کس هم نمی تواند 
پیش بینی کند. ما هم در شــورا حساب و کتاب 
کردیم. البته ما کمی شهرداری را محدود کردیم. 
شــهردار می گوید به من اجازه دهید من این پول 
را در می آورم. به من اجازه تغییر کاربری دهید تا 
اعــلام کنم آن هایی که تغییر کاربری می خواهند 
بیایند. همه شهرداری ها پر از آدم می شود. آن هایی 
که می خواهند اداری را به تجاری یا مسکونی را به 

اداری تبدیل کنند.
این مساله ای که اشاره کردید واقعاً در حال 

حاضر در تهران رخ نمی دهد؟
نه اعلام رسمی نشده است. اختیار می دهیم که 
در بعضی از مــوارد و حوزه ها این اتفاق بیفتد؛ 
همچنین خارج از طرح تفصیلی کارهای انجام 
شــود که البته در حوزه اختیارات شورا نیست، 
یکسری چیزها را نادیده بگیریم و بگوییم: »آقا 
برو پول دربیاور!« اگر هم در حال اتفاق است به 
نظر من محرمانه است. شورا اصلًا مقصر نیست. 
شــهرداری مقصر است. شــهرداری لایحه را 
می آورد و تحلیل می کند. می گوید من براساس 
این چند ســالی که کار کردم، تحلیل من این 
است که می توانم سالیانه 20 هزار میلیارد تومان 
درآمد داشــته باشــم . 20 تا را می آورد. ما هم 
می گوییــم 18 هزار میلیــارد تومان  ؛ ولی 18 
تا هم محقق نشده است. حالا چه کسی مقصر 

است؟
آیا می توانیم ادعا کنیم به رغم اینکه گفته می شود 
شهر تهران دو دوره دارای برنامه شده، عملاً بر 

مدار برنامه حرکت نکرده است؟
ما باید نســبی نگاه کنیم، آیا نســبت به دوره 
سوم، شهرداری و شورای شهر قانون مندتر شده 
است؟ ؟ برداشت ما این است که شورا در بحث 
درآمدهای شهرداری حساس تر، رصد می کند. با 

برنامه کار می کند. درآمدها را براســاس قوانین 
بررسی می کند؛ ولی  100 نیست. اگر دوره سوم 
۴0 بوده، ما آن را به ٦0 رســاندیم. هنوز فاصله 
داریم. آیا شــورا براساس برنامه در حال حرکت 
اســت؟ نه 100 درصد نیستیم. قبلًا از 100 تا 
برنامه 20  مورد آن انجام می شــد، الان بیشتر 
شده اســت؛ ولی هنوز با ایده آل فاصله داریم. 
یکســری عوامل و برخی تصمیمــات غیرقابل 

پیش بینی است.
یکی دیگر از ابزارهای نظارتی شورا مقوله 
حسابرســی از شــهرداری هست ،یعنی 
حسابرسی متری اســت که به شورا این 
ابزار را می دهد که بتواند تفســیر دقیقی از 
میزان سلامت مالی شهرداری داشته باشد. 
اما در حسابرسی سال 92 شهرداری عملا 
به فرجام روشنی نرسید که به نظر می رسد 
شورا در این زمینه موثر عمل نکرد . چقدر 
این مسئله را می پذیرید و ریشه های آن چه 

چیست؟
در حسابرســی ســال 92 بیشتر ســازمان ها، 
شرکت ها وضعیتشان یا عدم اظهارنظر یا مردود 
یا اصلًا مقبول نداشتیم، بود. مناطق شهرداری 
هم بر اساس اطلاعاتی که داریم شرایط خوبی 
ندارند. در این مورد مــن انتقاد و تذکری دارم 
برای اعضای دوره ســوم شورا. چه آن هایی که 
الان در شــورا هستند، چه آن هایی که نیستند 
و یا اصلًا کاندیدا نشــدند. اگر آن ها که ســال 
88 و 89 در شــورا بودند، حساب های گذشته 
را به صورت جدی بررســی می کردند یا در 91 
سخت می گرفتند و سنگین محاسبه می کردند، 
بدون شک در ســال 92 شاهد شرایط بهتری 

بودیم.
با سخت گیری هایی که شــورای چهارم انجام 
داد، برای مثال تذکراتی در حسابرسی ها داده، 
اســنادی که علنی کرده و در سایت گذاشته و 
برخوردهایی که شــده، در سال 9۴ شرایط ما 
خیلی بهتر اســت. فاکتورهــا و هزینه های ما 
بر اســاس برنامه است. حســاب و کتاب دارد. 
شهرداری به خودش آمده. اما به ایده آل نرسیده  

است. 
به هر حال شهرداری ادعا دارد فقط برای پولی 
که به حســابم آمده، پاســخ گو بودم. پولی که 
غیرنقد بوده، به حســاب آن واریز شده، کسی 
بررسی نکرده است! امروز حساب های غیر نقد 
را روی کاغذ آورده و مبلغ آن را مشخص کرده  
است. ارزش گذاری کرده و می گوید آن ها وجود 
دارند. قبلًا این روند وجود نداشت. ما برای چه 
چیزی می گویم غیر نقد را بیاورید به ما توضیح 
دهید. حساب ها و بدهی های خود را به ما نشان 
دهید. این روند نشان می دهد شورای چهارم بر 
بدهی ها و مطالبات حساس است. انشاالله شما 

خروجی  آن را در دوره های بعد خواهید دید.
یکی دیگر از معیارهای نظارت بر شهرداری 
مقوله طــرح تفصیلی می باشــد. در این 
خصوص انتقادات زیادی مطرح می شــود 
به عنوان مثال برخی از اعضای شــورا بر 
این باورند که شــورای معمــاری مناطق 
تصمیماتی فراتر از طــرح تفصیلی اتخاذ 
می کند و می گویند اتفاقاتی در تهران در 
حال وقوع اســت که فاصله زیادی با طرح 
تفصیلــی دارد. از این زاویــه هم به نظر 
می رســد شورای شــهر تهران نتوانسته 
نظــارت خودش را به خوبــی اعمال کند. 
قضاوت شــما در این خصوص چیست؟

به نظر من بیشــتر مناطق شهرداری تهران در 
ضوابط طرح تفصیلی حرکــت نمی کنند.آمار 
رســمی کمیسیون ماده صد نشان می دهد که 
در ســال 9۴، 1۴٦00 تخلف به این کمیسیون 
ارجاع شــده اســت.یعنی اگر میانگین بگیرید 
سالیانه برای هر منطقه بالای ٦00 تخلف وجود 
دارد. این نشــان می دهد هیچ کدام از مناطق 
طرح تفصیلی را رعایت نمی کنند. سال 9۴ که 
رکود ساخت مســکن داشتم، هر منطقه ٦00  
مورد تخلف داشته اســت. پس ما از شهرداری 
در حوزه ساخت و ساز بر اساس ضوابط و قوانین 
طرح جامع و طرح تفصیلی عملکرد مناســبی 
نمی بینیم. در این زمینه اگر من نفر اول نباشم، 
دومین نفری هستم که در مورد پروژه های کلان 
تذکر داده ام که برابر طرح جامع تفصیلی کار شود. 
به طور کلی اعضای شــورای شهر نسبت به این 
تخلفات کم توجه هستند. چند نفر هم هستند 
که حساسند؛ ولی با ســه، چهار نفر کار پیش 
نمی رود! یک عزم کلی و یک وحدت رویه می خواهد.

پاسخ قناعتی درباره انگیزه پیگیری تخلف ساخت طبقات مازاد مرکز تجاری علاءالدین؛  

تخریب علاء الدین؛ درس عبرتی برای سایر متخلفان
بعد از اين جريان آقای 
قاليباف صحبتی را در 

صحن شورا انجام داد و 
گفت؛ من در شهر تهران 
مشكل هتل، شهربازی 
و... دارم و حالا شخصی 

آمده و در جهت رفع اين 
مشكل سرمايه گذاری 
كرده است. حالا 2000 
يا 3000 متر تخلف هم 
كرده! آيا واقعاً ما بايد در 
اقتصاد شهری تنگ نظر 
باشيم و نخواهيم بخش 

خصوصی سرمايه گذاری 
كند؟ ايشان از يک زاويه 
ديگر با فكر اعضا بازی 
كرد و نظر آن ها را به 

سمت خود كشاند. اعضای 
شورا می دانستند تخلف 

شده؛ اما مصلحت انديشی 
كردند كه اگر تخلفی هم 
شده، تخلفی در جهت 

خدمات شهری و اقتصاد 
شهر است. رويكرد من 
يک رويكرد شهرسازی 
بود، رويكرد برخی اعضا 
ملی و كلی بود و از دايره 

نگاه من خارج بود. بنابراين 
در اين موضوع همراهی 
نداشتم. اين ماجرا ادامه 

داشت تا اينكه مالک آنجا 
گفت؛ از ميراث فرهنگی و 
شهرداری پيگيری كرده و 
گفته اند كه آقای قناعتی 
قانع نشده است، اداره 

برق و گاز به من انشعاب 
نمی دهند و به نوعی ملک 
من تحت الشعاع مخالفت 
آقای قناعتی قرار گرفته 

است

در سال 94 گزارشی 
برای ما آمد كه ملكی 

پروانه 5600 متر داشته؛ 
اما 32000 متر ساخته 

است. البته ناظر آن 
می گويد 38000 متر. 
بررسی كرديم و ديديم 

كه شهرداری چنين 
تخلفی انجام داده است. 
تذكری را به شهردار 

داديم. شهردار گفت؛ ما 
اين ملک را مشاركت 

كرديم و درست است كه 
در پروانه 5000 تا است، 
منتهی با مشاركت ما اين 

متراژ ساخته شده است. ما 
گفتيم آيا اگر شهرداری 

بخواهد در جايی مشاركت 
كند يا خودش بسازد، نبايد 

پروانه بگيرد؟ بنابراين 
نسبت به اين موضوع تذكر 
داديم و كماكان اين تذكر 

در دستور كار ما است 
و رهايش نكرديم. اين 

پرونده چون پروانه بالای 
5600 متر ندارد، بايد 

تماماً تصميم گيری شود. 
آقای سالاری در كميسيون 
ماده 5، 19600 متر قلع 
و قمع زده است و از اين 
19600 تاكنون نزديک 

به 2000 متر تخريب شده 
است و برای تخريب مابقی 
آن هم پيگيری می كنيم و 
پرونده همچنان باز است

هفتهنامه

برگزاری 12 نمایشگاه  در شهر آفتاب تا پایان سال
مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی شهرآفتاب خبر از برگزاری نمایشگاه های تخصصی سایر کشورها در این مجموعه نمایشگاهی داد. محمد سیدی با اعلام این خبر گفت: طبق یک برنامه ریزی مدون؛ تا 
پایان امسال بیش از 1۲ نمایشگاه تخصصی و غیر تخصصی در مجموعه نمایشگاهی شهرآفتاب برگزار خواهیم کرد. وی با بیان اینکه امکان دارد تعداد برگزاری نمایشگاه ها در سال جاری  بیشترنیز شود، افزود: 
نمایشگاه ها طبق تاریخ از پیش تعیین شده در تمامی حوزه ها برگزار می شوند. سیدی با اشاره به اینکه برگزاری نمایشگاه های تخصصی و بین المللی را در حوزه های قطعات خودرو ، پلاستیک و صنایع چوب در 
دستور کار داریم، ادامه داد: همچنین در نیم سال دوم شاهد برگزاری نمایشگاه های بین المللی و ملی در مجموعه نمایشگاهی شهرآفتاب خواهیم بود. مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی شهرآفتاب با تاکید بر اینکه 
با تعاملات گسترده به برگزاری هرچه بهتر و با کیفیت تر نمایشگاه ها خواهیم پرداخت، بیان کرد: سعی شده است که فضایی کاملا وسیع و مجهز در اختیار غرفه داران قرار داده شود.  مهمان هفته



معتقدم در گذشته هم 
دولتها و هم نهادهای 
عمومی و شهرداری ها 
به شهر ری بی توجهی 

كرده اند. آلوده ترين نقطه 
شهری تهران منطقه 20 
و ری است اما هيچ سهم 

مشخصی از آلايندگی كه 
ساليانه شهرداری تهران 
دريافت می كند، وجود 
ندارد. همچنين می شود 
گفت كه بخش اعظمی 
از شهر را بافت فرسوده 
تشكيل می دهد كه هر 

لحظه می تواند جان مردم 
ری را تهديد كند. اگر 
گسل ری كه معروف 

است، خدای نكرده فعال 
شود اثری از ری نمی ماند

به عنوان فرمانداری 
وقتی روند تخصيص 
اعتبارات و روند توجه 

دولت و نهادهای عمومی 
از جمله شهرداری را 

نسبت به موضوع شهر ری 
بررسی می كنم، می بينم 
كه شهرری از يک ظلم 
تاريخی رنج می برد كه 
در همه ابعاد از جمله 

بهداشت، آب شرب مردم، 
كشاورزی، منظره شهری، 
امكانات و خدمات عمومی 

ديده می شود

اين يک دروغ بزرگ است 
كه به مردم ری گفته شده، 

شهر ری درآمد ندارد و 
برای اداره كردن اين شهر 
نيازمند انتقال منابع مالی 
از نقاط شمالی شهر تهران 
به جنوب تهران هستيم. 
چراكه شهرری دهمين 

شهر صنعتی و نهمين شهر 
صنفی ايران است

ادامه از صفحه 10
معیار دیگری که می توان در مورد عملکرد شــورای شهرتهران بر 
اساس آن قضاوت کرد، معیار شفافیت و میزان پاسخ گویی به افکار 
عمومی است. ظاهراً بر اســاس یک قاعده نادرست و مرسوم در 
شورای شهر تهران یک روز از جلسات را غیرعلنی برگزار می کنند) 
روز های یکشنبه(  و یک روز را علنی) روزهای سه شنبه (. یعنی می 
توان  می توان گفت شورای تهران 50 درصد فعالیت آن در بهترین 
حالت برای مردم شفاف است و مسائل جدی مرتبط  با حوزه مالی، 
حسابرسی، نظارت، چالش های مدیریتی، جابه جایی آدم ها در روزهای 
یک شنبه اتفاق می افتد. من خودم این تعبیر را به کار می برم که شورا 
در روزهای یک شنبه در زمین شهرداری و روزهای سه شنبه هم در 
زمین رسانه ها بازی می کند. به طور کلی منظورم این است که شورای 
شهر تهران نمی تواند از حیث شاخص شفافیت و پاسخ گویی به افکار 
عمومی نمره قابل قبولی داشته باشد. شما چقدر با این تحلیل موافقید ؟

نظر همه اعضای شــورا این نیســت. حداقل نظر دکتر حافظی و بنده این 
نیست. ما بارها گفتیم خبرنگاران یک شنبه ها هم بیایند. چه اشکالی داره. چرا 
باید کاری کنیم که تراکم فشردگی تذکرات در روزهای سه شنبه بروز کند 
و بیرون بزند. هر روزمان باید عادی باشد. سعی کردم چیزی که می گویم، 
ابتدا خودم رعایت کنم. تو جلسه خصوصی به شوخی می گویند قناعتی به 
رسانه ها می گوید که در جلسه غیرعلنی چه گذشته است؟ البته ما هر چیزی 
هم نباید بگویم؛ چون عده ای افراد سودجو در این شهر وجود دارند که دنبال 
یکسری اخبار هســتند تا به واسطه آن ها به منافع خودشان برسند، آن ها 
محرمانه است و نباید به افراد گفت. در کل 90 درصد موضوعات بحث هایی 
است که قابل بیان هستند. ما خبر و مورد پنهانی نداریم! ما نماینده و وکیل 
مردم هستیم. شما موکل ما هستید. ما را فرستادید از طرف شما به دادگاه 
رفتیم. به ما حقوق می دهید. اگر ما به شما دروغ بگویم، چه وکیلی هستیم؟ 
چرا باید موضوعاتمان محرمانه باشد. البته در مجلس و دولت هم این شرایط 
است که مردم در جریان همه امور قرار نمی گیرند؛ زیرا ممکن است با مطرح 

کردن برخی موارد نظام یا جامعه با مشکل روبه رو شود.
میشود مواردی از تصمیمات مهم در روزهای یکشنبه را بفرمایید؟

در مورد حسابرسی ها که بیشتر در روز های یک شنبه است، موضوعاتی مطرح 
می شود که اگر بعضی از رسانه ها هم آن الفاظ را طوری تیتر کنند که به گوش 
جامعه برسد، مردم از نمایندگان خود ناراحت می شوند. نمی خواهم بگویم بدبین 
می شــوند. مثلاً در جلسه می گویند فلان سازمان، فلان کار را کرده. یکی بلند 
می شود، می گوید این به جز دزدی است؟! خب این مورد پخش می شود. حالا آن 
عضو شورا نسنجیده یا از روی احساسات با مدارک ناقص، موضوعی را می گوید 
که بعد در رســانه ها چاپ می شود. بعد می گویند پس معلوم شد منشأ دزدی 
کیست؟ پدرســوخته دزد بوده در شورا. فهمیدم تو بودی. پس شاید یکسری 
دعواها و حرف هایی رد و بدل می شود که مبنای علمی و منطقی نداشته باشد . 
معیار دیگری که می شــود راجع به عملکرد شورای شهر تهران بر 
اساس آن قضاوت کرد ، معیار دستور جلسات و کیفیت مباحث مطرح 
شده در صحن شورا است. بر اساس یک محاسبه کارشناسی، هر 
جلسه شورای شــهر تهران حدود 390 میلیون تومان هزینه برای 
شهر تهران دارد. حال اگر این هزینه را با کیفیت و کمیت موضوعات 
مطرح شده در جلسه شورا مقایسه کنید، به این نتیجه می رسید که 
خروجی جلسه اصلاً قابل مقایسه با هزینه ای نیست که شورا بر شهر 

تهران تحمیل می کند. ارزیابی شما از این مساله چیست؟
با مبلغی که اعلام می کنید، مشخص می شود که صرفا در حال نگریستن به 
ویترین شورا هستید. روزهای یک شنبه و سه شنبه شورا یک ویترین دارد 
که کانون اصلی  آن سه شــنبه اســت؛ ولی آیا رسالت نماینده شورا در سه 
ساعت جلسه روز یک شنبه است؟ ما نمایندگانی داریم که کمیسیون های 
خاص خود را می روند. در هفته ٣، ۴ کمیسیون می روند. به جز کمیسیون ها؛ 
ملاقات مردمی، سرکشــی به مناطق، جلسه با شورایاری ها، یعنی درست 
اســت ۷0 ســاعت گفته اند؛ اما بعضی از اعضا 100 تا 150 ســاعت وقت 
می گذارند. من که می گویم هتل اسپیناس فلان، خودم می روم. برج طغرل 
می بینم خوابیده، خودم می روم. صبح می روم با شورایاری منطقه 20 جلسه 
می گذارم. بعد می رویم بازدید از طغرل، بعد دوباره برمی گردیم با هم جلسه 
می گذاریم. اگر بخواهیم بگوییم شورای شهر روزانه یا سالانه ٣90 میلیون 
تومان هزینه دارد. من هم حرف شــما را قبول دارم؛ ولی آن نیست. از آن 
داستان بیرون بیاید. اگر بخواهیم این جوری محاسبه کنیم، مجلس هم دارای 
همین مشکلات است. بله از لحظه به لحظه ای که در شورا هستیم باید کاری 
که انجام می دهیم، توجیه داشته باشد. فقط هم نه توجیه اقتصادی . باید در 

همه موضوعات باعث رفاه آسایش شهروندان شود، هر کاری که می کنیم.
حس و قضاوت مردم در خصوص مساله فساد و رانت یکی دیگر از 
معیارهایی است که بر اساس آن می توان در خصوص عملکرد شورا 
قضاوت کرد. از این زاویه  شورای شهر چقدر توانسته  حس مردم 
را تغییر داده و آیا باعث شده که مردم بگویند وجود شورایی ها باعث 

شده موضوع فساد و رانت کمتر شود یا خیر؟ 
اینکه بگوییم شورای شهر در بحث حساب و کتاب شهرداری حضورش مثمر 
ثمر بوده یا نه. این نگاه غیرمنصفانه است. اگر شورا نباشد شهرداری برنامه ای 
ندارد، اگر شــورا نباشد شــهرداری بر مدار برنامه کار نمی کند و شهرداری 
بر اساس برنامه هزینه نمی کند. هزینه های شهرداری مبنای کنترلی ندارد. 
اینکه شورا موفق بوده یا نبوده نسبی است. اینکه شورا نباشد؛ نه قبول ندارم. 
ما الان به شهرداری می گویم این عدد برای مترو، بعدش هم حساب و کتاب 
می کنیم. لازم باشد هزینه ها و فاکتورهای آن ها را بررسی می کنیم. درست 
است شاید دقتمان کم باشد و شهرداری در بعضی جاها پنهان کاری داشته 
باشد؛ ولی اینکه شــورا هیچ اثری نداشته، منصافه نیست. شورای شهر بر 

اساس تحقیقی که می کند، فوائد و نتایج بسیار زیادی برای بیت المال دارد.
در خصوص حس و قضاوت مردم، باید به آن ها گزارش دهیم. باید بدانند. رئیس 
شورای شهر و کمیسیون ها باید به مردم توضیح دهند. کمیسیون عمران باید در 
برنامه تلویزیونی شرکت کند )برنامه های که موارد را به چالش می کشند(. بگوید 
از روزی که آمده، چه کاری کرده و چقدر هزینه کرده است؟ چقدر مغایرت و 
عقب ماندگی دارد از آنچه برنامه ریزی کرده تا آنچه دیده است. مردم بدانند که 
شورا خط کش گذاشته، کنترل و رصد کرده تا به این وضع برسد. شاید اگر شورا 
نباشه، توسط یکسری پنهان کاری و تخلفاتی می شد. چون احساس می کند 
بالای سرش کسی نیست و پایشی برای حساب و کتاب عملکرد وجود ندارد. 
من خودم بیشتر از همه مصاحبه می کنم. به مردم می گویم این اتفاقات افتاده 

است. شورا خیلی مؤثر است و باید عملکرد خود را به مردم بگوید.

در گفت وگو با جمالی پور؛ معاون استاندار تهران و فرماندار ویژه شهرستان ری مطرح شد:

این یک دروغ بزرگ است!
زمان مصاحبه را بــرای صبح زود تنظیم کرد. 
هنگامی که به محل فرمانداری رسیدم، هنوز 
کســی نیامده بود. دقیقاً ســر ساعتی که قرار 
مصاحبه بود، شــروع کردیم. در ذهن خودم 
طراحی خاصی کرده بودم که خروجی مصاحبه 
تصویــر روشــنی از وضعیت شــهر ری برای 
خوانندگان نشریه ارائه دهد. فرماندار ری در 
این مصاحبه مسلط بر مسائل ری بود و درک 
دقیقی از مشــکلات و اولویت های آن داشت. 
وی با حرارت بالایی از اقدامات دولت روحانی 
دفاع کرد و در عین حال خواستار توجه جدی تر 
دولت به ری شد. در نگاه آقای فرماندار، آنچه 
شــهر تهران به ری می دهد بسیار کمتر از آن 
چیزی اســت که از آن می گیرد و ری کنونی 
در زیر ســیطره معضلات تهــران قرار گرفته 
اســت. هدایت الله جمالی پور؛ معاون استاندار 
تهران و فرماندار ویژه شهرستان ری در پایان 
مصاحبه راه حل معضلات و مشکلات استان تهران 
را تشکیل مجلس محلی دانست. آنچه در این 
یادداشت تقدیم می شود خلاصه ای از این گفتگو 

است.
برای ورود به بحث بفرمایید بودجه عمرانی 

شهر ری در سال 94 چه میزان بوده است؟
اجازه دهید طور دیگری با این ســؤال برخورد 
کنم. میزان توجــه دولت و نهادهای عمومی از 
جمله شهرداری به شهری ری در ادوار گذشته 
چگونه بــوده و در توزیع اعتبارات و خدمات در 
حوزه شهری ری چه اتفاقاتی از گذشته تاکنون 
افتاده اســت. شاید مقایسه آن ها نشان دهد که 
وضعیت شهر ری و محرومیت این نقطه تاریخی 
و به نوعی پیشــینه فرهنگی، مذهبی، تاریخی 
ایران چگونه اســت. ری کنونی در زیر سیطره 
معضلات تهران قرار گرفته است. آب های آلوده، 
مردگان، دفن زباله ها و انتقال صنوف آلاینده و 
مزاحم و هر آنچه به نوعی تهران را آزار می دهد، 
در این شهر جمع می شود و این مظلومیت ری 
را می رساند؛ زیرا در قبال آن توجه به این شهر 
و ارائه خدمات قابل دفاع و مناســب برای مردم 
دیده نمی شــود. همه زباله هــای تهران؛ یعنی 
حدود 8500 تن در روز در ری جمع می شــود. 
محاسبه کنید سالیانه مردم تهران چقدر عوارض 
پسماند می دهند و این عوارض چقدر سهم ری 
می شــود؟! آلاینده ها امروز خاک و آب و هوای 
مردم را نابود کرده؛ ولی در قبالش هیچ عددی 
برای ســاماندهی دریافت نمی شود. نگاه کنید 
آب آلــوده ای که مردم تهران تولید می کنند در 
رودخانه هایی که از گذشته برای کشاورزی مردم 
ری مورد اســتفاده قرار گرفته، جاری می شود. 
اکنون خاک حاصلخیز و سرمایه غنی کشاورزی 
مردم ری در حال نابودی است. این همه تولید 
می شود؛ اما ســهم ری از عوارض تولید خوردو 
صفر اســت و پول را  تهران دریافت می کند. به 
این ترتیب با اینکه آلوده ترین نقطه شهری تهران 
منطقه 20 و ری است؛ اما هیچ سهم مشخصی 
از آلایندگی که سالیانه شهرداری تهران دریافت 
می کند، وجود ندارد. به نوعی معتقدم در گذشته 
هم دولت ها و هم نهادهای عمومی و شهرداری ها 
به شــهر ری بی توجهی کرده اند. اگر نگاهی هم 
به موارد و نشــانه های شهری بیندازیم، متوجه 
می شــویم که منظره شهری شــهر ری از یک 
انسجام معقول مبتنی بر فرهنگ و تاریخ خود 
برخوردار نیســت. می توان بیان کرد که بخش 
اعظمی از شهر را بافت فرسوده تشکیل می دهد 
کــه هر لحظه می تواند جان مردم ری را تهدید 
کند. گســل ری معروف است. اگر خدای نکرده 

فعال شود، اثری از ری نمی ماند.
به عنوان فرماندار وقتی روند تخصیص اعتبارات 
و روند توجه دولت و نهادهای عمومی از جمله 
شــهرداری را نســبت به موضوع شــهر ری 
بررســی می کنم، می بینم که شهر ری از یک 
ظلــم تاریخی رنج می برد. این ظلم تاریخی در 
همه ابعاد از جمله بهداشــت، آب شرب مردم، 
کشاورزی، منظره شــهری، امکانات و خدمات 
عمومــی دیده می شــود. دولت جنــاب آقای 
روحانی از روزی کــه امور را بر عهده گرفته و 
بنده توفیق خدمتگذاری مردم را پیدا کرده ام، 
در چارجوب یک برنامه مشخص توجه ویژه ای 
به ارتقای خدمات در حوزه شهر ری شده است. 
شــهر ری با وجود پیشــینه تاریخی طولانی، 
ســاختار اداری ناهمگونی دارد. می دانید ری 
از 5 استان کشــور به لحاظ جمعیتی بزرگ تر 
است؛ اما ســاختار اداری  آن در حد یک شهر 
تازه تأســیس بوده و از ایــن نظر رنج تاریخی 

می بــرد. به کمک دولــت علی رغم ممنوعیت 
برنامه پنجم در توســعه ســاختار اداری شهر 
ری بازنگری کرد و اکنون این شهر در ساختار 
اداری از جایگاه نسبتاً مناسبی برخوردار شده 
اســت. همچنین اکثر ادارات شهر ری از دفتر 
نمایندگی به مدیریت و معاونت مدیر کلی ارتقا 
داده شد و نیروی انســانی مورد نیاز را نیز در 
چارچوب ارتقا و خدمات دستگاهی مورد توجه 
قرار داده است. در اهمیت توجه دولت به شهر 
ری همین کافی است که رئیس  جمهور محترم 
٣ بار به طور غیررسمی و یک بار هم رسمی از 
شهر ری بازدید کرده اند. حاصل دیدار عمومی 
رئیــس  جمهور برای مــردم ری ۴٣0 میلیارد 
اعتبار بود که در راســتای مشکلاتی که عرض 
کردم، ســاماندهی شده است. احداث فضاهای 
ورزشی برای جوانان، ساماندهی آب های آلوده 
و تصفیه خانه در مســیر ســرخه حصار و نهر 
فیروزآباد )چالش اصلی کشاورزی ری(، احداث 
دو بیمارســتان جایگزین یکــی در فیروزآباد 
و دیگــری در هفت تیر )برای ارتقای ســطح 
خدمات درمانــی مردم(، احــداث مکان های 
آموزشی )در بخشی از منطقه از کمبود مدارس 
رنج می بردیم و مدارســمان دو یا سه شیفت 
داشــتند( از مســائلی بود که مورد توجه قرار 
گرفت. مردم نیز یک خواسته ملی داشتند که 
آن احداث راه آهن بــود. این مورد نیز تصویب 
شد و قرار است ایســتگاه راه آهن شهر ری در 
دیدار بعدی راه اندازی شــود. معتقد هســتم 
که دولت در ٣ ســال گذشته توجه ویژه ای به 
مسائل شهر ری کرده است. در کنار دو موضوع 
اصلاح ساختار و ارتقای و مناسب سازی ساختار 
اداری و اعتبارات مربوط به بازدید جناب دکتر 
روحانی، یکی از این موارد پرداختن سهم شهر 
ری از محل درآمدهای مربوط به عوارض ارزش 
افزوده و آلاینده بود. سال ها بود که این عوارض 
را شهرداری تهران می گرفت. یک نکته بسیار 
تأســف بار این بود که به مردم ری گفته شده 
بود؛ شــهر ری درآمد ندارد و بــرای اداره آن 
نیازمند انتقال منابع مالی از نقاط شمالی شهر 
تهران به جنوب تهران هستیم. این یک دروغ 
بزرگ اســت؛ زیرا ری دهمین شهر صنعتی و 
نهمین شــهر صنفی ایران است. محاسبه شد 
عوارضی که از محل ارزش افزوده و آلایندگی 
می تواند نصیب شــهر ری برای اداره  آن شود، 
بالای 1000 میلیارد تومان اســت و شــهری 
مثل این شــهر می تواند 1500 میلیارد تومان 
برای اداره مدیریت شــهری خود درآمد داشته 
باشــد. درصورتی که ه قبــل از اینکه بنده به 
مســئولیت فرمانداری ری منصوب شوم، کل 
بودجه شهرداری منطقه 20، 90 میلیارد تومان 
بود و با تغییر شــورا و استقرار شورای جدید، 
اکنون تخصیص اعتبــارات مربوط به مدیریت 
شهری به ۴00 میلیارد تومان رسیده است. در 
سال گذشته نزدیک به ٣00 میلیارد تومان از 
محل ارزش افزوده و آلایندگی برای اداره شهر 
گرفتیم و این مبلغ برای بهیاری، شــهرداری و 
بخشــی هم در اختیار فرمانداری برای ارتقای 
ســطح خدمات بهداشــت و درمان و راه های 

روستایی مورد استفاده قرار گرفته است. 
تحلیل شــما نیز ماننده بنده این است که 
توزیع منابع در تهران عادلانه نیست. اکنون 
می خواهم به بررســی سهم و نقش دولت 
و مدیریت شــهری در ایجاد این وضعیت 
بپردازم. برای ورود به این مسئله خواهش 
می کنم باهم یکسری اعداد و ارقام بودجه ای 
را مرور کنیم. بفرمایید سال 1394 و 1395 
وضعیت بودجه عمرانی شهر ری چگونه بوده 
و در واقع آن بخشی که دولت اختصاص داده، 

به چه صورت بوده است؟
اولاً شما مستحضرید که دولت آقای دکتر روحانی 
در حــوزه درآمد و بودجه بــا چالش های جدی  
مواجه شــد. درآمدهای نفتی دولت از مرز 1٣0 
دلار افت کرد و به 25 دلار رســید. فروش نفت 
دولت از 2500000 بشــکه در ســال 1٣9۴ به 
800000 بشکه افت کرد. بنابراین مشاهده کردید 
که چه فاجعه عظیمی در تأمین منابع مالی کشور 
اتفاق افتاد. آن هم در کشور ما که تک محصولی 
است و کل بودجه با درآمدهای نفتی کشور ارتباط 
مســتقیمی دارد. در این فرایند باز دولت با همه 
مشکلات خود توجه ویژه ای به ری کرد. هرچند 
درست است که سهم ری از اعتبارات عمرانی در 
بودجه عمومی دولت قابل قبول نیست و حدود 
1۷ میلیارد تومان اســت. در مجموع اختصاص 
دولت در طول ٣ سال، حدود ۴0 میلیارد تومان 
می شود. این فقط از محل بودجه عمومی دولت 
است؛ اما دولت برای اینکه نشان دهد به ری توجه 
ویژه دارد، نزدیک به ۴00 میلیارد تومان از محل 
مالیات ها، ارزش افزوده و آلایندگی برای توسعه و 
عمران ری اختصاص داد که در طول تاریخ کشور 

بی نظیر است.
ارقام بودجه عمرانی شهر ری را  با بخش مرکزی 

تهران و فرمانداری شمیرانات مقایسه بفرمایید.
اصلاً قابل مقایســه نیست. توجه در حوزه دولت 
در استان تهران قابل مقایسه با هیچ جای کشور 
نیســت. یعنی این سهم عددی که دولت به ری 
اختصاص داده در بودجه های عمومی و مالیاتی با 
هیچ نقطه ای از استان تهران قابل مقایسه نیست. 
تا جایی که خبر دارم سهم شهرستان های دیگر 

کمتر از 100 میلیارد تومان است.
حال اگر بخواهیم برآورد حداقلی از نیازهای 
شهر ری داشته باشیم، چه میزان منابع مالی 
مورد نیاز هست تا حداقل های زندگی شهری 

در آن فراهم شود؟
باید نگاهی به سطح محرومیت بیندازیم. سطح 
محرومیت ری آنقدر بالاســت و متأسفانه آنقدر 
بی توجهی به آن شده و آنقدر زیر معضلات تهران 
قرار گرفته که نیازمند یک بودجه نویسی مستقل 

است.
برآورد شما به عنوان فرماندار ری در خصوص 
میزان اعتبار مورد نیاز برای اینکه این شهر را 
از نقطه محرومیتی که می فرمایید تا به یک 

نقطه حداقلی برسانید، چیست؟
اگر در یک برنامه 5 ساله مشخص بتوانیم 5000 
میلیارد تومان اختصاص دهیم، شاید بتوانیم ری 
را از این حالت بیرون آورده و به طور نسبی آن را 

بهبود ببخشیم.
بنابراین بــا توجه به بودجــه ای که دولت 
اختصاص داده و ســطح نیازهای شــهر، 
سال های بســیاری طول می کشــد تا به 
آن نقطه برســیم. اکنون به نقش و سهم 
شهرداری شهر ری بپردازیم، بودجه عمرانی 
شــهرداری منطقه 20 در این 3 سال چقدر 

بوده است؟
انتقاداتی که من نسبت به شهرداری و مدیریت 
شــهری دارم، فقط خاص دوره فعلی نیســت، 
خاص همه ادوار است. همه مدیران شهری ادوار 
مختلف بعد از انقلاب که سکان امور را در دست 
گرفتند، توجه آن ها به ری کمرنگ بوده است. این 
کم توجهی نسبت به شمال، شمال غرب و شمال 
شــرق تهران اصلاً قابل مقایسه نیست. در سال 
1٣92 که من عهده دار مسئولیت شدم، بودجه 
عمرانی شهرداری منطقه، 90 میلیارد تومان بود. 
به دلیل اینکه خیلی از اعضای شورای شهر تهران 
از دوستان من بودند، این موضوع مورد بررسی قرار 
گرفت. بنابراین در حال حاضر توجه شهرداری به 
ری نزدیک به ٣/5 برابر افرایش یافته است. البته 

این فقط روی کاغذ اســت و من نمی دانم چقدر 
تخصیص پیدا کرده است. این ۴00 میلیارد تومان 
را هم اگر بخواهیم با مناطق 1 و 5 مقایسه کنیم، 

باز خواهیم دید که بسیار اندک است.
شهر ری چقدر مالیات می دهد؟

ما در ری اگر فقــط بخواهیم مالیات صنعتی را 
حساب کنیم، بیش از 1000 میلیارد تومان است.

چقدر در بخش ارزش افزوده مالیات می دهد؟
بیش از 1000 میلیارد اســت؛ اما متأسفانه فقط 

عدد تقریبی  آن را دریافت کرده ایم.
منظورتان این است سالیانه بیش از 1000 
میلیارد تومان مالیات داده می شــود و 400 

میلیارد تومان دریافت می کند؟
۴00 میلیارد فقط مربوط به یک ســال نیست. 
سهم سالانه نزدیک به 2۷0 میلیارد است. حالا این 
خارج از آلایندگی هاست؛ چون ما در نمره گذاری 
هیچ نقشی نداریم. این شهر شماره گذاری خودرو 
ندارد، در حالی که تهران و همه مناطق آن دارند. 
یا موضوعات مربوط به آلاینده هایی که شهرداری 
تهران می گیــرد، ولی به دلیل جهت حرکت باد 
بیشتر آن در شــهر ری متمرکز می شود. جالب 
اســت بدانید حتی صنایع بزرگ شــهر ری نیز 

مالیات خود را به تهران پرداخت می کنند.
البته برای اولین بار دولت عدالت توزیعی را ایجاد 
کرد. این عددی که در ذکر شد؛ در گذشته تمام 
آن را شهرداری گرفته و هیچ سهمی برای توسعه 
روستایی و شهری شهر ری قائل نشده است؛ اما 
دولت این سهم را منطقی کرد. یعنی از شهرداری 
گرفــت و آن را در حــوزه شهرســتان با اختیار 
فرماندار توزیع کرد که کار بزرگی بود. با این کار 
خیلی از معضلات شهر ری سامان پیدا کرد. آبی 
که امروز به سد ماملو متصل شده، از این اعتبارات 
گذاشته شده یا حجم عظیمی از این اعتبارات را 

در راه روستایی برده ایم.
در دوره طلایی قیمت نفت در آن ســال ها 

چقدر به ری اختصاص داده شده است؟
بالاترین عددی که در دوران طلایی قیمت نفت به 
ری داده شده، حدود ۷0 میلیارد تومان بوده است 
که اگر نرخ تورم را هم بخواهیم حســاب کنیم، 

ارزش عددی آن خیلی پایین است.
آیا از مجموع فرمایشات شما می توانیم این 
نتیجه گیری مشــترک را داشته باشیم که 
میزان منابعی که دولت به شهر ری اختصاص 
می دهد، در مقابل مشــکلات ری مانند یک 

شوخی بزرگ است؟
100 درصــد، معتقدم اداره ری با این ســاختار 
غیرمنطقی است. زیرا با ساختار فرمانداری اداره 
شهری نمی توان آن را اداره کرد؛ زیرا شهرستان 
ری از 5 استان بزرگ تر است و از لحاظ صنعتی 
دهمین شهر صنعتی ایران، از لحاظ استقرار پایگاه 
صنفی نهمین شــهر، از لحاظ امنیتی با استقرار 
چهار زندان اولین شــهر ایــران، از نظر حمل و 
نقل مهم ترین شهر ایران با استقرار فرودگاه امام 
خمینی و پایانه بزرگ باربری کشــور، از لحاظ 
انبارداری مرکز ثقل صــادرات و دپوی انبارهای 
ایران اســت. بنابراین اداره این شهر با فرمانداری 

کاری سخت و با این اعتبارات غیرممکن است. 
شما معتقدید که اگر ری تفکیک و جدا شود، 
با منابعی که از درون خود به دست می آورد، 
می تواند آن را به نحو مطلوب اداره کند و آیا 

این راه حل پیشنهادی شماست؟
100 در صد. معتقدم اگر به من اجازه دهند که 
برحســب امکاناتی که در شهر ری است، شهر را 
اداره کنم. حتی می توانم به شهرســتان هایی که 
پیرامون ما هستند و امکانات ضعیفی دارند، کمک 

کنم.
معنای حرف شما این است که منابع ری به 
جای دیگری می رود، در حالی که واقعیت این 

را نشان نمی دهد؟
من فکر می کنم مشــکل اساســی این است که 
مدیریت شــهری تهران جدایی بین ری و تهران 
را خطری بــرای خود می داند. چون احســاس 
می کند اگر این اتفاق بیفتد باید برای ساماندهی 
معضلاتش هزینه بپردازد. برای مثال بدون شک 
برای دفن هر خودروی زباله ای که می خواهد در 
آرادکوه بیاید، باید عوارض پرداخت کند. تهران در 
قبال معضلاتی که امروز بر ری تحمیل می کند، 
هیــچ چیزی ارائه نمی دهد و در مقابل معضلات 
بسیاری به آن تحمیل می کند. اگر بخواهیم در 
یک قالب عددی با تهران حساب و کتاب کنیم، 
باید ســهم عظیمی را به ری پرداخت کند. دفن 
مردگانی که در ری اتفاق می افتد، عدد و رقمش 

را چه کسی دریافت می کند؟
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23 رام قطار جدید تا پایان سال وارد ناوگان مترو می شود
قائم مقام شهردار تهران با اعلام این که مجموعه مترو در حوزه بهره برداري باید برنامه ریزي کند تا به محض اتمام خطوط 6 و 7 مترو و متروی فرودگاه حضرت امام )ره(، حتی یک روز هم معطل نشویم، تأکید کرد: 

روند کار زنجیره مترو از حفر تونل گرفته تا ساخت واگن و از تأمین منابع مورد نیاز گرفته تا بهره  برداري از مجموعه، مانند دانه هاي تسبیح هستند که در کنار هم معنا و مفهوم مي یآبند. عیسی شریفی  با تأکید بر این که 
خط 6 مترو به همراه بخش جنوبي آن که به شهر ري متصل مي  شود، باید افتتاح شود و این اتصال، شیریني افتتاح این خط را بیشتر مي   کند، اضافه کرد: خط 6 پس از بهره برداري کامل، این ظرفیت را دارد که روزانه یک 
میلیون تا یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر را جا به جا کند و به همین دلیل است که در کل پروژه هاي شهري، اولویت با مترو است. وی با بیان این که کارخانه واگن سازي متروي تهران باید سرعت تحویل واگن را بیشتر کند، 

تاکیدکرد: مبناي انتظارمان از واگن سازي مترو، تحویل ۲3 رام قطار جدید مترو تا پایان سال است تا به تدریج وارد ناوگان ریلی پایتخت شوند و جهت جا به  جایي مسافران در خطوط جدید مورد استفاده قرار گیرند.
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کارنامه سال 92 شورای شهر تهران
 قضاوت در مورد عملکرد ســال 92 
شــورای شــهر تهران بایــد از دو منظر 
کارآمدی و شــفافیت صــورت پذیرد.از 
نقطه نظر شفافیت نمره شــورا به دلیل 
اصرار بر جلسات غیر علنی و دور از انظار 
مردم و رســانه ها در روز های یکشــنبه 
چندان قابل قبول نمی باشد.از نقطه نظر 
کارآمدی نمره شــورای شهر تهران قابل 
مداقه و تامل می باشــد.به نظر می رسد 
چارچوب زیر بتواند زوایــای این وجه را 

روشن تر سازد.
1-شورای چهارم علیرغم تکثر سیاسی 
آن تا بــه امروز به جز چنــد مورد خاص 
و محدود فضــای آرام و بدون تنشــی را 
گذرانده است.این نکته یکی از نقاط قوت 

شورای چهارم می باشد.
2-از نقطه نظر تعامل با دولت و سایر اجزا ســاختار قدرت،تعامل نسبتا مناسبی 
صورت گرفته است.تشــکیل کمیسیون ویژه شــهر تهران و کلان شهرها در هیات 
دولت مهم ترین دستاورد عملی این تعامل بوده اســت.تدابیر جدید و موثری که در 
کمیسیون ماده 5 در مجموعه وزارت مســکن و شهرسازی در خصوص کنترل های 
جدی تر  در خصوص طرح تفصیلی شهر تهران نیز در نوع خود در مقایسه با گذشته 

قابل توجه می باشد.
3-بررسی دقیق نحوه تنظیم بندهای دستور جلسات نشان می دهد از حیث زمانی 
و کیفیت استفاده از فرصت جلسات علنی شورا،چندان قابل قبول نمی باشد.یکی از 
نشانه های این مساله تعداد اندک مصوبات شورا می باشد.بخش عمده زمان جلسات 
به موضوعاتی چون گزارش های شورایاریها ، برخی مسئولین و مقامات دولتی و اظهار 
نظرهای بعضا پراکنده اعضای شورا اختصاص می یابد.به نظر می رسد به دلیل نقش 
خاصی که رسانه ها در شورای تهران دارند گاها فضای شورا تبدیل به میدانی جهت 
اعلان نظرهای اعضا تبدیل شده است.این مساله  بزرگترین چالش شورا از نظر شکلی 
می باشد.به نظر می رســد هیات رئیسه شــورا باید در خصوص نحوه تنظیم دستور 
جلســات و چارچوب های زمانی اقدام به تدوین چارچوب جدیدی در جهت کارآمد 

کردن شورا نماید.
4-نظارت و قانونگذاری در حوزه مدیریت شــهری و شهرداری دو شأن و کارکرد 
اصلی شوراســت.از قضا قضاوت  محتوایی  در خصوص عملکرد و کارایی شورا باید از 
همین دو زاویه مورد بررســی قرار گیرد.به نظر می رسد این دو حوزه چالش اصلی و 

کلیدی شورای چهارم بوده است.
4-1: بودجه سالیانه شهرداری مهم ترین ابزار قانونی جهت اعمال اراده قانونگذاری 
شورا می باشد.بررسی کارشناسی و دقیق بودجه شــهرداری نشان می دهد که این 
بودجه هنوز فاصله بسیار زیادی با یک بودجه عملیاتی دارد.نحوه بررسی متمم بودجه 
سال 92 و تصویب بودجه سال 93 در شورای چهارم دارای نقص ها و ضعف های جدی 

هم به لحاظ شکلی و هم محتویی بود. 
4-2:ضعف و چالش بعدی شورا در این حوزه مربوط به تصویب برنامه پنج ساله دوم 
شهرداری می-باشد.این برنامه در حالی به شکلی عجولانه مورد تصویب قرار گرفت 
که برنامه توسعه اول مورد بررســی و     مداقه لازم صورت نگرفت به نحوی که هیچ 
یک از شاخص های برنامه اول مورد پایش جدی وکمی قرار نگرفت.وبرنامه دوم نیز از 

ضعف های اساسی و ساختاری برخوردار است.
4-3:نظارت بر سیســتم مدیریت شهری در شــورای چهارم دارای چالش های 
اساسی است.شــاید به جرات بتوان گفت که در سال گذشــته پرونده ایران زمین از 
معدود مواردی بود که شــورا وظیفه نظارتی خود را به نحو احسن اعمال کرد.اما در 
سایر موارد و حوزه ها این اتفاق نیفتاده اســت.واقعیت این است که در شهر تهران به 
دلیل بافت اجتماعی و سیاسی خاص خود لیســت های گروهها و جریانات سیاسی 
می-توانند رای مردم را برای ورود به شورا کسب نمایند.این مساله سبب شده است 
که تصمیمات کلیدی در شــورای تهران به نوعی رنگ و بوی سیاســی داشته باشد.

بررسی کارنامه شورای چهارم نشان می دهد که در موضوعات اساسی مانند انتخاب 
شهردار تهران،تصویب بودجه و پســتهای مدیریتی شهرداری نگرش سیاسی کاملا 

پر رنگ بوده است.
وجود دو گروه عمده سیاسی کشور در شــورا عملا باعث شده است هیچ گروهی 
اکثریت مطلق در شورا نداشته باشد.این چینش و ترکیب سبب شده است که مساله 
نظارت بر شهرداری به نوعی در این فضای سیاسی-دوقطبی مصادره شده است.گروه 
اصولگرای شــورا تقریبا کمترین حجم انتقاد به مدیریت شهری وارد می کند چون 
نگران قدرت گرفتن گروه اصلاح طلب شورا می باشد و گروه اصلاح طلب شورا موضوع 
نظارت بر شهرداری را در مواردی به سرعت رسانه ای و تیدیل به جریان سازی سیاسی 
می کند.از این رو مهم ترین وظیفه و کارکرد شــورا در فضای سیاسی این دو گروه به 
گروگان گرفته شده است.هر دو گروه سیاسی حاضر در شورا باید در این خصوص به 
یک تعریف جدید و وشخص برســند چرا که  لازمه  حل مسائل مسایل شهر تهران و 

نهایتا کارآمدی شورای تهران در گرو نظارت کارآمدتر شورا می باشد.
5-واقعیت این است که اکثریت اعضای شورای تهران دارای پتانسیل های فردی و 
تجارب مناسب در حوزه های کاری خود بوده اند)کسی نمی تواند منکر این مساله شود(
اما تصمیم سازی  و تصمیم گیری در حوزه مدیریت شهری آنهم در شهر پر مساله ای 

مانند تهران نیازمند الزامات علمی ویژه ای است.
به عبارت دیگر هزینه هر رای در شورای تهران از منظر هزینه-فایده اجتماعی و 
اقتصادی عدد بسیار بالایی است.از این رو این آرا باید با پشتوانه کارشناسی و علمی 
همراه باشد.به نظر می رسد شورا بایستی در این زمینه خود را مجهز به لوازم این مساله 
)مانند ایجاد مرکز پژوهش های شورا(نماید.تا آرا شورا از قوت علمی و مدیریتی لازم 

برخوردار شود.
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سری جدید  - شماره پنجم

سه شنبه - 26 فروردین 1393

افق بررسی می کند:

مدل های رای دادن 
در شـورای شهـر تهـران

رای دادن ادب و آدابی دارد و باید مبتنی بر یک شناخت ،مرام و عقیده باشد.هر رای می 
تواند نتایج متفاوتی در پی داشته باشد. گاهی اوقات یک رای می تواند میلیاردها تومان پول 
مردم و شهر را به سمت و سویی جابجا کند. این یعنی هر رای هزینه بالایی برای شهروندان و 
شهر دارد. پس مراقبت از این رای یک وظیفه اخلاقی ، عرفی ، قانونی و از الزامات نمایندگی 

هر جمعی است.
 اهمیت این موضوع زمانی دو چندان می شــود که این رای در حوزه مسائل تخصصی و 

تکنیکی باشد. تصمیمات در حوزه مدیریت شهری از موارد تصمیم در حوزه تکنیکی و فنی 
است و یا به عبارتی رای تخصصی اســت. این بدان معناست که  دقیق و درست بودن  رای 
نیازمند مقدمات و مطالعاتی است. این مسئله نیازمند تسلط و احاطه هر عضو به موضوعات 
شهری می باشد. این تســلط می تواند هم نتیجه تجارب و دانش فرد باشد و هم می تواند 

محصول مشاوره گرفتن از کارشناسان خبره در این حوزه باشد...
ادامه در صفحه 2

عابدین سالاری 

شورانشینان از ملاکهای خود برای رأی دادن در جلسات شورا می گویند

منــافع مــردم  یا منافع گروهی و 
سیاسی یا منافع شخصی ، کدامیک ؟ 

آور  خــواب  داروی 
شــهرداری تهران برای 

توسعه شهر 

تراکم فروشی 
نداریم

شهر فروشی 
داریم

گزارش افق از مشــکلات 
مردمی منطقه 22 تهران

 ارجحیت 
 توسعه شهری

 بر رفع مشکلات 
ابتدایی زندگی 

مردم
صفحه 7 صفحه 6

شما بر چه اساس و معیاری به طرح ها و لوایح مطرح شده در جلسات شورارأی می دهید؟ و آیا اساساً نگرش سیاسی شما در 
آراء موثر می باشد؟ این سوالی بود که از اعضای شورای اسلامی شهر تهران پرسیدیم . آنچه در زیر می آید پاسخ اعضاء شورا به 

سوال فوق می باشد
صفحه 3

زاویه نگاه به
 شهردار تهران

  

شهر تهران در بیش از سه دهه اخیر 15 شهردار به خود 
دیده است. از دوره شهرداری 4 ماهه تا دوره شهرداری 108 

ماهه و این اواخر دوره شهرداری بیش از ده ساله.
صورت مسأله این است: تهران امروز به عنوان یک کلان 
شهر بزرگ با مسائل مثبت و منفی فراوان، چالش ها و آسیب 
هایش محصول یک سری فرایندهای محلی و ملی بوده است 
که در این فرایندها یک سری عوامل و بازیگران خرد و کلان 
نقش داشته اند. یکی از این بازیگران شهردار تهران می باشد. 
حال سوال این است که از چه زاویه ای و با چه نقطه عظیمتی 
به شهردار تهران باید نگاه کرد؟ به عبارت دیگر اگر بخواهیم 
قضاوتی نســبی از حیث عملکردی و کارنامه ای به شهردار 

تهران داشته باشیم از چه منظری باید باشد؟ 
تئوری های مدیریت شــهری زوایای مختلف و متعددی 
برای این مقوله فراهم ساخته اند و هر یک از متخصصین این 
وادی به گونه ای به آن می نگرند. برخی نگاه اجتماعی داشته، 
برخی نگاه فرهنگی داشته و برخی از منظر توسعه پایدار به 
آن نگاه می کنند. هر یک از این زوایــای دید در جای خود 

قابل توجه می باشد.
در این یادداشت می کوشم که زاویه نگاه خود را مطرح و 
در پی آن معیاری نسبی برای قضاوت به افکار عمومی ارائه 
نمایم! البته این نکته را درک می کنم که این زاویه نگاه الزاماً 
مورد توافق همه کارشناســان حوزه مدیریت شــهری نمی 
باشداما ریشــه ای ترین و کلیدی ترین زاویه نگاه به مقوله 

مدیریت شهری می باشد.
کالبد و ســاختار امروز  کلان شــهر تهــران و جمعیت 
میلیونی و رو به تزاید آن محصول دو فرایند سیاســت های 

ملی و محلی می باشد.
فرایند ملی آن عبارتست از مهاجرت گسترده و شتابنده 
به تهران در ســه دهه اخیر. این نرخ بالای مهاجرت در واقع 
محصول مدل توســعه ملی می باشــد. به عبارت ساده تر 
مجموعه اقدامات دولتها در قالب برنامه های اقتصاد کلان و 
مدل توسعه نهایتاً باعث افزایش زمینه مهاجرت به تهران و 
خالی شدن برخی شهرها و همین طور روستاها شده است. 
این بدین معناســت که بخشــی از مقوله جمعیت پذیری 
شــهر تهران محصول فرایندهای کلان و ملی و کارکردهای 
 خاص حوزه اقتصاد مسکن  بوده است و آن هم سهم دولتها 

مختلف می باشد.
فرایند سیاستهای محلی این جمعیت پذیری و ساختار و 
کالبد کنونی عبارتست از مجموعه برنامه ریزی ها و اقدامات 
مجموعه مدیریت شــهری و در رأس آن شهرداری تهران. 
به عبارت دیگر سیاســتهای شــهر در حوزه فروش تراکم، 
تأمین ســرانه ها، نحوه تأمین مالی و اداره اقتصادی شــهر 
.... عوامل اصلی و تأثیرگذار محلی در شــکل گیری تهران 

جدید بوده اند.

فـرجـام یک ســوال
تذکر اعضای شورای شهر تهران نسبت به تخلفات صورت گرفته و اشکالات موجود در شهر بارها اتفاق افتاده است 

اما تخلف در هتلی که به گفته قناعتی عضو شورای شهر تهران 3 طبقه غیرقانونی ساخته، علی رغم استحکام ناکافی بنا، 
استخری روی پشت بام دارد و پلاک ثبتی آن متعلق به پروژه دیگری است، توجه بسیاری از رسانه ها را به خود جلب کرد... 

عابدین سالاری 

12 صفحه رنگی 

            500تومان

سری جدید  - شماره 11
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دوستی: در بعد نظارت ضعف شدیدی داریم 
و نظارت را به شکلی سیاسی دیده ایم

 ادامه در صفحه 2

ادامه در صفحه 2

عضو شورای شــهر تهران گفت: این چه عدالتی اســت که به فردی که در خیابان زعفرانیه زندگی 
می کند و خودروی پورشــه دارد، ماهانه 45 هزار تومان پرداخت می شود و به فردی که در روستاهای 
هرمزگان و الیگودرز زندگی می کند همین مبلغ پرداخت می شود،به نظرم پرداخت یارانه به این روش 

سوختن ثروت ملی است.
به گزارش مرکز ارتباطات و بین الملل شورای شهر تهران ، اســماعیل دوستی در یکصدوشصت و 
دومین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در نطقی پیش از دستور به تحلیلی از عملکرد دولت های 

گذشته پرداخت و اظهار داشت: از سال 57 تا 58 بازرگان سکان مدیریت کشور را براساس فرمان رهبری 
به عهده گرفت.که آن دوران را می توان دوران تثبیت انقلاب نامید.

وی افزود: از سال 58 تا 60 شورای انقلاب، دولت بنی صدر خائن و دولت شهید رجایی و باهنر شکل 
گرفت و بحران های شدیدی در کشور حادث شد. فتنه های عجیب و غریبی به دنبال ضربه به نظام بود 
اما با درایت امام، دشمنان نتوانستند کاری کنند. هر چند شهدایی چون شهید مطهری، باهنر، رجایی 

و... تقدیم انقلاب شد.

صفحه 3

در گفتگوی نشریه افق با اعضای شورای شهر تهران مطرح شد:

کارنامه قالیباف

صفحه 7
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انتخابناگزيرقاليباف،اصولگرايانواصلاحطلبان

شورایچهارم،شورايیمتفاوت
شورای اول یکدست اصلاح طلب، اما فرجامش انحلال بود. شورای دوم یکدست 
اصولگرا، از دل آن یک رئیس جمهور و یک ش��هردار اصولگرا درآمد، ش��ورای 
س��وم یکدست نبود. سه طیف داش��ت: یکی اصولگرا و طرفدار شهردار تهران، 
دیگری طرفدار دولت قبلی و اقلیتی اصلاح طلب. اما شورای چهارم ترکیب ویژه 

ای دارد. اکثریتی ندارد و اقلیت های قدرتمندی دارد. چهار ورزشکار در آن حضور دارند که یکی از آنها مؤتلف 
قدیمی  ش��هردار تهران و دیگری موتلف قدیمی، اما دلخور اصلاح طلبان است. اما از دو تای دیگر یکی تاکنون 
ب��ا اصلاح طلب��ان همراه بوده و دیگری با اصولگرایان. اصلاح طلبان در ابتدا فکر می کردند که یک گروه 14نفره 
هستند که با اضافه شدن دو ورزشکارِ متمایل به آنها هم شهردار را انتخاب وهم رئیس شورا را. دریک فضای 
مبهم دو عضو اولیه این گروه به گزینه منتخب اصولگرایان یعنی شهردار کنونی تهران رای دادند. با این تصویر 

فعلا شورای تهران چندین طیف را در درون خود دارد.
1- 12عضو اصلاح طلب به همراه دو ورزشکار متمایل به آنها )تاکنون 14 نفر، چون برخي معتقدند به مرور زمان 

این گروه به لحاظ کمّي تحلیل خواهد رفت(
2- اصولگرایان: این گروه 11عضو دارد که به طیف های مختلف اصولگرایان تعلق دارند.

 3- گروه طرفداران ویژه ش��هردار: این گروه در ابتدا س��ه یا چهار نفر بودند، اما با پیوستن دو عضو اصلاح طلب 
6نفر می باشند.

در انتخاب شهردار تهران گروه دوم و سوم در کنار هم قرار گرفته و قالیباف را انتخاب کردند. حال 
سوال این است که تفاوت شورای چهارم با شوراهای قبلی چیست؟ اولین تفاوت این است 

که هیچ گروهی اکثریت مطلق ندارد. دومین نکته این است که دو گروه عمده سیاسی 
کش��ور وزن نسبی قابل توجهی در شورا دارند. س��ومین نکته این است که تجربه 
همکاری و مشارکت دو جریان سیاسی عمده کشور تاکنون در شورا وجود نداشته 
است. در شورای سوم اقلیت اصلاح طلب انتخابی جزء همکاری با قالیباف نداشتند 
)در زمان دولت احمدی نژاد(. چهارمین نکته این اس��ت که اکثریت کنونی شورا 
با دولت کنونی همسو نیستند. شاید گفته شود شورای سوم نیز همین وضع را 
داشت. باید گفت دولت قبل به هرحال اصولگرا بود. و اصلی ترین نکته در این دوره 

این اس��ت که هیچ کدام از دو گروه عمده سیاس��ی در بحث انتخاب شهردار نقش 
اصلی و کلیدی نداش��تند. به دلیل وزن نسبتاً مساوی دوگروه سیاسی، ورزشکاران و 

چهره های منفرد راه یافته به ش��ورا نقش اصلی را بازی کردند و رای اینها بود که ش��هردار 
تهران را انتخاب کرد. البته در آن مقطع از سوی بسیاری از صاحبنظران تأکید شد دو جریان عمده 

سیاسی کشور نباید جو و فضای انتخاب را به سمتی ببرند که در نهایت یارگیری به روش غیرمتعارف از میان 
منفردین تعیین کننده انتخاب شهردار پایتخت باشد.

فضاوملاکهايیکهبراساسآنشهردارتهرانانتخابشد
ش��هردار در فضایی آرام و مبتنی بر ش��اخص های اصلی ومورد نیاز کلان شهر تهران صورت نگرفت. بررسی رسانه ای و 
گفتمانی آن مقطع نشان می دهد که در سطح رسمی و رسانه ای آتش توپخانه و افشاگری دو گروه سیاسیِ کشور، حاکم 
و در لایه های زیرین و پنهان چانه زنی و متقاعد س��ازی منفردین ش��ورا و یارگیری، از طرف مقابل بود. در خصوص این 
تلاش های پنهان اخبار بسیار ناگواری در آن مقطع در مطبوعات مطرح شد. از این رو وجه غالب آن فضا عمدتا سیاسی، 
تند و هیجانی بود.گزینه اصلاح طلبان محسن هاشمی بود که آتش توپخانه اصولگرایان بیش از آنکه معطوف به شایستگی ها، 
لیاقت ها و ضعف های وی باشد معطوف به عملکرد پدر وی بود که در آن مقطع سخنانی از ایشان راجع به حوادث سوریه 
منتشر شده بود. نگاه اصلاح طلبان نیز به گزینه اصولگرایان از منظری شبیه به آنها بود. از این رو آنچه مد نظر دو گروه قرار 
نگرفت، تبیین و اجماع بر سر ملاک ها و معیارهای مورد نیاز برای شهردار منتخب کلان شهر تهران بود که این نداشتن 

بلوغ جریانات سیاسی در تعامل با یکدیگر را نشان می دهد.

شهردارتهرانچگونهانتخابشد
برخلاف ادوار قبل ش��هردار تهران این دوره میلیمتری توانس��ت رای بیاورد و رأی گیری در دو مرحله صورت 

تهران امروز با جمعیت چند میلیونی خود دارای چالش ها، مسائل و مشکلات عدیده ای 
در حوزه های مختلف می باش��د. تجربه بشری به این نقطه رسیده است که حل مسائل 
پیچیده نیازمند الزاماتی چون مشارکت نهادمند نخبگان و مردم در پروسه تصمیم گیری 
است نیازها و مطالبات توده مردم باید در یک سازوکار کارآمد توسط مدیران و نخبگان 
جامعه پاس��خ مناسب و درخوری داده شود. روشن اس��ت که در این فرایند رسانه ها و 
مطبوعات، ابزار جدی و مؤثر کانالیزه کردن این مطالبات می باش��ند. بررسی رسانه ها و 
مطبوعات حوزه مدیریت شهری نشان می دهد که در این حوزه نارسایی ها و چالش های 
جدی وجود دارد با درک این واقعیت بر آن شدیم که نشریه افق را با سرفصل »مدیریت 
شهری« چاپ و منتشر کنیم تلاش می کنیم که اصول زیر را به عنوان خطوط حرکتی 

خود ترسیم و به آنها پایند باشیم:
1- بر این باوریم که نقد لازمه مصونیت و باروری فکری اس��ت و بدون آن هر سیس��تم 
فکری واجرایی به رکود و سس��تی و نهایتاًً زوال می رسد. در عین حال نقد لوازمی  دارد 
که رعایت آن هم یک قاعده اخلاقی و هم یک ضرورت مدنی و قانونی است. نقد بایستی 
عادلانه ومنصفانه باشد.بایستی عالمانه و بریک مبنای علمی، تکنیکی و فنی استوار باشد 

در غیر این صورت کارآیی وتأثیرگذاری خود را از دست می دهد.
2- طرح مسائل شهر تهران و حل آنها از راه نگاه و نگرش سیاسی نمی گذرد حل مسائل 
پیچیده کلان شهر تهران صرفا با نگاه علمی  و فنی امکان پذیر است. تفوق نگاه و نگرش 
سیاسی به شهر تهران در سال های قبل محصولی جز آنچه که امروز در تهران می بینیم 
نداشته است. خوب یا بد شورای چهارم تهران متشکل از دو گروه سیاسی عمده کشور 
می باشد. از طرفی در یک دهه گذشته راه رسیدن به ریاست جمهوری از مسیر مدیریت 
شهری تهران تعریف شده است )در نگاه برخی سیاسیون ( وضعیت کنونی نگرانی ها در 
خصوص سیاس��ی دیدن وسیاسی شدن مسائل شهر تهران را پررنگ تر از قبل ساخته 
است. نشریه افق می کوشد که پنجره نگاهش سیاست و گروه های سیاسی نباشد البته 
این بدین معنا نیست که در وسط می ایستیم معنای این سخن این است که در مواقعی 
که موضع اصلاح طلبان با منافع و مصالح مردم و شهر تهران همفاز باشد آن را تأیید و 

زمانی که موضع اصولگرایان واجد این مختصات باشد، با آنها همسو خواهیم بود.
3- رعایت خطوط فوق الذکر یعنی نگاه علمی  و غیرسیاس��ی زمانی امکان تحقق دارد 
که نخبگان علمی، مدیریتی شهر تهران )که تعداد آنها بسیار زیاد است( در فرایند نقد 
مدیریت شهری مشارکت مسئولانه و متعهدانه داشته باشند. طبیعی است که مشارکت 
نخبگان در حوزه نقد و نقادی نیازمند دسترسی به اطلاعات و آمار مرتبط با حوزه عملکرد 
مدیران شهری می باشد به سخن دیگر جریان شفاف اطلاعات از سوی مدیریت شهری به 

مردم و نخبگان می تواند فرآیند نظارت بر مدیریت شهری را واقعی و عملی سازد.

پذیرفت که درمرحله اول تعداد آرا 16 به 15 بود و در مرحله دوم 17 به 14ش��د. 
آنچ��ه بعداً از جلس��ه در مطبوعات مطرح ش��د یارگیری ش��هردار تهران از تیم 
اصلاح طلبان بود که س��بب ش��د وی بتواند رقیب خود را پشت سر بگذارد. این 
پدیده نادر و اس��تثنایی روزهای بعد موضوع چالش اصولگرایان و اصلاح طلبان 
گردید، اصلاح طلبان دو عضو جدا شده و مخصوصاً یکی از آنها را متهم به خیانت 
و رأی فروشی و اصولگرایان اصلاح طلبان را متهم به دیکتاتوری کردند. دو عضو 
جداشده مباحثی چون کارآمدی و مزیت شهردار کنونی تهران را مطرح کردند، اما 
شهردار تهران در خصوص این پدیده هیچ گونه اظهارنظری نکرده است. به هرحال 
به نظر می رسید شاید در آینده اطلاعات درست و دقیقی از حوادثی که در آن چند روز 

اتفاق افتاد منتشر شود.

اصلاحطلبانشوراوگزينههایپيشرو
گروه 14نفره اولیه و 12نفره امروز نتوانستند محسن هاشمی  را به عنوان شهردار تهران انتخاب 
کنند اما توانس��تند ریاست شورا را به دست آورند. پیروزی که فقط با اختلاف یک رأی به 
دس��ت آمد. برخی بر این باورند که اگر اصلاح طلبان گزینه دیگری را به عنوان کاندیدای 

نهائ��ی خود معرفی می کردند می توانس��تند 
اجماع میان خود را حفظ نمایند و کرس��ی 
شهرداری تهران را تصاحب نمایند و بعد از 
8س��ال دوری از قدرت راه را برای آینده باز 
کنند. عده ای این تحلیل را قبول ندارند و بر 
این باورند که تنها با گزینه محسن  هاش��می  
می توانس��تند از حمایت ه��ای دول��ت کنونی 
بهره مند ش��وند گرچه به نظر می رس��د دولت در 
س��طح رس��می  و رس��انه ای مداخله چندانی نکرد اما 

معتقدند رفتن یکی از چهره های منتقد محسن هاشمی به سازمان اصولگرایان 
میراث فرهنگی نوعی حمایت دولت محس��وب می ش��ود. دسته س��وم هم معتقدند 
اصلاح طلبان تحت هر شرایطی با توجه به ترکیب شورا و یارگیری پیچیده ای که از 
اردوگاه آنها اتفاق افتاد بازی را می باختند. وضعیت اصلاح طلبان بعد از انتخاب شهردار 
نیز چندان مناسب نبوده است. به عبارت دیگر در کمیسیون های شورا نیز به جز یک 
کمیس��یون در سایر کمیسیون ها ریاس��ت را به اصولگرایان واگذار کردند و در صحن 
علنی نیز به جز یکسری تذکرات پراکنده و غیرمنسجم عمل و کار خاصی نکرده اند. 
وضعیت آنها، با فضاس��ازی رسانه ای و اخراج تشکیلاتی که برای یک عضو جدا شده 
از آنها صورت پذیرفت، مهم ترین کارکرد و نقش��ی بوده که از ابتدای کار شورا چهارم 
داشته اند. با توجه به توان علمی، تکنیکی، فنی، میزان دسترسی به اطلاعات مدیریت 

شهری و تعداد نفرات، این گروه در شرایط کنونی گزینه های زیر را پیش رو دارد:
1- ادامه روند کنونی، بدین معنا که به تذکرات پراکنده در خصوص مسائل مدیریت 
ش��هری در صحن علنی و جلس��ات غیرعلنی بپردازند. به عن��وان مثال در این مدت 
تذکراتی در خصوص دلایل تأخیر در پروژه پل صدر، تعیین تکلیف و حفاظت از پارک 
پردیسان، نظارت بر روزنامه همشهری و نطق های پیش از دستوری مانند رابطه اخلاق 
و سیاست و آلودگی وضع هوای تهران مهم ترین فعالیت این گروه بوده است. به نظر 
می رسد با ادامه راهبرد کنونی روز به روز میزان تأثیرگذاری آنها کاهش یافته و حتی 

سال آتی ریاست شورا را نیز واگذار نمایند. 
2- پذی��رش هژمون��ی اصولگرای��ان بر مدیریت ش��هری گزینه دیگ��ری پیش روی 
اصلاح طلبان می باش��د. دقیقاً کاری مشابه اقلیت اصلاح طلب شورای سوم. در چنین 
شرایطی شهردار تهران یک نگاه حداقلی به تأثیرگذاری آنها خواهد داشت و از حضور 
آنها برای ایجاد توازن قوا در شورا استفاده خواهد کرد. اما هزینه چنین اقدامی  بسیار 
بالا خواهد بود چرا که با واکنش منفی جریانات سیاس��ی همس��و در خارج از شورا و 

همین طور یأس و ناامیدی لایه های اجتماعی طرفدار این گروه مواجه خواهند شد.
3- در یک حالت خیلی خاص و استثنائی این گروه می تواند به سمت تکرار حوادث 
شورای اول حرکت کند. بدین معنا که اقدام به انتقال اختلافات درون شورا به فضای 
رس��انه ای کشور نموده و نهایتاًً دست به آبستراکسیون جلسات بزند و نهایتاًً مقامات 
مس��ئول کشور را به این نتیجه برساند که شورای چهارم نیز سرنوشتی مانند شورای 
اول پیدا کند. البته امکان تحقق این گزینه تا حدی بس��تگی به عملکرد اصولگرایان 
و ش��هردار تهران نیز دارد که این گروه را در مدیریت ش��هری تا حدی منزوی نکنند 
که ناگزیر ازاین اقدام ش��وند. البته باید پذیرفت که بروز این اتفاق ضربه س��نگینی بر 
پیکر نهاد شوراها در ایران وارد خواهد ساخت ودر عین حال اثرات منفی اجتماعی در 
میان مردم به دنبال خواهد داشت. انتخاب این گزینه هزینه بسیار بالائی دارد و امکان 
انتخاب ا ین گزینه قدری دور از تصور می باشد. اما جزء گزینه هایی است که در روی 

کاغذ قابل طرح می باشد.
4- یک گزینه بسیار کم احتما ل حتی بر روی کاغذ، پیش روی این گروه می باشد: یعنی 
بازگشت به نقطه صفر و آغاز یک فرایند خودانتقادی وتلاش برای بازگرداندن دو چهره جدا 
شده از آنها. این فرایند پیش نیازهای جدی و دوطرفه ای را می طلبد. اما به نظر می رسد که 

با توجه به اتفاقاتی که در این مدت افتاد، بسیار سخت به نظر می رسد.
ادامه در صفحه 3

تهرانبرایطهران

عابدينسالاري

اينجا
همهچيز
بيلبورد»درَهم«است

فرهنگی
يافرهنگ
بيلبوردی؟

تهران
کجاست؟

يادداشتها
دولتپارکپرديسانرابهشهرداريواگذارکند
برایاحقاقحقمردموشهر
مقامقضائیبهپروژهتخريبخيابان»ايرانزمين«ورودکند
آقایشهردارزمينهنقدمديريتشهریرافراهمسازيد
راستآزمايیدرآمدپايدار40درصدیشهرداریتهران؟!

توسعه
تونلهای
شهرتهران

مشتریان بازارهای میادین 

میوه و تره بار شهرداری 

تهران از خدمات این 

میادین ناراضی هستند

قصه ای شنیدنی

یا غصه ای تکراری!

پیام های فرهنگیشاخصی برای تولید 
سطح شهر وجود ندارد

8

6
7

4 5

اصلاحطلباندراينمدتتذکراتی
درخصوصدلايلتأخيردرپروژه
پلصدر،تعيينتکليفوحفاظت
ازپارکپرديسان،نظارتبرروزنامه
همشهریونطقهایپيشاز

دستوریمانندرابطهاخلاقوسياستو
آلودگیوضعهوایتهرانمهمترين

فعاليتاينگروهبودهاست

درحالحاضرفضابرایاصولگرايان
مساعداست.امايکچالشکليدی
پيشرویآنهاست.سکوتدائمیو
هميشگیآنهادرقبالمسائلشهر
تهرانمیتواندبرلايههایاجتماعی
طرفدارآنهااثرمنفیداشتهباشد.
بهنحویکهحتیممکناستاين
اثرخودرادرانتخاباتآتیمجلس

شورایاسلامینشاندهد

يادداشت

انتخابناگزيرقاليباف،اصولگرايانواصلاحطلبان

 نظـارت شـورا 
با خاصیت 

 یـــــا 
بی خاصیت

نظارت شورای شهر تهران بر شهرداری در گفت و گو با 
اعضای شورا:

نظارت شورای شهر تهران 
 بر شهرداری

 با خاصیت یا بی خاصیت

اگر مجموعه اســتدلال های اعضاء موثر شــورا را در 
خصوص کمیت و کیفیت نظارت شــورای اسلامی شهر 

تهران را بررسی کنیم به نتایج زیر می رسیم : 
یکی از دلایل عمده به نتیجه نرسیدن تذکرات تاکید 

برخی از اعضاء بر مسائل سیاسی و جناحی می باشد .
 ابزارهای قانونی کارا نیست و نیاز به اصلاح دارد مثلًا 
تذکرات اعضاء شخص اول مدیریت شهری یعنی شهردار 

را خطاب قرار می دهد و ...
کمبود اعتبارات یکی از مشکلات عدم تحقق نظارت 

شورا می باشد .
 سیســتم بروکراســی و کاغذ بازی باعث شده است 

نتیجه گیری خوبی نداشته باشیم .
 باید پذیرفت که شــورا بی خاصیت عمل کرده است 
چون در راستای تحقق مصوبه هایی که خود تصویب کرده 
است بسیار ضعیف عمل کرده است و ملاحظات سیاسی 

یکی از دلایل آن است .
 در خصوص برخــی از تذکرات اعضــاء بعد از حضور 
شهردار در جلسه معلوم شده اســت که شهردار قانونی 
عمل کرده است و مساله عکس آن خبری بوده است که 
گفته شده است و شهرداری در بســیاری موارد ایرادات 
خود را برطرف کرده است.   متاسفانه در برخی موارد در 
شورا به بن بست می خوریم کار را به جایی می رسانیم و 
می بینیم در انتها به خاطر در اقلیت قرار گرفتن کار ابتر 
باقی می ماند .... به خاطر نبود وحدت رویه و فکر و اراده 
در بین اعضاء شــورا  روش و مبنای جمع آوری اطلاعات 
بازدیدهایی است که در مناطق داریم و یا گزارشاتی است 

که شهروندان ارائه می  کنند ) نامه نگاری یا تلفنی ( 
 یکی از دلایل به نتیجه نرســیدن تذکرات این بوده 
است که سوال بد مطرح شده است .... بنابراین شیوه سوال 

کردن و پاسخ دهی مشکل دارد.
آنچه از نکات بالا قابل برداشت کلی می باشد 

این است که: 
شهرداری ومدیریت شــهری در حوزه های بسیاری 
قابلیت تذکر و انتقاد دارد. برداشت و قضاوت کلی اعضاء 
شورا از نظارت آنها  چندان قابل قبول و  مثبت ارزیابی نمی 
شود.  حتی خوشــبیبانه ترین پاسخ ها نیز می گوید 50 

درصد سوالات و تذکرات را پاسخ نگرفته است .
با این مقدمه نسبتاً طولانی می کوشم زوایای مختلف 

مساله نظارت شورا بر شهرداری را بررسی و آنالیز کنیم.
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نثاری  شهردار منطقه19  :

منطقه 19 با 700 هکتار فضای باز 
مستعد جذب سرمایه گذاران است

عابدین سالاری 

8 صفحه رنگی 

            1000تومان

سری جدید  - شماره 8

سه شنبه - 16 دی  1393 

دوهفتهنامهمديريتشهري

،شمارهسوم
سريجديد

1000تومان
صفحهرنگي،

هشت

سه شنبه،26 آذر ماه 1392

عملکرد ش��ورای شهر به 
عنوان ی��ک کار جمعی را 
باید از دو منظر کارآمدی و 
شفافیت مورد بررسی قرار 
داد. کارآمدی شورا تلفیقی 
از کارآم��دی فردی اعضاء 
کارآمدی جمعی  نهایتا  و 
آن ها م��ی باش��د. مقوله 
ش��فافیت عنص��ر مهمی 
اس��ت که تابع��ی از میزان باز ب��ودن فضای 
تصمیم گیری، کمیت و کیفیت ارتباط گیری 
ش��ورا با افکار عمومی و مشخصاً رسانه های 

جمعی می باشد. 
ش��ورای تهران به دلیل برگزاری جلس��ات 
غیرعلن��ی ف��راوان )نیمی از کل جلس��ات( 
در حوزه ش��فافیت نمره قابل قبولی کسب 
نمی کن��د. )در ش��ماره قبلی نش��ریه به آن 
پرداختیم(. دراین شماره مقوله کارآمدی هر 

عضو شورا را مورد آنالیز قرار دادیم. 
حضور در ش��ورا و تشکیل شورای شهر یک 
هزینه وفای��ده اجتماعی و اقتص��ادی برای 
شهروندان وشهر دارد. بدین معنا که اعتماد 
شهروندان به یک فردورای دادن به وی جهت 
حضور در ش��ورا ی��ک ارزش بالای معنوی و 
اجتماعی دارد که باید در ارزش گذاری شورا 

مورد توجه قرار گیرد. 
از طرفی علاوه بر این به لحاظ اقتصادی نیز 
هزینه هایی برای ش��هروندان و ش��هر ایجاد 
می کن��د. ) پرداخت حق جلس��ه به اعضاء، 
هزینه های تشکیلات اداری شورا وهزینه های 

ناشی از تصمیم گیری های آنان و ... (. 
ازاین رو بایس��تی بین خروجی و کار آمدی 
هر عض��و با میزان هزینه ه��ای اجتماعی و 
اقتصادی حضور در شورا یک تناسب منطقی 
وجود داش��ته باشد. به عبارت دیگر هر عضو 
بای��د حداقل معادل زمان،  هزینه و اعتباری 
که از حیث اجتماع��ی واقتصادی برای وی 
ص��رف می ش��ود  کارآمدی و تاثی��ر گذاری 

مثبت داشته باشد. 
در جامعه ای که به لحاظ اخلاقی در بالاترین 
مرتب��ه قرار دارد در درج��ه اول هر عضو در 
درون وجدان خود به معادله فوق الذکر نمره 
می دهد و چنانچه به این نتیجه برس��د که 
در این مق��ام و صندلی تاثیر گ��ذاری قابل 
قبولی ن��دارد خود آن مق��ام و جایگاه را به 
افراد شایس��ته تر واگذار می کند. اما این یک 
موضوع شخصی است و کسی را نمی توان و 
نباید به انجام آن وادار کرد. اما این حق برای 
افکار عمومی و شهروندان باقیست که کارنامه 
و عملکرد وی را مورد توج��ه و ارزیابی قرار 
دهند. در این شماره نشریه تلاش کردیم که 
بخشی از عملکرد هر عضو را بدون قضاوت در 
معرض دید افکار عمومی قرار دهیم. طبیعتاً 
روش کار محدودیت ه��ای فراوان��ی دارد. اما 
س��عی کردیم مباحث و مفاهیم��ی از درون 
ش��ورا رامورد توجه ق��رار دهیم که خواننده 
بتواند با تطابق وظایف و اختیارات  ش��ورا با 
عملکرد هر عضو به ارزیابی ولو نسبی نسبت 
به آن برسد. ذکر این نکته ضروری است که 
این فض��ا و امکان برای اعضاءمحترم ش��ورا 
وجود دارد که نقدها و یا توضیحات احتمالی 
خود را جهت درج در ش��ماره بعدی نشریه 

ارائه نمایند.

کارنامه
100روزه

عابدينسالاري

100 روز با این 31 نفر
افقکارنامهاعضایشورایشهرتهرانرابررسیمیکند:

سازمانزيباسازی

چناندرسکوتمالی
هم

نقاشیمیکشد

هزينهساختپلصدر 8

بهروايتهایمختلف
2 

آمدشهرداريتهران
در

ازپروژهايرانزمين
2 

  بی��ش ازص��د روز از آغاز به کار ش��ورای چهارم 
می گذرد . ش��ورا تا به امروز 15 جلسه علنی و 15 
جلسه غیر علنی داشته است .بنابراین می توان برای 
صد روزفوق کارنامه ای ارائه نمود . مبنای جمع آوری 
اطلاعات راجع به  هر عضو جلس��ات علنی شورا از 
مورخ��ه 1392/7/2 تا به امروز بوده اس��ت.روش 
جم��ع آوری اطلاعات نیز بدین صورت اس��ت که 
اظهار نظرها و موضع گیری های مؤثر راجع به مسائل 
و موضوعات شهر به عنوان شاخص کلی عملکرد آنها 
مورد توجه قرار گرفته است. این اظهار نظرها شامل 
محتوی نطق پیش از دستور ، مخالفت یا موافقت با 
لوایح و طرح های در دستور و تذکرات هر عضو به 

شهرداری می باشد . 
حضور در مناطق شهری و محلات به عنوان چهارمین 
شاخص مورد توجه قرار گرفته است . در سه بخش 
اول که مربوط به صحن علنی شورا می باشد ،خواننده 
تا حدی می تواند  با بررسی محتوای اظهار نظرها به 
میزان تس��لط و تاثیر گذاری ه��ر عضو و کار آمدی  
وی پی ببرد . سایت رسمی شورا و سایر سایت های 
خبری منب��ع اطلاع یافتن از حضور عضو ش��ورا در 
مناطق و محلات ش��هر بوده است. این شاخص نیز 
در نوع خود قابل توجه است چرا که میزان اختصاص 
زمان به موضوعات ش��هر از نزدی��ک و رو در رو با 

مردم را نشان می دهد. 
در این بخش ممکن است برخی بازدیدهای اعضاء 
مورد توجه قرار نگرفته باشد که به دلیل عدم اطلاع 
از آن بازدید بوده اس��ت. در عین حال ممکن است 
برخی از بازدیدها صرفا سخنرانی و یا حضور نمادین 
در مراسمات باشد که در این بررسی ملاک نظر ما 
نبوده اس��ت. البته آن چه ک��ه دراین گزارش آمده 
اس��ت  در بهترین حالت حدود 40 درصد  کارنامه 
هر عضو را نشان باشد. چرا که نیمی از جلسات شورا 
به صورت غیرعلنی برگزار میشود که امکان حضور 
 مردم و خبرنگاران در آن میسر نیست و ازطرفی بخش
 عم��ده ای از مباح��ث و تصمی��م گی��ری ه��ا در 

کمیسون های تخصصی شورا اتخاذ می شود.  

مقایسه کارنامه چمران و 
مسجد جامعی

  

سوال اساسی این اســت که دوره ریاست مسجد 
جامعی با چمران چه تفاوتهایی با یکدیگر دارند و اگر 
تفاوتی وجود  دارد آیا این تفاوت معنادار است یا خیر؟ 

و اگر تفاوت ها جدی است دلایل آن چیست؟
اگر از نقطه نظــر جریان های سیاســی درون و 
بیرون شــورا به کارنامه این دو نفر نگاه کنیم قطعاً 
قضاوت های قطعی راجع بــه برتری یکی بر دیگری 
شکل می گیرد. من در این یادداشت تلاش می کنم 
در ابتدا معیارهایی برای قضاوت در خصوص نقش و 
کارکرد ریاست شورای شــهر تهران ارائه و سپس با 
تطبیق عملکرد یکساله این دو نفر با معیارهای ارائه 
شده به قضاوتی نسبی اما بی طرفانه دست یابم البته 
ذکر این نکته ضروری است که کارنامه ده سال قبل 
چمران ملاک این قضاوت نیست بلکه مقایسه آنچه 
در شورای چهارم رخ داده مد نظر است.قبل از ورود 
به بحث اصلی اشــاره به نحوه و روش انتخاب رئیس 
شورای شهر تهران ضروری است. در سال اول و همین 
طور سال دوم انتخاب رئیس شورا محصول لابی گری 
سنگین هر دو گروه اصلی سیاســی حاضر در شورا 
)اصلاح طلبــان و اصولگرایان( از میــان چهره های 
منفرد راه یافته به درون شورا ) ورزشکاران ( بود. به 
عبارت دیگر این یارگیری نفس گیر در فضایی خاص 
صورت گرفت. بنابراین به دلیل عدم توافق دو جریان 
اصلی شورا بر سر مفاهیم و چارچوب های کلان اداره 
شورا عملًا سه یا چهار عضو شــورا تاثیرگذار اصلی 
در انتخاب رئیس شورا هســتند. این بدین معناست 
که چانه زنی، مناسبات پشــت پرده و تأثیرگذاری 
جریانات بیرون شورا عوامل تعیین کننده و اصلی در 
انتخاب رئیس شورای شهر تهران هستند. به نظر می 
رسد این روش الزاماً تامین کننده چارچوب های مورد 
نیاز برای انتخاب صحیح و درست مبتنی بر مصالح و 
منافع شهر نیست اما به دلیل بافت و ترکیب اعضای 
شورای چهارم یک واقعیت انکارناپذیر است و احتمالاً 
این روش و سیکل معیوب در انتخابات چند روز آینده 
نیز تکرار خواهد شد. بعد از این مقدمه نسبتاً طولانی 

به تبیین چارچوب های یادداشت می پردازم.
بر اساس یک چارچوب علمی قضاوت در خصوص 
کارنامه شــورا باید از دو زاویه کارآمدی و شفافیت 
مورد توجــه قرار گیرد. بــرای هر یــک از دو معیار 
کارآمدی و شفافیت شاخص هایی قابل وصول و طرح 
است. شفافیت به عنوان یک معیار اصلی چارچوب و 
مفهومی است که بر اســاس آن مسایل، موضوعات، 
آمارها، اطلاعات، جزئیــات مالی، توافقات، مراودات 
شورا با شهرداری و هر آنچه در حوزه مأموریت های 
مدیریت شهری اســت در ویترینی شفاف و در عین 
حال روزآمد و مدرن توسط افکار عمومی و مخصوصاً 
نماینــدگان آنها یعنی رســانه ها قابل مشــاهده و 

پرسشگری باشد.
هم در دوره مسجد جامعی و هم چمران، روزهای 
یکشنبه جلســات شــورا غیرعلنی و به دور از انظار 
رسانه ها برگزار شــد. گرچه لیست کامل محورها و 
موضوعاتی که در روزهای یکشنبه بررسی می شود، 
وجود ندارد امــا به نظر می رســد موضوعات مهم و 
چالشی بین شورا و شهرداری و بین اعضاء شورا عمدتاً 
در جلسات روز یکشنبه بررسی شــده است )مثال 

هایی همچون بررسی مباحث مربوط به بودجه (.

عابدین سالاری 

مقایسهکارنامهچمرانومسجدجامعی
در گفت و گو با اعضای موثر شورای شهر تهران مطرح شد:

ادامه در صفحه 2 صفحه3

قناعتیحافظیطلاییشجاع پوریاندوستیدنیا مالی

چشم انداز توسعه منطقه 15 
در گفت  و گو با دکتر انجمنی

صفحه 7

مصالح و منافع مردم و شهر تهران در انتخاب کدام یک است؟

16 صفحه رنگی 
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 یا یکی از این چند نفر
یکی از این دونفر

مدل های لابی گری
 در شورای شهر تهران

موضوع اصلی این شماره نشریه ))لابی گری در شورای شهر 
تهران (( می باشد. لابی گری مفهوم گسترده ای دارد و قصد 
ندارم ابعاد تئوریک این مساله را بررسی کنم . بنا دارم به این 

مقوله از حیث یک واقعیت در شورای شهر تهران بپردازم . 
اساسا در مجامعی که بر اساس آراء اکثریت تصمیمات اتخاذ 
و قانونی می شود مســاله لابی گری موضوعیت پیدا می کند 
یعنی زمانی که عدد کمی رای ملاک تصمیم قانونی می شود 
کسب هر رای نیازمند اقناع و جهت دهی و همراه سازی و حتی 
برخی مواقع تطمیع موضوع لابی با افراد می شود. پس نکته اول 
این است که لابی گری در هر جمعی که برمبنای آراء اکثریت 
تصمیم می گیرد یک واقعیت گریز ناپذیر اســت اما مســاله 

کلیدی جنس و محتوی لابی می باشد .
به عبارت دیگر از منظر اخلاقی می تــوان لابی گری را به 
دو نوع مثبت و غیر مثبت تقســیم بندی کرد از این رو مساله 
اساسی معیار مثبت و غیرمثبت بودن می باشد. مثبت بودن و 
غیرمثبت بودن لابی گری  در جمعی مانند  شورای شهر تهران 
نیازمند شناخت محیط و فضای تصمیم گیری در شورا است. 
اتمسفر تصمیم گیری در شورای شهر تهران تابعی از کارکرد 
و نقش شورا می باشد. اساســا جنس کار شورا فنی ، تکنیکی 
،اقتصادی و اجتماعی و متناســب با ماموریت های مدیریت 
شهری می باشــد یعنی تصمیمات این حوزه تصمیم در  یک 
حوزه علمی -  اجتماعی با مختصات مالی خاص خود می باشد.

لازمه و پیش نیاز اصلی بهینه سازی این تصمیمات در درجه 
اول غیر سیاسی بودن این تصمیمات می باشد. فلذا می توان به 
صورت تحلیلی اثبات نمود که اولین شاخص لابی گری مثبت 
غیرسیاسی بودن تصمیمات جمعی شورا می باشد. معیار دوم 
برای تشخیص لابی مثبت و غیرمثبت مربوط به مسائل مالی 

و اقتصادی می باشد . 
ذات کار مدیریت شهری در حوزه مالی و اقتصادی اقتضائات 
وپیامدهای خاص خود را دارد. سیستم مالی مدیریت شهری 
درآمد -  هزینه می باشد. به عبارتی دیگرشهرداری باید پول و 
منابع مالی را از مردم دریافت کرده و به اشکال مختلف خدماتی 
به مردم و شهر ارائه نماید. این بدین معناست که جنس فرایند 
به نحوی است که رانت های پیدا و پنهان فراونی در طی این 
مســیر یعنی دریافت درآمد به صور مختلف از مردم و هزینه 
کردن آن در حوزه های مختلف بوجود می آید که این بســتر 
به صورت بالقوه می تواند در جهت منافع مردم و شهر و یا در 

مواردی به نفع منافع شخصی و گروهی نیز به کار رود .
پس اگر محیط اقتصادی فعالیت مدیریت شهری به دلایل 
گفته شده ) من جمله ارزش افزوده بسیار بالای بخش مسکن 
درتهران و ...( رانت زاست . این می تواند معیار دوم  برای تفکیک 

لابی مثبت و غیرمثبت باشد .
یعنی اگر لابی در شــورا در جهت منافع مالی - اقتصادی  
فردی و گروهی قرار گیرد از نوع غیرمثبت و مخرب محسوب 
می شود و اگر لابی درجهت منافع مردم وشــهر باشد از نوع 

مثبت و قابل قبول می باشد .
در این نوشتار تلاش می کنم بر پایه این دو معیار آراء شورای 

شهر تهران رادر بوته قضاوت و ارزش گذاری قرار دهم .

آراء سیاسی و غیرسیاسی
در شــورای شــهر رای گیری در ســه قالب رای به لوایح 
شهرداری ،رای به طرح های یک فوریتی و دو فوریتی )طرح 
های تهیه شده توســط اعضا شــورا( ،رای به انتخابات های 
گوناگون ) رای به شهرداری، اعضاء کمسیونها ومجامع (انجام 
میشود. اکنون به صورت جداگانه به کیفیت این آراء از منظر 

لابی گری مثبت و غیرمثبت می پردازم .

ادامه در صفحه 2

صفحه 3

طلایی  رئیس هیات اجرایی انتخابات شورایاریهای شهر تهران:

شورایاری ها نماد حضور شهروندان  در 
اداره محلات تهران هستند

عابدین سالاری 

8 صفحه رنگی 
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در گفتگو با نشریه افق مطرح شد:

چشم انداز توسعه منطقه 18 
در گفتگو با دکتر نوروزی شهردار منطقه

مدل های لابی گری
 در شورای شهر تهران

صفحه 6

امتداد افق است
برای دريافت رايگان 
هفته نامه پديده شهر
 آدرس پستی خود را

 به شماره 09122257897 
پيامک فرماييد.

شــهرداری تهــران مدعی اســت که در 
فرایند باز توزیع منابع نه تنها سهم ری را 
می دهد، بلکه فراتر از آن عمل کرده است.

من اصلًا به دولت و شهرداری کاری ندارم، بلکه 
به عنوان مسئول شهرســتان ری و کسی که 
معضل آن را تحمل می کند، سؤال می کنم که 
سهم من از این معضلی که ایجاد شده، چقدر 
اســت؟ ترافیک شــدیدی که برای من ایجاد 
می شود. می دانید روزهای پنجشنبه  چه وضعی 
بر سر ما می آید، تمام راه های مسدود می شود. 
تمام آلاینده ها در شــهر ری ایجاد می شود. در 
فرایندی که در حال وقوع است، سهم مردم ری 
از تولید معضلات چقدر اســت؟ اگر آقایان این 
را به ما بگویند مشکلمان حل می شود. فقط در 
خصوص دفن مردگانی که در حال وقوع است 
شهرداری تهران و مدیریت شهری به مردم ری 
چه توجهی دارند؟ اگر یک روز پنجشــنبه یا 
جمعه به باقرشهر بروید، خواهید دید که مردم 
نمی توانند نفس بکشند. ولی چقدر از عوارض 
دفن مردگان سهمشان می شود؟ هیچ! همین 
مسئله است که آقایان به هر دری می زنند که 
ری را به همین شکل نگه دارند. می گویند اگر 
شهرداری تهران به ری کمک نکند، می میرد و 
ری مانند یک فرزند علیل است که شهرداری 
تهران نقش بهزیســتی در حمایت از آن دارد. 
بــاز هم تاکید می کنم که این یک دروغ بزرگ 

است.
معنای فرمایش شــما این است که راه حل 
وضعیت موجود ادامه همان تفکری است که 

می گوید؛ ری باید از تهران جدا شود.
بله ری جدا اســت. تأکید ما این است که دولت 
و همــه افراد باید قانون را اجرا کند. ما دنبال این 
نیستیم که خدای نکرده دعواهای بی نتیجه ایجاد 
کنیم. اکنون ما در نظام جمهوری اسلامی حول 
یک محور می گردیم و آن هم قانون اساســی و 

قوانین مصوب مجلس شــورای اســلامی است. 
بنابراین هر کــس از قانون عدول کند قاعدتاً به 
خود و جامعه آسییب می زند. همچنین در موضوع 
شهری یک عدول از قانون داریم و معتقدیم که 
بخشــی از دولت و بخشی از مدیریت شهری به 
قانــون بی توجهی می کنند. قانون تقســیمات 
کشــوری نحوه اداره شهرها و روستاها را تعریف 
کرده اســت، مهم تر از این قانون مدیریت حریم 
اســت که در ماده 2 آن به روشنی بیان شده که 
حریم یک شــهر نباید به شهر دیگر تجاوز کند. 
اکنون ببینید شــهر تهران یک شهر مستقل و 
زیرمجموعه شهرستان تهران است و شهر ری نیز 
همین طور. مرزشان محدود و حریمشان مستقل 
است؛ اما شهرداری بدون توجه به این امر حریم 
خود را بر شهر ری مسلط کرده است. بنابراین کار 
او هم خلاف قانون اساسی، هم خلاف قانون تقسیم 
کشوری و هم خلاف قانون مدیریت حریم است.
آقای فرماندار، ریشه این مشکلات عمدتاً به 

دولت بر می گردد.
بلــه، من معتقدم دولــت در صیانــت از قانون 
تقسیمات کشوری و قانون حریم کوتاهی می کند. 
اگر فکر کنیم بــا دادن مدیریت اداره حریم ها یا 
محدوده ها به شهرداری ها می توانیم اعمال قدرت 
کنیم، این غلط اســت. اینجا ابزار قدرت دست 
فرماندار است. بنابراین کسی که می تواند از حقوق 

مردم و دولت حمایت کند که فرماندار باشد.
برخی از کارشناســان دقیقاً برخلاف نظر 
جناب عالی فکــر می کنند و معتقدند راه حل 
مشکلات مجموعه جمعیتی حوزه تهران یا به 
عبارت دقیق تر مجموعه جمعیتی که از غرب 
استان البرز یا حتی قزوین شروع و تا شرق 
استان تهران ادامه می یابد، این است که آن 
را یک کل واحــد بدانیم، نه مجمع الجزایر 
مستقل از یکدیگر. این شهر به دلیل افزایش 
جمعیت که اغلب ناشی از مهاجرت به این 

حوزه بوده، بــا یک وضعیت جدیدی مواجه 
است. مجموعه ای که مشکلات و مسائل آن 

داد و ستد پیچیده ای با هم دارد. 
همه این موارد خلط مبحث است. امروزه دنیا به 
این رسیده که تمرکز قدرت فساد می آورد و توزیع 
قدرت می تواند توســعه را به ارمغان آورد. بله باور 
دارم به اینکه بتوانیم یک کانون سیاســتگذاری 
منســجمی را بــرای اداره و مدیریت شــهری و 
تصویب قوانین مورد نیاز ایجاد کنیم؛ اما در اینکه 
امور اداری و اجرایی این مجموعه عظیم را دست 
یک مدیر دهیم، به شــدت مخالف هســتم. این 
یکپارچگی در حال حاضر نیز وجود دارد، استاندار 
به عنوان مسئول حاکمیت وظیفه اش برنامه ریزی 
توسعه ای برای مدیریت استان است. ما در اینکه 
بتوانیم یک مجلس محلی بــرای این مجموعه 
مدیریت درســت کنیم، می تواند ضروری باشد؛ 
زیرا مسائل مجموعه ها به هم مرتبط است، اما در 
اینکه مدیریت این مجموعه را در یک جا متمرکز 
کنیم، مخالف هستم. چون فسادآور بوده و موجب 
بروز گرفتاری می شود. ما می توانیم این مجموعه ها 
را به صورت مستقل اداره کنیم؛ اما مثل مجلس 
شورای اســلامی یک مجلس محلی ایجاد کنیم 
که سیاست ها، برنامه ها و قوانین مورد نیاز را برای 
اداره این مجموعه و انسجام بخشــی و هماهنگی 
آن ایجاد کند. یعنی به جای اینکه در حوزه های 
مختلف؛ شوراهای مختلف ایجاد کنیم، یک شورای 
عالی اســتان را به عنوان محور قرار دهیم و همه 
سیاست ها و برنامه های اداره ای منطقه را در قالب 
سیاست های منســجم مورد بررسی قرار دهیم 
و ابلاغ کنیم که همــه در این چارچوب حرکت 
کنند. بنابراین ضمن اینکــه باید به یکپارچگی 
مجموعه در حوزه فرهنگی توجــه کرد، باید به 
موضوع همبستگی اجتماعی مردم، شهرستان ها و 
استان های اطراف پایتخت نیز توجه کرد و حقوق 
مردم را در نظر گرفت. در نتیجه معتقد به ایجاد 

یک پارلمان منطقه ای و توزیع اختیارات و قدرت 
بین مجموعه های مستقلی که مرتبط با پارلمان 

باشند، هستم.
البته این نکته را یادآوری کنم که شاید برداشت 
شود این مباحثی که مطرح کردیم، خدایی نکرده 
سوءظن به مدیریت شــهری است. در حالی که 
این گونه نیســت. همه ما با هم دوســت و برادر 
هستیم، یقیناً خدمات برادرانمان در شهرداری 
مورد توجه اســت. معتقد هستم که دوستان ما 
در شهرداری زحمات زیادی می کشند؛ اما روشی 
که امروز برای اداره شهر انجام می شود، درست 
نیســت. هم ما اذیت می شویم و هم شهرداری، 
متأسفانه خدماتش خوب دیده نمی شود و مورد 
نقد قرار می گیرد. معضلی کــه وجود دارد این 
است که قانون یک شــورا تشکیل داده و گفته 
است شورای اسلامی تهران، ری و شمیرانات؛ اما 
سرسختی بعضی از اعضا از جمله رئیس شورای 
شهر برای اجرای قانون و عناد ایشان برای اضافه 
شــدن نام ری چگونه اســت؟ خب وقتی عناد 
وجود داشته باشد، حق مردم هم پایمال می شود 
و منازعه ای ایجاد می شــود، ما همیشــه تأکید 
داریم نباید وارد منازعه شد. من معتقدم ما یعنی 
هم مدیریت شــهری و هم دولت امروز در حوزه 
مدیریت با یک عقلانیت رفتار می کنیم. مباحثی 
که مطرح می شود نقد عملکرد مجموعه ها نیست، 
بلکه توجه به بهتر اداره کردن و تخصیص مناسب 
سهم مردم در فرایندهای مختلف است. امیدورام 
با عنایت دولت و مجلــس محترم بتوانیم مدل 
خوبی را برای اداره اســتان تهران داشته باشیم؛ 
زیرا در مدیریت استان تهران باید بازنگری کنیم. 
ســاختار مدیریت امروز مسئله دار است و با این 
اختیاراتی که استانداری دارد، برای اداره پایتخت 
و استان تهران مثمر ثمر نیست. امیدوارم این گونه 
گفتگوها منجر به ایجاد عقلانیت اداری و ارتقای 

سطح اداری استان تهران شود.

ادامه از صفحه 2
عریان شدن شکاف شمال وجنوب درلابه لای آمارها

همان طور که در ابتدا گفته شد، برای سنجش عدالت درکلانشهری مثل تهران، 
معیارها و شــاخص های گوناگونی مورد بررســی قرار گرفته اند اما طبقه بندی و 
رســیدگی به نتایج تحقیقات نیزگام بعدی برای اجرای عدالت در شهر تهران به 
شمار می آیند. در سال 92 آماری درباره برخی نتایج عدالت درشهر دربرخی رسانه 
ها منتشر شد و در شورای شهر نیز مورد بررسی قرار گرفت.   در آن زمان واعظ 
مهدوی مجری طرح سنجش عدالت درشهر تهران  نمودارهایی از آنالیز آمارهای 
به دست آمده را این گونه روایت کرد: » میزان دسترسی مستقل به آب لوله کشی: 
مناطق 12، 1۷ و 19 محروم و مناطق شــمالی وضعیت مناســبی دارند. میزان 
بی سوادی شهروندان بالای 15سال: مناطق 15، 1٦، 1۷، 19 و 20 بی سوادترین 
مناطق تهران و مناطق ٣، ٦، 2 و 5 مناطق باسواد تهران محسوب می شوند. میزان 
خشونت شدید در خانواده ها: مناطق ۷، 12 و 19 بیشترین خشونت در خانواده ها 
را دارند و مناطق 1، 18 و 21 کمترین خشــونت را دارند. میزان مالکیت خودرو 
در مناطــق تهران: مناطق 10، 15 الی 18 کمترین مالکیت خودرو و مناطق 1، 
2، ٣، 5، ٦ و 22 بیشــترین مالکیت خودرو را دارا هســتند.  میزان دسترسی به 
رایانه شخصی: شمال تهران بیشترین رایانه شخصی و هفت منطقه جنوب تهران 
کمترین دسترســی به رایانه شــخصی را دارند.  در آمارهای ارایه شده اعلام شد 
که مناطق ۴، 21 و 8 بیشــترین ســیگاری را در بردارند که در آمار کلی حدود 
هفت درصد تهرانی ها در این آمایش سیگاری بوده اند که شش درصد آنها بی سواد، 
هشــت درصد دیپلمه و چهاردرصد دانشگاهی هستند.  جالب ترین آمار در این 
گزارش نشــان می دهد که منطقه 1٦ تهران یعنی محله نازی آباد و هزار دستگاه 
چاق ترین شهروندان را دارد و مناطق 1، ٣، ٦ و ۷ لاغرترین شهروندان را در خود 

جای دارد. 
 نامشخص بودن به کارگیری آمارها نابرابر درطرح وبرنامه های شهری 
با اینکه در سه سال گذشته نتایج طرح بررسی عدالت در تهران برفاصله شمال 
وجنوب شــهر صحه گذاشت؛ اما هنوز مشخص نیست این نتایج در کدامیک از 
طرح ها وبرنامه های شهر به کاربسته شدند. به زبانی ساده تر می توان گفت: کدام 
برنامه روشــن و زمان بندی شده براســاس نتایح طرح سنجش عدالت درشهر 
کلانشهر تهران اجرایی شد. اگرچه ممکن است برخی طرح ها و برنامه های مقطعی 
وکوتاه مدت براساس برخی آمارها در مناطق 22 گانه شهر تهران به انجام رسیده 
باشد، اما مشاهدات وتحقیقات حاکی از آن است که هنوز طرح اجرایی کلانی  بر 
مبانی نتایج پروژه سنجش عدالت درشهر به اجرا درنیامده است. شرایطی که نشان 
می دهد هنوز نمی توان به شکل قاطعانه درباره اجرای عدالت در شهر تهران قضاوت 

و اظهار نظر کرد.

 عوارضی كه از محل 
ارزش افزوده و آلايندگی 
می تواند نصيب شهرری 
برای اداره اش شود بالای 
هزار ميليارد تومان است 
و شهری مثل شهرری 
می تواند هزار و پانصد 

ميليارد تومان برای اداره 
مديريت شهری خود 

درآمد داشته باشد

ببينيد پنجشنبه ها چه 
وضعی بر سر ما می آيد، 
تمام راه های ما مسدود 

می شود. در اين فرايندی 
كه برای ری در حال وقوع 

است، سهم مردمش از 
توليد معضلات چقدر 

است؟ اگر آقايان اين را 
به ما بگويند مشكلمان حل 

می شود. يک پنجشنبه، 
جمعه برويد باقر شهر 

می بينيد مردم نمی توانند 
نفس بكشند. ولی چقدر 
از عوارض دفن مردگان 
سهمشان می شود؟ هيچ!

هفتهنامه


